
خریدار  از چندی پیش شــایعاتی درباره حضور 
چینی ها در پروژه های نهضت ملی مســکن مطرح 

شده است.
این روزها بحث ورود چینی ها و نیروهای خارجی 
به پروژه های مســکونی بسیار داغ شــده و این در 
حالی است که در کشور بســیاری از پیمانکاران و 
سازندگان به دلیل کمبود پروژه و یا دعوت نکردن 
از آن ها برای حضــور در پروژه هــای نهضت ملی 

مسکن اعلام نارضایتی می کنند.
براســاس این گزارش، در حال حاضــر بیش از ۲ 
میلیون و ۲۴۴ هزار پروژه نهضت ملی مســکن در 
سراسر کشور در حال ساخت اســت. این واحدها 
در شــکل های مختلف از جمله واگــذاری زمین، 
انبوه ســازی، خودمالکــی و واگــذاری زمین به 
گروه های ساخت و همچنین واگذاری زمین برای 
اجرای طرح جوانی جمعیت در حال اجرا هستند و 
از این تعداد واحد، ۶۷ هزار واحد مسکونی مختص 
به واگذاری زمین در طــرح جوانی جمعیت و ۲۸۸ 
هزار واحد واگذاری زمین به گروه های ساخت یک 
تا سه نفره اســت. همچنین، ۶۶۴ هزار واحد نیز با 
نظارت وزارت راه و شهرســازی توسط انبوه سازان 

در حال ساخت است.
علاوه بر این،  تعداد زیــادی از پروژه ها نیز در قالب 
نوسازی بافت های فرسوده و همچنین مسکن های 
روستایی و شــهری در حال ساخت بوده که همین 
امر خود نشــان می دهد که بازار ساخت وساز داغ 
است اما از ظرفیت انبوه سازان و پیمانکاران داخلی 
به ویژه در پروژه های نهضت ملی مسکن آنطورکه 

باید استفاده نمی شود. 
در این شــرایط، خبر از حضور نیروهای چینی به 
گوش می رســد که البته به تازگی هادی عباســی 
معاون مســکن و ســاختمان وزیر راه وشهرسازی 
به طور کامــل حضــور چینی هــا در پروژه های 
نهضت ملی مســکن را رد و اعلام کرد که همکاری 
چینی ها با شــهرداری اســت و ارتباطی به وزارت 

راه وشهرسازی ندارد.
وی گفــت: حضــور چینی ها و مشــارکت با آن ها 
در ساخت مســکن کاملا منتفی اســت؛ سیاست 
دولت، اســتفاده از ظرفیت های ســرمایه گذاران 
داخلی و بین المللی در حوزه مســکن است. اما در 
بخش پیمانکاری و ساخت، مطلوبیت وزارت راه و 

شهرسازی، استفاده از توان نیروهای داخلی است.
همچنین مهــرداد بذرپاش وزیر راه وشهرســازی 
هم در این خصوص گفت: چینی ها پیشــنهادات 
متعددی در وزارتخانه به ما دادند و در چندین مورد 
با هم توافق کردیم. هدفگذاری ما بیشــتر آوردن 
سرمایه خارجی در بخش ساختمان و مسکن است 

و به دنبال جذب سرمایه خارجی هستیم.
وی افــزود: در برخــی تکنولوژی هــا چینی هــا 
دستاوردهایی داشته اند ولی ما در حوزه ساختمان 

و مسکن در تکنولوژی رشــدهای خوبی داشتیم و 
نیازمندی و وابستگی مان حداقلی است و بیشتر از 
آنکه به تکنولوژی نیاز داشته باشیم به منابع مالی 
نیاز داریم تا بتوانیم پروژه ها را ســرعت بیشــتری 

بدهیم.
شــهرداری تهــران هم اعــلام کرده کــه طرف 
چینی فقط درخواســت ســرمایه گذاری در این 
طرح را مطرح کرده کــه مذاکراتی بعــد از عید با 
آن ها انجــام خواهد شــد. در موضوع مســکن به 
دلیل تکنولوژی ســاخت پیشــرفته، فراهم بودن 
مصالح ســاخت و توانمنــدی مهندســی بالا به 
طرف خارجی نیــاز نداریم و تنهــا موضوعی که با 
چینی ها مذاکره کردیم و در حال بررســی است، 
بحث سرمایه گذاری برای ساخت مسکن در بافت 

فرسوده است.
در همین رابطه حســن محتشــم عضــو هیئت 
مدیره انجمن انبوه سازان مســکن تهران گفت: 
استفاده از  توان و ظرفیت تکنولوژی های ایرانی 
در طی ســال های گذشــته به ویــژه در حوزه 
ساخت وساز بســیار حائز اهمیت و همواره زبانزد 
بوده اســت؛ به طوری که تا به امــروز پروژه های 
بســیاری را در حوزه های مختلف ســاختمانی 

شاهد بوده ایم.
وی افزود: دولــت در خصوص چینی هــا همواره 
استفاده از ظرفیت های سرمایه گذاری و تکنولوژی 
را مطــرح می کنــد در صورتی که انبوه ســازان و 
ســازندگان داخلی تا به امروز در چندین جلســه 
اعــلام کرده اند که حاضــر به ســرمایه گذاری در 
پروژه های مسکونی و نهضت ملی مسکن هستند؛ 
بنابراین استفاده از این ظرفیت سرمایه گذاری در 

این حوزه چندان اهمیتی ندارد.

تکنولوژی مسکن ایران از چینی ها
 بالاتر است

همچنین ایــرج رهبر، رئیس انجمن انبوه ســازان 

مسکن تهران در این خصوص گفت: ورود چینی ها 
موضوع تازه ای نیست. از گذشــته تا به حال تجربه 
خوبی از همکاری با چینی ها نداشــتیم. در دوران 
ســاخت بزرگــراه تهران-شــمال چینی ها ورود 
کردند اما بعدا به علت اختلافات با کارفرما از ایران 

رفتند. 
او افزود: ما در کشــور مشــکل کمبــود نیروی 
انســانی نداریــم. ورود خارجی ها همیشــه با 
بهانه ورود تکنولوژی به کشــور مطرح می شود. 
در حوزه مســکن، تکنولوژی ایرانی از چینی ها 
بالاتر است و از نظر مهندسی در رتبه دوم یا سوم 

جهان قرار داریم.
 اکنون در کشــور با مشــکلاتی در حوزه های 
مدیریتــی، زمیــن، تامیــن منابع مالــی و ... 
مواجه هســتیم و هیچ کــدام از این مســائل 
مــا بــه نیــروی انســانی داخلی یــا خارجی 
بنابرایــن  تاکیــد کــرد:  بازنمی گــردد.وی 
از  اســتفاده  و  تکنولــوژی  از  اســتفاده 
ظرفیت های ســرمایه گذاری طبق تجربه های 
گذشته بهانه بوده اســت؛ چراکه ما تا به امروز 
چندین جلســه با دولت در خصوص اســتفاده 
از ظرفیت های سرمایه گذاری انبوه سازان برگزار 
کرده ایم اما اهمیت چندانــی در این حوزه داده 

نشده است.
با توجه به آنکــه اســتفاده از تکنولوژی های روز 
دنیا در تمامی بخش ها بســیار حائز اهمیت بوده 
و در حوزه مســکن هم با توجه به آنکه باید ظرف 
مدت ۴ ســال ۴ میلیون واحد مســکونی ساخته 
شــود بنابراین کاهــش مدت زمان ســاخت این 
پروژه ها بسیار حائز اهمیت اســت به شرط اینکه 
دولت از ظرفیت هایی که در داخل کشــور به ویژه 
در حوزه مهندســی وجود دارد اســتفاده کند تا 
شاهد اســتفاده از توان و تکنولوژی های داخلی و 
همچنین استفاده از ظرفیت های سرمایه گذاری 

در این بخش باشیم.

این همه گوشت آوردید، این همه دام زنده به بازار ریختید؛ چرا هیچ اتفاقی نیفتاد!؟

سیگنال نگران کننده به بازار گوشت
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رییس سازمان برنامه و بودجه مطرح کرد 
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از شهرزاد و یاغی تا پوست شیر و گناه فرشته
جذابیت به چه قیمت؟

محمد کیاســالار  دود ســیگار شــما فقط به چشــم خودتــان نمی رود. 
مخصوصا اگر شهرت و محبوبیتی داشته باشــید. و باز مخصوصا اگر شهرت و 

محبوبیت تان در میان نوجوانان باشد.
پژوهشــی که در کشــورمان روی دانش آموزان ۱۲ تا ۱۷ســاله انجام شده، 
نشــان داده اســت که تقریبا ۴۹درصد از آنها )۴۶درصد از پسران و ۵۱درصد 
از دختران( ســیگار کشیدنشان تحت تاثیر چهره های مشــهوری بوده که در 
فیلم ها و نقش های جذاب، ســیگار می کشــیدند. در آمریکا نیز یک مطالعه 
بلندمدت نشــان داده اســت دانش آموزان ۱۱ تا ۱۴ســاله ای که صحنه های 
سیگار کشیدن در فیلم ها را زیاد دیده اند، در دوران نوجوانی ۳برابر همسالان 

خود جذب سیگار شده اند.

یادداشت

و نیست آب جار
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شایعه یا واقعیت؟

وژه های نهضت ملی مسکن  وی کار چینی در پر مدیر اجرایی یونیســف اعلام کرد که یک ششم حضور نیر
کودکان زیر دوسال شمال نوار غزه به سوء  تغذیه 
شدید مبتلا هستند. صندوق حمایت از کودکان 
سازمان ملل متحد یونیسف اعلام کرد که از هر 
۶ کودک زیر ۲ سال ساکن شــمال غزه یک نفر 

مبتلا به سو تغذیه شدید اســت.کاترین راسل 
مدیر اجرایی یونیسف با اعلام این مطلب نسبت 
به ادامه جنگ در غزه ابراز نگرانی کرد.ســازمان 
برنامه جهانی غذا نیز با صدور بیانیه ای نسبت به 
بحران گرســنگی در نوار غزه هشدار داد. در این 

بیانیه آمده است: گرسنگی در کمین شمال غزه 
اســت، زیرا این منطقه در هفته های اخیر فقط 
مقدار اندکی کمک دریافت کرده اســت. حدود 
۳۰۰ هزار نفر در این منطقه با مقدار بســیار کم 

غذا یا آب پاکیزه، زندگی خود را می گذرانند.

هشدار یونیسف درباره بحران گرسنگی کودکان غزه
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تجارت آزاد کلید می خورد

  احداث بانک مشترک 
ایران و سوریه در ۱۴۰۳

 شهرداری بندر چابهار در نظر دارد باستناد بند 2 مصوبه شماره 533  مورخ 1402/09/13 
شورای اسلامی شهر چابهار نسبت به سرمایه گذاری با موضوع مشارکت در ساخت و راه 

اندازی رستوران و نمایشگاه خودرو واقع در شهرک کارگاهی اقدام نماید.

 نوبت اولفراخوان عمومی 

شهرداری بندر چابهار

  متقاضیان واجد شرایط حقیقی و حقوقی از تاریخ 1402/12/14 لغایت 1402/12/19 مهلت دارند با واریز مبلغ 1/000/000 
ریال به حساب 3100000025003 بنام شهرداری بندر چابهار نزد بانک ملی جهت دریافت اسناد و آگاهی از شرایط خصوصی 

آن بصورت حضوری به واحد حقوقی شهرداری اقدام نمایند .
 مهلت ارائه پیشنهادات بصورت فیزیکی پس از چاپ آگهی دوم  از تاریخ 1402/12/20 لغایت 1402/12/22 میباشد.

 سپرده شرکت در فراخوان مبلغ 2.500.000.000  ریال میباشد که طی ضمانتنامه بانکی معتبر در قبال شهرداری چابهار یا 
طی فیش واریزی بحساب 3100001629001 سپرده شهرداری چابهار نزد بانک ملی واریز گردد.

 شهرداری در رد یا قبول پیشنهادات مختار است.
 به پیشنهادات مخدوش ، مشروط ، ناخوانا و فاقد سپرده ترتیب اثر داده نمیشود.

 سپرده نفرات اول ، دوم و سوم تا زمان عقد قرارداد نگهداری و در صورتی که برنده از تاریخ افتتاح پاکات ظرف مدت 7 روز 
جهت عقد قرارداد مراجعه ننماید سپرده وی به نفع شهرداری ضبط و با نفر بعدی قرارداد منعقد میگردد و الباقی پس از افتتاح 

پاکات عودت داده میشود.
 جلسه افتتاح پاکات مورخ 1402/12/23 در محل سالن کنفرانس شهرداری بندر چابهار میباشد.

 پیشنهادات باید در سه پاکت الف : فیش سپرده شرکت در فراخوان – فیش خرید اسناد ب: ) اسنادومدارك ،اساسنامه شرکت ، 
آخرین تغییرات هیئت مدیره و تصویر شناسنامه و کارت ملی اعضاء هیئت مدیره و مدیر عامل برای اشخاص حقوقی ، مشخصات 
سجلی برای اشخاص حقیقی ، امضاء نمونه قرارداد وشرایط خصوصي و کلیه مدارک موجود در اسناد (   ج :) برگ پیشنهادات با 

امضاء(  كلیه پاكات مهر وموم به حراست شهرداري تحویل گردد.
 متقاضیان اقرار مینمایند که مشمول قانون منع مداخله کارکنان دولت نمیباشند .

 سرمایه گذاری که علاوه بر داشتن شروط لازم ، توانایی فنی و مالی در مقابل هزینه های اجرای پروژه ، درصد مشارکت بیشتری 
برای شهرداری را پیشنهاد دهد برنده اعلام میگردد.

 جهت کسب اطلاعات بیشتر با شماره های ذیل تماس حاصل نمایید:
واحد حقوقی:  35323780-054 

تاریخ انتشار نوبت اول: 1402/12/14
تاریخ انتشار نوبت دوم: 1402/12/20
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در پیامی صورت گرفت
تسلیت رهبرمعظم انقلاب در پی درگذشت 

آیت الله امامی کاشانی
رهبر معظم انقلاب اســلامی در پیامی درگذشــت آیت الله آقای حاج 

شیخ محمد امامی کاشانی رحمت الله علیه را تسلیت گفتند.
حضــرت آیــت الله خامنــه ای رهبــر معظم انقــلاب اســلامی در 
پیامی درگذشــت آیــت الله آقای حاج شــیخ محمد امامی کاشــانی 

رحمت الله علیه را تسلیت گفتند.
متن پیام رهبر انقلاب به این شرح است:

بسم الله الرحمن الرحیم
درگذشــت عالم بزرگوار مرحوم آیت الله آقای حاج شیخ محمد امامی 
کاشــانی رحمت الله علیه را به خاندان محترم و بازماندگان و شاگردان 
و ارادتمندان ایشــان تســلیت عرض می کنم. این عالم متقی و خدوم 
در طول ســال های متمادی، چه پیش از پیــروزی انقلاب در مجموعه 
روحانیت مبارز و چه پس از آن در جایگاه های حســاس مانند شورای 
نگهبان، مجلس خبــرگان، امامت جمعه ی تهران، ســازمان تبلیغات 
اسلامی، مدرسه شهید مطهری منشأ خدمت به کشور و نظام جمهوری 
اسلامی بوده اند، و امید اســت این همه در نامه حسنات ایشان مقبول 

درگاه الهی باشد.
خداوند رحمت و مغفرت خود را شامل حال آن مرحوم فرماید.

سید علی خامنه ای

اسامی ۶۰ کاندیدای پیشتاز تهران در انتخابات 
مجلس اعلام شد

ســتاد انتخابات کشــور اســامی ۶۰ کاندیدای پیشــتاز تهــران در 
دوازدهمین دوره انتخابات مجلس شورای اسلامی را اعلام کرد.

محسن اســلامیدر جمع خبرنگاران حاضر در ســتاد انتخابات کشور 
اسامی ۶۰ کاندیدای پیشــتاز تهران را از مجموع ۱ میلیون ۴۶۲ هزار 

و ۸۳۱ رای صحیح به ترتیب زیر اعلام کرد:
۱. سیدمحمود نبویان

۲. حمید رسایی
۳. امیرحسین ثابتی

۴. محمدباقر قالیباف
۵. رضا تقی پور انوری

۶. روح الله ایزدخواه
۷. مرتضی آقاتهرانی

۸. منوچهر متکی
۹. اسماعیل کوثری

۱۰. مهدی کوچک زاده

۱۱. علی یزدی خواه
۱۲. علی خضریان

۱۳. مالک شریعتی
۱۴. کامران غضنفری

۱۵. احمد نادری
۱۶. ابراهیم عزیزی
۱۷. پیمان فلسفی
۱۸. سمیه رفیعی

۱۹. ابوالفضل ظهره وند
۲۰. حسین نجابت

۲۱. عبدالحسین روح الامینی
۲۲. محمد سراج

۲۳. ابوالقاسم جراره
۲۴. زهره لاجوردی
۲۵. زینب قیصری

۲۶. علیرضا سلیمی
۲۷. ریحانه اخلاقی

۲۸. زهره طبیب زاده نوری
۲۹. صالح اسکندری

۳۰. محمدحسین حسین زاده بحرینی
۳۱. مرتضی محمودی

۳۲. حسن خجسته باقرزاده
۳۳. مهدی عسگری
۳۴. مجتبی زارعی

۳۵. بیژن نوباوه
۳۶. سمیه گلپور

۳۷. علی اصغر پورمحمدی
۳۸. علی طهرانی مقدم
۳۹. نظام الدین موسوی

۴۰. عطا بهرامی
۴۱. فاطمه قاسمپور

۴۲. حسین صمصامی
۴۳. مجتبی رحماندوست

۴۴. مهدی شریفیان
۴۵. سعید آجرلو

۴۶. لیلا وطن خواه
۴۷. غلامحسین رضوانی

۴۸. امیر کی پور
۴۹. زهرا قلنبر

۵۰. وحید ابراهیم یزدی
۵۱. بابک نگاهداری

۵۲. فاطمه حائری شیرازی
۵۳. مصطفی غفاری

۵۴. ایوب علایی
۵۵. الهه عطایی

۵۶. محمد خوش چهره
۵۷. مرتضی کامل نواب

۵۸. محمدسعید احمدیان
۵۹. حسینعلی ضیایی

۶۰. مجتبی صفایی
همچنین نتایج نهایی انتخابات مجلس در حوزه های انتخابیه مشهد و 

اقلیت های دینی به شرح زیر اعلام شد:
مشــهد: نصرالله پژمانفر با ۳۸۷۴۱۰ رأی، میثم ظهوریان با ۲۷۹۶۲۲ 
رأی و علی اصغر نخعــی با ۲۲۰۴۶۶ رای )احســان عظیمی راد، کاظم 
معتمدی، حســنعلی اخلاقی و جواد کریمی قدوســی به مرحله دوم 
راه یافتند.( اقلیت های دینی: آرا شــاوردیان بــا ۵۰۵۸ رای به عنوان 
نماینده مســیحیان و ارامنه شمال ایران و بهشــید برخوردار با ۱۰۲۱ 

رای به عنوان نماینده زرتشتیان انتخاب شدند.

تریبون

 عضو کمیسیون امور داخلی کشور و شوراهای مجلس 
با اشــاره به اینکه دولت به عنوان مجری همراه با سایر 
نهادها به بهترین نحوه انتخابــات را برگزار کرد، گفت: 
در این دوره بدون هرگونه مشــکلات امنیتی و دخالت 

دولتمردان، انتخابات با صحت و سلامت برگزار شد.
ابوالفضــل ابوترابــی در مــورد نحوه برگــزاری روند 
انتخابات در کشور اظهار داشــت: انتخابات یک مانور 
بزرگ سیاســی برای کشــور بود همان طور که مانور 
نظامی، نمایش قدرت کشــور و پدافند غیر عامل است 
به طور قطع حضور مردم در انتخابــات هم یک مانور و 
قدرت اجتماعی برای نظام اســت و جامعه را در مقابل 

آسیب های احتمالی بیمه می کند.

وی تصریح کــرد: مردم با وجود مشــکلات 
اقتصــادی و جنگ روانی دشــمن در فضای 
مجازی در پــای صندوق هــای رای حاضر 
شــدند و یاوه گویــان را مایــوس کردند و 
در شــرایط کنونــی هــم مســئولان باید 
پاســخگوی مطالبات مردم باشند و بتوانند 
در حل مشکلات معیشــتی جامعه قدم های 

استواری بردارند.
عضو کمیسیون امور داخلی کشور و شوراهای مجلس 
با اشــاره به تــلاش دولت بــرای بهتر برگــزار کردن 
انتخابات اظهار داشت: دولت به عنوان مجری همراه با 
سایر نهادها به بهترین نحو انتخابات را برگزار کرد و در 

این دوره بدون هیچ گونه مشــکلات امنیتی 
و دخالت دولتمردان، انتخابــات با صحت و 

سلامت برگزار شد.
ابوترابــی با بیــان اینکه شــورای نگهبان و 
نیروهای مســلح هیــچ گونــه دخالتی در 
انتخابات نداشــتند، افزود: شورای نگهبان با 
تایید صلاحیت بیش از ۷۰ درصد داوطلبان 
ثابت کرد برای رونق بخشــی به انتخابات برخی از کج 

اندیشی ها را تحمل می کند.
وی با اشــاره به برگزاری شــیوه الکترونیکی انتخابات 
در برخی از حوزه ها اظهار داشــت: این شیوه مطلوب و 
دوره گذار از شیوه سنتی در رای گیری است و در قانون 

انتخابات هم به این موضوع پرداخته شده است.
نماینده مردم نجف آبــاد در مجلس با تشــکر از همه 
افرادی که برای تقویت مشــارکت در انتخابات تلاش 
کردند، گفت: افــرادی که جهاد فی ســبیل الله انجام 
دادند در این مســیر هزینه هایی را تقبــل کردند و به 
انتخابات رونق بخشیدند در پیش خداوند اجر و پاداش 

دارند.
 انتخابات دوازدهمین دوره مجلس شــورای اسلامی 
برای انتخاب ۲۹۰ نماینده در یک دوره چهارســاله و 
ششــمین دوره مجلس خبرگان رهبری برای انتخاب 
۸۸ عضو در یک دوره هشــت ساله ۱۱ اســفندماه در 

حوزه های انتخابیه سراسر کشور برگزار شد.

فرمانده نیــروی زمینی ارتــش گفت:ایــن نوید را به 
همرزمانــم در نیروی زمینی ارتــش می دهم که برای 
خانه دار شدن همه آن ها و حتی نسل های آینده ای که 
وارد نیروی زمینی و ارتش می شوند، برنامه ریزی شده 

است.
 امیر کیومرث حیدری فرمانده نیروی زمینی ارتش در 
حاشیه اولین جشنواره مهندسی در حوزه ساخت وساز 
مســکن، پادگان ها و ســازه های مختلف کــه امروز 
)یکشــنبه( در معاونت مهندســی و پدافند غیرعامل 
نزاجا برگزار شد، در جمع خبرنگاران اظهار داشت: در 
نیروی زمینی ارتش توانســتیم فرامین فرمانده معظم 
کل قــوا در زمینه معیشــت و به ویژه خانــه دار کردن 

کارکنان این نیرو را تحقق ببخشیم.
امیر ســرتیپ حیدری افزود: با افتخار می گویم که ما 
در زمینه خانه شــخصی و یا ملکی برای همرزمان خود 

در نیروی زمینی به گونه ای برنامه ریزی شده 
عمل کردیم که امر فرمانــده معظم کل قوا 

انجام شود.
فرمانده نیروی زمینی ارتــش ادامه داد: در 
همین راستا تلاش می کنیم که تا پایان سال 
۱۴۰۳ هیچ کدام از همرزمان ما بدون داشتنِ 
خانه شــخصی از نیروی زمینی بازنشســته 

نشــوند؛ همچنین طبق برنامه ریزی انجام شــده قرار 
اســت که برای آن ها خانه شــخصی و یا ملکی ساخته 
شود که بخشی از هزینه ساخت وساز با مشارکت خود 

آن ها خواهد بود.
وی گفت: با توجــه به اینکه طرح های مســکن ملی از 
ســوی دولت در حال اجراســت، ما از این ظرفیت هم 
اســتفاده و با دولت در این زمینه همــکاری می کنیم؛ 
بر همین اســاس در خیلی از مناطــق، زمین هایی را 

در اختیار دولت قرار دادیــم که دولت برای 
ساخت خانه کارکنان ارتش کمک می کند و 
در جاهای دیگر هم از توانمندی خود نیروی 
زمینی ارتش برای ســاخت خانه در اراضی 

این نیرو استفاده خواهیم کرد.
امیر حیدری اضافه کــرد: البته برای این کار 
از رهبر معظم انقلاب اســلامی و همچنین 
سلســله مراتب فرماندهی اجازه گرفته شده است که 
بتوانیم از امکانات ارتش و نیروی زمینی برای خانه دار 

کردن کارکنان این نیرو بهره ببریم.
فرمانده نزاجا عنوان کرد: این نویــد را به همرزمانم 
می دهم که برای خانه دار شــدن همه آن ها و حتی 
نســل های آینده ای که وارد نیروی زمینی و ارتش 
می شوند، برنامه ریزی شــده است؛ بنابراین با خاطر 
جمع بــه مأموریت اصلــی خود که تأمیــن امنیت 

پایدار برای نظام مقدس جمهوری اســلامی است، 
بپردازند.

وی افــزود: همچنین در زمینه خانه های ســازمانی 
هم برنامه ریزی هایی که صورت گرفته است و عمده 
خانه های ســازمانی، ســاخته و تحویل داده شــده 
اســت؛ همچنین تا مهرماه ســال آینده باقی مانده 
خانه هایی را که باید ساخته شــود، خواهیم ساخت 
و تحویل همرزمان خود در نیــروی زمینی خواهیم 

داد.
امیر حیدری دربــاره اقدامات نیــروی زمینی ارتش 
در زمینه تکمیل طرح ها و پروژه های مســکن نزاجا 
گفت: هیچ وقفه ای در اجــرای طرح هایی که با عنوان 
»مســکن ملی« و »کوثر« در نزاجا شــروع کرده ایم، 
وجود ندارد و در انجام امور از زمان مشخص شــده نیز 

جلوتر هستیم.

مجلس

نزاجا

خریدار   نتایج شــمارش آرا در شهرستان 
های اســتان تهران در حالی نهایی شد، که 
بررســی ها از تغییر در نمایندگان منتخب 

در شهرستان های این استان را دارد.
 انتخابــات ۱۱ اســفند ۱۴۰۲ روز جمعه 
از ساعت هشــت صبح و با دســتور احمد 
وحیــدی، وزیر کشــور آغاز شــد و مردم 
شهرستان های اســتان تهران در یک هزار 
و ۸۱۱ شعبه اخذ رأی پای صندوق رفتند، 
تا پنج نماینده خــود در حوزه های انتخابیه 
دماونــد و فیروزکوه، پاکدشــت، ورامین، 
پیشــوا و قرچک، رباط کریم و بهارستان و 

ملارد، شهریار و قدس را انتخاب کنند.
انتخابــات قرار بــود، تا ســاعت ۱۸ برگزار 
شــود، اما از آنجایی که اســتقبال مردم در 
شعب اخذ رأی در ســاعات پایانی همچنان 
گســترده بود، با تصمیم وزارت کشور زمان 
اخذ رأی تا ســاعت ۲۴ ادامه داشت و پس 
از آن شــمارش آرا آغاز شــد.اما آنچه قابل 
توجه است، تغییر نمایندگان در حوزه های 
انتخابیه شهرستان های استان تهران است.

اتاق تکانی اساسی در استان تهران
در حوزه انتخابیه ورامین، پیشــوا و قرچک، 
رأی مردم جوان فعــال و پر انرژی، »مهدی 

زمانی افشار« را به بهارســتان فرستاد، تا با 
این انتخابشــان نشــان دهند، از عملکرد 
»حســین نوش آبادی« در مجلس شورای 
اسلامی رضایت ندارند و نمی خواهند تفکر 
حاکم برای چهار ســال آینــده در مجلس 

شورای اسلامی تداوم یابد.
در حــوزه انتخابیه دماونــد و فیروزکوه نیز 
همین موضوع تکرار شد و مردم شمال شرق 
استان تهران با انتخاب »شــاهرخ رامین« 
صندلی را از زیر پای »احمد رســولی نژاد« 
کشیدند، تا نشان دهند از اوضاع چهار سال 
گذشــته نمایندگی خود در مجلس شورای 

اسلامی راضی نیستند.
در حوزه انتخابیه رباط کریم و بهارســتان 
نیز »حسن قشــقاوی« توانســت با کسب 
اکثریت آرا پیروز قاطع انتخابات ۱۱ اسفند 
شــود و مانع حضور حجت الاسلام »حسن 
نــوروزی« نماینــده دوره یازدهــم مردم 
رباط کریم و بهارســتان در مجلس شورای 

اسلامی باشد.
تنها حوزه هایی که در شهرستان های استان 
تهران نماینــده دوره یازدهم، ابقاء شــد، 
ملارد، شهریار و قدس بود، که »حسین حق 
وردی« با فاصله بســیار کم )حدود دو هزار 
رأی یعنــی کمتر از یک درصــد آرا صحیح 

مأخوذه( به پیروزی رســید و در پاکدشت 
نیز بشــیری، نماینده قبلی آن هم با فاصله 
اندک حدود ۳۰۰ رأی از رقیب خود پیشی 
گرفت و با کســب اکثریت آرا وارد مجلس 
شد.یک فعال رســانه ای و تحلیلگر مسائل 
منطقه ای در ورامیــن در خصوص تغییر در 
انتخاب مردم به خبرنــگار مهر گفت: مردم 
از ایستایی و عدم تکاپوی کافی برای بهبود 
وضعیت زندگیشــان در مجلــس ناراضی 
بودند و برای همین امر به زمانی افشــار به 
عنــوان نیروی جــوان و پر انــرژی اعتماد 

کردند.
وی اضافه کرد: وعده های بزرگی که به طور 
متعدد به مردم داده شــد و تنها به نامه های 
»پیگیری« ختم شــد و نظارتــی بر اجرای 
قوانین مصوب و وعده ها از ســوی نماینده 
مجلس وجود نداشت، ســبب شد، تا مردم 
و خواص به نماینده دوره یازدهم بی اعتماد 
شــده و تصمیم بر تغییر وی بگیرند و زمانی 

افشار را انتخاب کنند.
این تحلیلگر مسائل منطقه ای گفت: خوش 
عهدی زمانی افشار در عمل به وعده هایش 
در شــورای شــهر قرچک و بدعهدی های 
نماینده دوره یازدهم ســبب پیشتازی این 

جوان ولایتمدار شد.

یکی از شــهروندان رباط کریــم نیز به مهر 
گفت: اظهــارات غیر کارشناســی و ایجاد 
حواشــی متعدد به دغدغــه اصلی حجت 
الاســلام حســن نوروزی نماینــده دوره 

یازدهم تبدیل شده بود.
وی اضافــه کرد: ایــن در حالی اســت، که 
پیگیری مؤثری برای اجرای مصوبات سفر 
ریاست جمهوری به رباط کریم و بهارستان 
دیده نمی شد و همین امر پایه و اساس »نه« 
بزرگ رباط کریمی ها بــه نماینده دو دوره 

قبلی بود.
در دماونــد، اما یک کارشــناس مســائل 
سیاســی و اجتماعــی در گفــت وگــو با 
خبرنگار مهر اختلاف بین دســتگاه اجرایی 
و نماینــدگان دولــت و نیز امــام جمعه را 

عامــل اصلی کاهــش محبوبیت رســولی 
نژاد، نماینده دوره یازدهم مجلس شــورای 
اسلامی دانست و افزود: البته عدم پیگیری 
اجرای کمربندی جنوبی گیلاوند به عنوان 
یکی از وعده هــای نماینده دوره یازدهم نیز 

عامل مهمی در کاهش محبوبیت وی بود.
این تغییــرات در واقع زنــگ خطری برای 
بشــیری، نامزد منتخب دوازدهمین دوره 
مجلس شــورای اســلامی و نیز گروسی، 
قشــقاوی، زمانی افشار و شــاهرخ رامین 
دیگر منتخبان ملت در استان تهران است، 
که بدانند، مــردم در اجــرای وعده ها و نیز 
عملکرد با کسی شوخی ندارند و هر کاستی 
در عملکرد را با »نه« بزرگ در ســال ۱۴۰۶ 

پاسخ خواهند داد.

دولت به بهترین نحوه انتخابات را برگزار کرد

تمامی کارکنان نزاجا صاحب خانه خواهند شد

خریدار  رییس جمهور وحدت و انســجام 
را یکــی از ضروری تریــن نیازهــای امروز 
عالم اســلام عنوان کــرد و گفــت: از دیگر 
کارکردهای مهم مســاجد ایجاد وحدت و 

انسجام میان امت اسلامی است.
 حجت الاســلام ســید ابراهیم رییسی در 
ادامــه برنامه هــای ســفر دو روزه خود به 
الجزایر، با همراهی وزیر آموزش این کشور 
در مسجد جامع الجزایر به عنوان بزرگترین 
مســجد قاره آفریقا و سومین مسجد بزرگ 
جهان اســلام حضور یافت و ضمن بازدید از 
بخش هایی از این مســجد، در جریان روند 
احداث آن قــرار گرفت و در ادامــه همراه با 
نمازگزاران الجزایــری فریضه نماز مغرب را 

به جا آورد.
مســجد جامع الجزایر با معماری اسلامی 
الجزایری در مساحتی به وسعت ۲۷ هکتار 
بنا شده است. در بالای آن بلندترین فانوس 
دریایی جهان قرار دارد و شــامل مصلایی 
به وســعت دو هکتار و گنجایش ۱۲۰ هزار 
نمازگزار، دارالقرآن و یــک مرکز فرهنگی 

اسلامی است.
۱۲ ســاختمان و کتابخانه ای با یک میلیون 
کتاب، سالن ســخنرانی و موزه هنر و تاریخ 
اســلامی از دیگر بخش های مسجد جامع 

الجزایر است.
این مسجد، پس از مســجد النبی در مدینه 
منوره و مســجدالحرام در مکه، ســومین 
مســجد بزرگ جهان محســوب می شود. 
گلدسته مســجد که از سراسر پایتخت این 
کشور قابل مشاهده اســت نیز با ۲۶۷ متر 

ارتفاع، بلندترین گلدســته جهان به شمار 
می رود. این گلدســته از ۴۳ طبقه تشکیل 

شده و دارای آسانسور است.
رییس جمهور همچنیــن در جریان بازدید 
از مســجد جامع الجزایر در دیداری کوتاه 
با امام جماعت این مســجد »نشــر معارف 
دینی و معارف نبی مکرم اسلام )ص( و اهل 
بیت )ع(«، »توجه بــه وضعیت نمازگزاران 
و اهتمام نســبت به رفع مشــکلات آنان« 
و »توجــه به احوال مســلمان در سراســر 
جهان در کنار عبادت خــدای متعال« را از 

جمله کارکردهای بســیار مهم مســاجد 
در جوامع اسلامی برشــمرد و افزود: امروز 
آگاهی بخشی نسبت به مســلمانان مظلوم 
فلســطینی در غزه به عنــوان اصلی ترین 
موضــوع جهــان اســلام بلکــه جهــان 
بشــریت باید در محور فعالیت مساجد در 

سرزمین های اسلامی باشد.
رییسی با اشــاره به نقش مســاجد الجزایر 
برای ایجاد تحرک و آگاهی و بسیج نیروهای 
مردمی در دوره استعمار گفت: امام خمینی 
)ره( بنیانگذار انقلاب اسلامی ایران مساجد 

را ســنگر مبارزاتی علیه انحراف و مبارزه با 
ظلم می دانســت و از همین ظرفیت عظیم 
برای پیشــبرد اهداف الهی انقلاب اسلامی 

بهره برد.
رییس جمهور همچنین وحدت و انســجام 
را یکی از ضروری تریــن نیازهای امروز عالم 
اســلام عنوان کرد و اظهار داشــت: از دیگر 
کارکردهای مهم مســاجد ایجاد وحدت و 
انسجام میان امت اسلامی است که مساجد 
می توانند در این زمینه نقــش مؤثری ایفا 

کنند.

رییسی با بیان اینکه خوشبختانه جمهوری 
اســلامی ایــران و الجزایر در قبال مســاله 
فلســطین موضع واحدی دارنــد، تصریح 
کرد: اگر همین اشتراک مواضع در حمایت 
از ملت مظلوم فلســطین و مقابلــه با رژیم 
صهیونیســتی در همه جهان اسلام وجود 
داشت، آیا صهیونیست ها جرأت ارتکاب این 
حد از جنایت بر علیه مظلومین فلســطینی 

را داشتند؟
رییــس جمهــور در ادامــه بــر آمادگی 
جمهوری اسلامی ایران نسبت به گسترش 
ارتباطــات فرهنگی میان دو کشــور ایران 
و الجزایر با محوریت مســاجد و در راستای 
معرفت افزایی، علم افزایی و ایجاد وحدت و 

انسجام در جهان اسلام تاکید کرد.
امام جماعت مســجد جامع الجزایر نیز در 
این دیدار ضمن ارائه گزارشــی از ســابقه و 
تاریخچه احداث این مسجد، به تلاش های 
فرانســوی ها برای ایجاد تغییــر در دین و 
باورهای ملــت الجزایر در دوره اســتعمار 
اشــاره کرد و گفت: ملت الجزایر به رغم این 
تلاش ها ضمن پابندی به اصول و اعتقادات 
خود، استقلال را به این کشــور بازگرداند و 
محل فعالیت های استعماری استعمارگران 

را نیز به مسجد جامع الجزایر تبدیل کرد.
امام جماعت مســجد جامع الجزایر ضمن 
ارج نهادن بــه مواضع شــجاعانه و تاریخی 
دولت جمهوری اســلامی ایــران در قبال 
مساله فلســطین، ابرار امیدواری کرد سایر 
کشــورهای اســلامی نیز در این مسیر گام 

بردارند.
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رییس سازمان برنامه و بودجه مطرح کرد 
تورم سال آینده مبنای افزایش مزد 

رییس ســازمان برنامه و بودجه گفت: آنچه مبنای پیشنهاد و تصمیم 
دولت برای افزایش حقوق و دستمزد اســت، تورم انتظاری سال آینده 

است.
داوود منظــور، رئیس ســازمان برنامــه و بودجه گفــت: آنچه مبنای 
پیشــنهاد و تصمیم دولت برای افزایش حقوق و دســتمزد است، تورم 

انتظاری سال آینده است.
وی افــزود: امیدواریم در مذاکرات میان تشــکل های کارگری و دولت 
به یک نرخ معقول افزایش دستمزد برســیم تا موضوع تورم انتظاری از 

کنترل خارج نشود.
منظور اظهار کرد: اگر بخواهیم رشــد حقوق و دســتمزد را نسبت به 
سایر اقشــار متفاوت افزایش دهیم، این مطابق عدالت برای همه اقشار 

نخواهد بود.

عرضه سکه در مرکز مبادله باعث کاهش 
قیمت ها خواهد شد

رییس اتحادیه طلا و جواهر یزد گفت: عرضه سکه در مرکز مبادله باعث 
کاهش قیمت ها خواهد شد.

 محمدرضا نوری زاده، رئیــس اتحادیه طلا و جواهر یــزد درباره اقدام 
اخیر بانک مرکزی مبنی بر عرضه سکه در مرکز مبادله ارز و طلای ایران 
گفت: در مرحله اول حداکثر به هر متقاضی ۵ ربع سکه عرضه می شود 

که این عرضه باعث کاهش قیمت سکه می شود.
وی افزود: به هر میزان که عرضه افزایش پیدا کند و قابل توجه باشــد، 

کاهش قیمت و حباب سکه نیز بیشتر می شود.
رئیس اتحادیه طــلا و جواهر یزد با بیــان اینکه ســکه هایی که بانک 
مرکزی عرضه می کند ضرب ســال ۸۶ یا به عبارت بازاری طرح جدید 
است و به نوعی با عرضه این ســکه ها تقاضای مردم پاسخ داده می شود، 
اظهار داشــت: برای کاهش حباب و قیمت ســکه باید عرضه در مرکز 

مبادله ایران ادامه دار باشد تا عطش تقاضا را کاهش دهد.
وی افزود: همه افراد از نقاط مختلف کشــور می توانند در حراج سکه 
شــرکت کنند که این از دیگر مزایای سیاســت جدید بانک مرکزی 

است.
نوری زاده با بیان اینکه ســکه هم اکنون حدود ۵ میلیون تومان حباب 
دارد تاکید کرد: بانک مرکزی باید ســکه را با هزینــه کمی ضرب و در 
اختیار مردم قرار دهد؛ چون معمولاً قشر متوســط جامعه برای حفظ 
ارزش پول اقدام به خرید ســکه می کنند؛ بنابرایــن بانک مرکزی باید 
کاری کند که مردم یا در هنگام ساخت سکه مشارکت کنند و یا سکه را 

با هزینه کمتری نسبت به قیمت حباب دار خریداری نمایند.
وی در پایان اظهار داشــت: اگر مردم در زمان ســاخت مشارکت کنند 
علاوه بر کاهش نقدینگی در ســطح جامعه، به تولید نیز کمک خواهد 
شــد، در کل اقدام مثبت بانک مرکزی اگر تداوم داشــته باشد و بدون 

محدودیت در تعداد عرضه شود نتیجه خوبی به دنبال خواهد داشت.

وزارت اقتصاد: 
سود سهام عدالت در هفته پایانی اسفند 

پرداخت می شود
 وزارت امور اقتصادی و دارایی اعلام کرد: مرحله دوم سود سهام عدالت 

تا هفته پایانی اسفندماه سال جاری پرداخت می شود.
به گزارش وزارت اقتصاد، دولت در ســال  ۱۴۰۱ برای پرداخت به موقع 
ســود ســهام عدالت تلاش کرد و همواره تلاش می کند تا سود سهام 

عدالت را زودتر از زمان دولت های قبل پرداخت کند.

بر این اساس ســازمان بورس اعلام کرد: باتوجه به دستور سید احسان 
خاندوزی وزیــر امور اقتصــادی و دارایی به منظــور پرداخت به موقع 
مرحله دوم سود سهام عدالت در سال ۱۴۰۲ تمام تلاش ها بر این است 

تا هفته پایانی اسفند ماه سال جاری پرداخت شود.
بر اســاس این گزارش، هرگونه پیامک واریز سود سهام عدالت جعلی و 

کلاهبرداری است.
سازمان خصوصی سازی نیز اعلام کرد که انتشار برخی اخبار نادرست 
توسط برخی افراد برای مقاصد کلاهبرداری و اخاذی از مردم از طریق 
انتشار در شــبکه های مجازی و یا پیامک تلفنی و ارسال لینک سایت 
های جعلی و منتســب به نام ســازمان خصوصی ســازی با سرشناسه 
های مختلف در خصوص موضوع ســهام عدالت جعلی است و هرگونه 
واگذاری ســهام عدالت پس از تصویب سبد ســهام در هیات وزیران و 
تصویب ســازوکار واگذاری از جمله تعیین اولویت های مشمولین در 
شورای عالی اجرای سیاســت های کلی اصل )۴۴( قاون اساسی انجام 
خواهد شد و آخرین تصمیمات در این خصوص از طریق سایت سازمان 

به نشان www.ipo.ir اطلاع رسانی خواهد شد.
همچنین اطلاع رســانی در خصوص زمان و نحوه واریز ســود ســهام 
عدالت نیز تنها از طریق ســایت شرکت ســپرده گذاری مرکزی اوراق 
بهادار و تســویه وجوه به نشــانی www.sahamedalat.ir و سایت 

سازمان خصوصی سازی به نشانی www.ipo.ir انجام خواهد شد.

نایب رئیس اتاق بازرگانی مشترک ایران و سوریه خبر داد
تجارت ۵ میلیارد دلاری تهران با دمشق

نایب رئیس اتاق بازرگانی مشــترک ایــران و ســوریه ۵ میلیارد دلار 
واردات سوریه است که سهم ایران ۲۵۰ میلیون دلار است

علی اصغر زبردســت نایب رئیس اتاق بازرگانی مشترک ایران و سوریه 
گفت:دولت از سال گذشته قدم های مثبت در خصوص تجارت با سوریه 
برداشــته اســت و تمامی توافقات انجام شــده در اقتصاد کشور مهم 

ارزیابی می شود.
او گفت:در این چند سال ما چندین جلسه با سوریه برگزار کردیم و نیاز 
به توجه ویژه به این بخش تجارت است،متاســفانه بخشی از تجارت با 

این کشور انجام نشده است.
زبردست در خصوص انتقادات از احداث بانک میان ایران و سوریه گفت: 
در حال حاضر ایران مجوز برای احداث بانک در ســوریه انجام شده ولی 
متاسفانه کشــور مقابل هنوز عکس العملی انجام نداده است و این می 

تواند نقل و انتقال پول برای تجار با مشکل روبرو کند.
او گفت: تجار ما از طریــق ترکیه و بندرعباس با دشــواری، کالا حمل 
می کنیم که باید از  مرز بوکمال  انجام شــود چون هزینه های بالایی در 
مســیرهای پیش رو برای تجار ما داریم،بازگشــایی مرز عراق از طریق 

بوکمال برای ما به صرفه تر است.
زبردست گفت: ۵ میلیارد دلار واردات سوریه است که سهم ایران ۲۵۰ 
میلیون دلار است که ســهم ما واقعا کم است و خواهشمند این هستیم 

کشور سوریه سهم خوبی در این بخش به کشور ما داشته باشند.

بازار

مریم فکری  بــا وجود تکــرار وعده های 
چند بــاره برای کاهش قیمت گوشــت، اما 
قیمت های بازار متفاوت از آن رقمی حرکت 

می کند که مسوولان انتظار دارند.
 این برای دومین بار در ســال ۱۴۰۲ است 
که قائم مقام وزارت جهادکشــاورزی، وعده 
ارزانی گوشــت را می دهد و در بازار بر همان 
پاشنه خودش می چرخد. این وعده یک بار 
در شهریورماه شــنیده شــد که علی رضا 
پیمان پاک، قائم مقام وزیر جهادکشاورزی 
وعده داد کــه از دو ماه دیگر ســطح قیمت 
گوشــت به قیمت های ســال گذشــته باز 
می گردد. او در آن زمــان پیش بینی کرده 
بود که از اواســط آبــان ماه ثبــات در بازار 

گوشت برقرار شود.
ایــن در حالی اســت کــه نه تنهــا قیمت 
گوشــت در میانه آبان ماه کاهشی نشد و به 
قیمت های سال گذشته باز نگشت که حتی 
در بازار شــاهد افزایش و جهشی دوباره در 
قیمت گوشت بودیم. گوشــت که در نیمه 
ســال با قیمتی در حدود ۴۵۰ هزار تومان 
در بازار به فروش می رســد، حالا قصابی ها 
قیمت های بالای ۶۰۰ هــزار تومان را برای 

هر کیلو گوشت اعلام می کنند.
با این وجود، بار دیگر در روزهای گذشــته 
وزارت جهادکشاورزی، وعده کاهش قیمت 
گوشــت را به مردم داد. چنــدی قائم مقام 
وزیر جهادکشــاورزی اعلام کرد که با توجه 
به افزایش زایش و پرواربندی در فصل بهار 
و تابســتان ســال آینده ۲۵ درصد افزایش 
عرضه گوشــت نســبت به ســال گذشته 

خواهیم داشت،
اول  جهادکشــاورزی  وزیــر  قائم مقــام 
اســفندماه گفته بود که با توجه به اینکه در 
پایان سال هســتیم و تقاضا بیشتر می شود، 
امیدواریم بتوانیم بازار را پاســخ بدهیم و به 

سمتی برویم که قیمت ها نزولی باشد.
براســاس گفته علی رضــا پیمان پاک، در 
حوزه گوشــت قرمز با برنامــه ریزی های 
انجام گرفته و تخصیص ارز مناسب تا پایان 
فروردین ۱۴۰۳ روزانه بین ۲۰۰ تا ۳۰۰ تن 

گوشت گرم وارد کشور می شود.
وی متذکر شــده بود: درحال حاضر حدود 
۱۰ تا ۱۲ هزارتن گوشــت قرمز در مســیر 
داریم ایــن درحالی اســت کــه ماهانه ۸ 
هزارتن گوشــت قرمز منجمد نیاز داریم که 

بیش از ۳ برابر نیاز کشور تامین و وارد شده 
است بنابراین بحرانی در حوزه گوشت قرمز 

نخواهیم داشت.

منتظر کاهش قیمت ها باشید
شــورای  رییــس  میــان،  ایــن  در 
تامین کننــدگان دام نیز آخــر بهمن ماه از 
عرضه گسترده گوشت منجمد گوسفندی 
با نرخ مصــوب ۲۳۰ هزار تومان در ســطح 

کشور خبر داد.
منصور پوریــان، نــرخ هر کیلو گوشــت 
منجمــد گوســاله وارداتــی را ۲۸۵ هزار 
تومان و گوسفندی را ۲۳۰ هزار تومان اعلام 
کرده و گفته بود: با توجــه به افزایش عرضه 
گوشــت های وارداتی، شاهد کاهش قیمت 

در بازار گوشت داخل هستیم.
پوریــان از توزیع روزانه ۲۵۰ تن گوشــت 
گرم وارداتــی و در برخی مقاطع حتی بالاتر 
از این رقم خبــر داده و تاکید کــرده بود: با 
توجه به شرایط عرضه گوشت های وارداتی و 
زایش های مناسب پاییز و زمستان، دام زنده 
به طور گســترده در میادین در حال عرضه 
اســت که همین امر منجر به کاهش تقاضا 

برای خرید بره نر در بازار شده است.
وی یادآور شــده بود: توزیع روزانه و مستمر 
گوشــت گرم و منجمد وارداتی موجب شد 

تا در دی ماه طبق گزارش اعلامی مرکز آمار 
شاهد کاهش کشــتار جمعیت دامی کشور 
باشــیم، از این رو پیش بینی می شود که در 
اسفند ماه روند کاهشی قیمت در بازار ادامه 

یابد.

وقتی آمارها می گوید تولید گوشت 
کاهشی است

حال با وجــود این که تنهــا ۱۵ روز به پایان 
ســال مانده، بازار بر مدار رفتــار قبلی خود 
حرکت می کنــد و هیچ پالســی از کاهش 
قیمت گوشت در بازار دیده نمی شود. به نظر 
می رسد در میان وعده هایی که مسوولان در 
رابطه با کاهش قیمت گوشت می دهند، این 
نکته مورد غفلت قرار گرفته که مقدار تولید 
گوشــت در کشــتارگاه های رسمی کشور 

کاهشی بوده است.
بر اســاس آخرین اعلام مرکز آمــار ایران، 
مقدار تولید گوشت قرمز در کشتارگاه های 
رسمی کشــور در دی ۱۴۰۲ نسبت به ماه 
قبــل، آذر ۱۴۰۲، حــدود ۹ درصد کاهش 
داشته اســت. همچنین مقایســه عملکرد 
کشتارگاه های رسمی کشور در دی ۱۴۰۲ 
با ماه مشابه ســال ۱۴۰۱، نشــان دهنده 
کاهش ۱۸ درصدی مقدار تولید گوشــت 

قرمز است.

گزارش آخر مرکــز آمار می گویــد مقدار 
تولید گوشــت در دی ۱۴۰۲ نسبت به ماه 
مشابه ســال ۱۴۰۱ برای گوسفند و بره ۲۹ 
درصد، برای بز و بزغاله ۱۹ درصد، برای گاو 
و گوســاله ۱۲درصد و برای گاومیش و بچه 
گاومیش ۱۴ درصد کاهش و برای شــتر و 

بچه شتر ۹۳ درصد افزایش داشته است.
در ایــن میــان، افشــین صــدردادرس، 
مدیرعامل اتحادیه دام ســبک کشــور به 
تازگی گفته است: بر اســاس گزارش های 
مرکز آمار ایران جمعیت دام ســبک کشور 
در تابستان امســال ۶۰ میلیون و پاییز ۶۲ 
میلیون شده اســت. این یعنی جمعیت دام 
در پاییز تنها ۲ میلیون یعنی ۳ درصد اضافه 

شده است.
به اعتقاد او، این افزایش ۳ درصدی تاثیری 
در افزایــش جمعیــت دام و افزایش عرضه 
گوشت در ســال آینده نخواهد داشت. زیرا 
دام هایی که پاییز متولد می شوند، شیرسوز 
هستند، یعنی چون مادران آنها نمی توانند 
از مرتع تغذیه کنند و شیر کافی نمی خورند، 
بنیه قوی ندارند و وارد گله مولد نمی شوند. 
در حقیقت ایــن دام ها تا پایان زمســتان 
امسال کشــتار خواهند شــد و تاثیری در 
کاهش قیمت گوشــت سال آینده نخواهند 

داشت.

مدیرعامل اتحادیه مرکزی دام سبک کشور 
متذکر شــده اســت: با وجود بارندگی های 
چند روز اخیر اما وضعیت مراتع برای چرای 
دام ها هنوز خــوب نیســت و کمبودهای 

پارسال جبران نشده است.

صدردادرس: افزایش قیمت گوشت 
قابل پیش بینی بود

صــدردادرس همچنیــن پیــش از این در 
گفت وگــو بــا خبرآنلایــن در واکنش به 
وعده هــای وزارت جهادکشــاورزی برای 
کاهش قیمت گوشــت، گفته اســت: ابتدا 
وعده آبــان را دادند، بعد آبــان وعده آذر را 
دادند و بعد از آذر که وعده کاهش قیمت را 

دادند، قیمت ها سرسام آور بالا رفت.
وی افزوده است: شــما برید سوال کنید که 
شــما که دل مردم را خــوش کردید، حالا 
الوعده وفا! کــم هم کــه وارد نکردید و این 

همه گوشت آوردید. چه شد؟ 
این همه دام زنده به بازار ریختید؛ چرا هیچ 

اتفاقی نیفتاد!؟
مدیرعامــل اتحادیــه دام ســبک تصریح 
کرده اســت: افزایش قیمت گوشــت قابل 
پیش بینی بــود و کاملا هم مشــخص بود 
که این اتفاق می افتد؛ زیــرا افزایش قیمت 
خیلی بیشــتر از آن کــه تحت تاثیر گرانی 
قیمت دام باشد، ناشــی از کمبود جمعیت 

دامی کشور است.
صدردادرس متذکر شده است: در شرایطی 
که ما کمبــود داریم، واردات شــاید بتواند 
در کنــار دام داخلی کمک کنــد به این که 
قیمت ها متعادل شــوند، اما به شرط این که 

به دام داخلی هم توجه کنند.
وی عنوان کرده است: تمام هم و غم وزارت 
جهادکشــاورزی، واردات شده است و هیچ 
حرکتی در قبال تولید انجام نشــده است. با 
وجود این که معاونت امور دام هم طرح های 
خوبی داده اســت تا به تولیــد داخلی هم 
توجه شــود و کار کنند، ولی اعتبارات و ارز 
به ســمت واردات می رود و برای تولید هیچ 

کاری انجام نشده است.
مدیرعامل اتحادیه دام ســبک تاکید کرده 
اســت: به طور طبیعی در این شرایط تولید 
داخلی از بین می رود و واردات هم نمی تواند 
کمکی کند به این که قیمت هــا را متعادل 

کند.

و انتقال سازمان ثبت به دولت رشد اقتصاد در گر

حسین سیف اللهی  جدال بر ســر لایحه دولت مبنی 
بر جدایی ســازمان ثبت از قوه قضاییه بالا گرفته است. 
تاجایی که رئیس قوه قضائیه این انتقال را خلاف منفعت 
مردم می خواند.جدال بر سر لایحه دولت مبنی بر جدایی 
ســازمان ثبت از قوه قضائی بالا گرفته است. تاجایی که 
رئیس قوه قضائیه ایــن انتقال را خــلاف منفعت مردم 
می خوانــد. قبــل از تصمیم گیری بد نیســت نگاهی به 
استدلال موافقان و مخالفان داشــته باشیم. هنوز لایحه 
تصویب نشــده، قوه قضائیه شمشــیر را از رو بسته و به 

دولت تهمت فساد می زند.
این خلاصه استدلال و مخالفت های قوه قضاییه با انتقال 
ســازمان ثبت به دولت اســت. ســازمانی که سرتا پای 
وظایفش اجرایی اســت اما قوه مجریه هیچ دسترسی به 
آن ندارد و قوه قضائیــه نه تنها به فکر بهبود آن نیســت 
بلکه اصرار دارد تا این ساختار فشــل و اشتباه ادامه پیدا 
کند. همه چشم انتظار تصمیم مجمع تشخیص مصلحت 
نظام هســتند. دولت در لایحه برنامه هفتم پیشنهاد داد 
که ســازمان ثبت که نهادی ماهیتاً غیر قضائی است، از 

دستگاه قضا جدا شود و به قوه مجریه بپیوندد.
مجلس هم با این موضوع هم نظر اســت اما این لایحه در 
شورای نگهبان رد می شود. با اصرار مجدد مجلس، حالا 
مجمع تشخیص مرجع تصمیم گیری است. با اینکه کار 
دست مجلس، دولت و قوه قضائیه نیست اما صحبت های 
جنجالی و حاشیه ای دراین باره زیاد شده است. مخالفان 
از یک ســو ادعا می کنند که اگر ســازمان ثبت به دست 
دولت بیفتد، منافع مــردم به خطر می افتد و از ســمت 
دیگر موافقان اســتدلال هایی در مورد غیر قضائی بودن 

وظایف و ماهیت سازمان ثبت می آورند.
ســازمان ثبت کجا، قوه قضائیه کجا در اینجا به تفکیک 
استدلال موافقان انتقال ســازمان ثبت و املاک کشور به 
دولت را ذکر خواهیم کرد: اول آنکه ســازمان ثبت کجا، 
قوه قضائیه کجا. هیچ ارتباطــی میان وظایف قوه قضائیه 
و ســازمان ثبت وجود ندارد. ســازمان ثبت در فرایندی 
اداری و حاکمیتی، به مالکیت افراد با ثبت و صدور سند، 
اعتبار می بخشد. ثبت شرکت و مالکیت معنوی آن ها نیز 
در این سازمان انجام می شود. همانند کاری که نهادهای 
اجرایی و اقتصادی دولت در صدور مجوز انجام می دهند.

هیچ کس برای حل و فصل اختلافــات و دعاوی خود به 
ســازمان ثبت مراجعه نمی کند. همه مستقیم به دادگاه 
می روند. اینکه این ســازمان هیچ وظیفه قضائی ندارد و 
حتی هیچ کدام از کارکنانش هم قاضی نیســتند و ابلاغ 

قضائی ندارند؛ بهترین نشانه برای ماهیت غیر قضائی آن 
نیست؟ دومین دلیل موافقان جدایی این سازمان مربوط 
به بهبود شرایط آن اســت. قوه قضائیه مرجع تخصصی 
رســیدگی به دعاوی اســت. حجم وظایف و کار این قوه 
آنقدر زیاد است که نمی تواند تمرکزش را بر بهبود نهادی 
که مسئولیت های اداری دارد، بگذارد. از آن طرف، دولت 
به صورت یکپارچه و با برنامه ریزی جامع درحال کاهش 
فرایند اداری و بروکراســی های پیچیده است. این کار را 

در بحث تسهیل صدور مجوزها دیدیم.
افراد بــدون مراجعه حضوری و فقط به مدت زمان ســه 
روز مجوز خود را دریافت می کنند. تازه برخط شدن این 
موضوع جلوی فســادها را هم گرفته است. این اقدامات 
در دولت که ســاختاری اجرایی دارد ممکن است اما قوه 
قضائیه اصلًا وقت رســیدگی به مشــکلات این سازمان 
را دارد؟ ضمــن اینکه ابزار نظارتی بر تمام دســتگاه ها و 
نهادهای تابع دولت وجود دارد اما ایــن امکان برای قوه 
قضائیه وجود نــدارد. اینجا همان محــل ایجاد تعارض 
منافع اســت. به هرچه بگندد نمک م یزنند، وای از روزی 
که بگنــدد نمک یعنی همــه در صورت بــروز اختلاف، 
فساد و تخلف به قوه قضائیه مراجعه می کنند اما سازمان 
ثبت ذیل قوه قضائیه اســت و اگر کســی از آن شکایتی 
داشــته باشــد باید به خودش مراجعه کنــد. اقتصاد در 
گرو اختیارات سازمان ثبت ســومین و مهم ترین دلیل، 

الزامات و نیازهای حکمرانی دولت بر جامعه است.
همه از دولت انتظار دارند وضعیت نابســامان اقتصادی 
کشور را حل کند. مشکل اینجاست که در برخی حوزه ها 
دست دولت خالی اســت. اطلاعات، دسترسی و اختیار 
کافی ندارد و قوه قضائیــه هم با او همــکاری نمی کند. 
شــما بهتر می دانید که شروع کســب و کارها معمولاً با 
ثبت شرکت یا ثبت رســمی معاملات و مالکیت معنوی 
همراه اســت. تمام این وظایف در اختیار سازمان ثبت و 
به بیان دیگر در دست قوه قضائیه است. تأثیر این سازمان 
بر اقتصاد و جامعه تا حدی اســت که اگر می بینیم مردم 
ترجیــح می دهند به صــورت قولنامه ای و ســند عادی 
اموال و دارایی های خود را جابجا کنند و ریســک این کار 
را بپذیرند، به دلیل بروکراســی های فشل سازمان ثبت 

است.
همین مســئله باعث شــده اطلاعات از دست حکومت 
خارج شــود و مالیات ســتانی و کنترل بر روی معاملات 
وجود نداشــته باشــد. البته دود آن به چشــم خود قوه 
قضائیه هم رفته اســت. انبوه پرونده های مربوط به جعل 
سند، معاملات معارض و مشــکلات مربوط به معامله با 
ســند عادی به قوه قضائیه و دادگاه ها ســرریز می شود 
اما متضرر اصلی مردم هســتند. مالکیت فکری و معنوی 
هم لازمه ورود ســرمایه گذار خارجی و تجارت در ایران 
است. تا زمانی که تاجر اعتماد کافی به حمایت ما از برند 
و مالکیت معنوی او نداشته باشد، ریسک کار در کشور را 

نمی پذیرد.

این ســازمان بیشــتر آنچه فکرش را می کردید به دولت 
و مردم مربوط اســت و هیچ ربط منطقی بــا قوه قضائیه 
ندارد. پس چرا هنــوز اصرار دارید کــه نباید ذیل دولت 
قرار بگیرد؟ چرا آقای اژه ای، رئیس قوه قضائیه، می گوید 
که در صورت انتقال این ســازمان به دولت منافع مردم 
به خطر می افتد؟ آیا ایجاد بی اعتمادی به دولت و فاســد 
خواندن آن به صلاح و نفع مردم و کشــور است؟ حالا که 
این لایحه هنوز تصویب نشــده و منتظر تصمیم مجمع 
تشــخیص هســتیم اما بهتر اســت مخالفان این لایحه 
کلاه شــان را قاضی کنند و بر طبل حاشیه سازی بیهوده 

نکوبند.
رشد اقتصاد در گرو انتقال ســازمان ثبت به دولت جدال 
بر سر لایحه دولت مبنی بر جدایی ســازمان ثبت از قوه 
قضائی بالا گرفته اســت. تاجایی که رئیــس قوه قضائیه 
این انتقــال را خلاف منفعــت مردم می خوانــد. قبل از 
تصمیم گیری بد نیســت نگاهی به اســتدلال موافقان و 
مخالفان داشته باشــیم. هنوز لایحه تصویب نشده، قوه 
قضائیه شمشــیر را از رو بســته و به دولت تهمت فساد 
می زند. این خلاصه استدلال و مخالفت های قوه قضاییه با 
انتقال سازمان ثبت به دولت است. سازمانی که سرتا پای 
وظایفش اجرایی اســت اما قوه مجریه هیچ دسترسی به 
آن ندارد و قوه قضائیه نه تنها به فکر بهبود آن نیست بلکه 

اصرار دارد تا این ساختار فشل و اشتباه ادامه پیدا کند.
همه چشــم انتظار تصمیم مجمع تشــخیص مصلحت 
نظام هســتند. دولت در لایحه برنامه هفتم پیشنهاد داد 
که ســازمان ثبت که نهادی ماهیتاً غیر قضائی است، از 
دستگاه قضا جدا شــود و به قوه مجریه بپیوندد. مجلس 
هم با این موضوع هم نظر اســت اما این لایحه در شورای 
نگهبان رد می شــود. با اصرار مجدد مجلس، حالا مجمع 
تشــخیص مرجع تصمیم گیری است. با اینکه کار دست 
مجلــس، دولت و قوه قضائیه نیســت امــا صحبت های 
جنجالی و حاشیه ای دراین باره زیاد شده است. مخالفان 
از یک ســو ادعا می کنند که اگر ســازمان ثبت به دست 
دولت بیفتد، منافع مردم به خطر می افتد و از سمت دیگر 
موافقان استدلال هایی در مورد غیر قضائی بودن وظایف 
و ماهیت ســازمان ثبت می آورند. سازمان ثبت کجا، قوه 
قضائیه کجا در اینجا به تفکیک استدلال موافقان انتقال 
ســازمان ثبت و املاک کشــور به دولت را ذکر خواهیم 
کرد: اول آنکه ســازمان ثبت کجا، قوه قضائیه کجا. هیچ 
ارتباطی میان وظایف قوه قضائیه و ســازمان ثبت وجود 
ندارد. ســازمان ثبت در فرایندی اداری و حاکمیتی، به 

مالکیت افراد با ثبت و صدور سند، اعتبار می بخشد.
ثبت شــرکت و مالکیت معنوی آن ها نیز در این سازمان 
انجام می شــود. هماننــد کاری که نهادهــای اجرایی 
و اقتصادی دولــت در صــدور مجوز انجــام می دهند. 
هیچ کس برای حل و فصل اختلافــات و دعاوی خود به 
ســازمان ثبت مراجعه نمی کند. همه مستقیم به دادگاه 
می روند. اینکه این ســازمان هیچ وظیفه قضائی ندارد و 

حتی هیچ کدام از کارکنانش هم قاضی نیســتند و ابلاغ 
قضائی ندارند؛ بهترین نشانه برای ماهیت غیر قضائی آن 
نیست؟ دومین دلیل موافقان جدایی این سازمان مربوط 
به بهبود شرایط آن اســت. قوه قضائیه مرجع تخصصی 
رســیدگی به دعاوی اســت. حجم وظایف و کار این قوه 
آنقدر زیاد است که نمی تواند تمرکزش را بر بهبود نهادی 
که مسئولیت های اداری دارد، بگذارد. از آن طرف، دولت 
به صورت یکپارچه و با برنامه ریزی جامع درحال کاهش 
فرایند اداری و بروکراســی های پیچیده اســت. این کار 
را در بحث تســهیل صدور مجوزها دیدیــم. افراد بدون 
مراجعه حضوری و فقط به مدت زمان سه روز مجوز خود 
را دریافت می کنند. تازه برخط شدن این موضوع جلوی 

فسادها را هم گرفته است.
این اقدامات در دولت که ســاختاری اجرایی دارد ممکن 
اســت اما قوه قضائیه اصلًا وقت رســیدگی به مشکلات 
این ســازمان را دارد؟ ضمن اینکه ابــزار نظارتی بر تمام 
دســتگاه ها و نهادهای تابــع دولت وجــود دارد اما این 
امکان برای قوه قضائیه وجود نــدارد. اینجا همان محل 
ایجاد تعارض منافع است. به هرچه بگندد نمک م یزنند، 
وای از روزی که بگندد نمک یعنــی همه در صورت بروز 
اختلاف، فســاد و تخلف به قوه قضائیه مراجعه می کنند 
اما سازمان ثبت ذیل قوه قضائیه اســت و اگر کسی از آن 

شکایتی داشته باشد باید به خودش مراجعه کند.
اقتصــاد در گــرو اختیارات ســازمان ثبت ســومین و 
مهم ترین دلیل، الزامــات و نیازهــای حکمرانی دولت 
بر جامعه اســت. همه از دولــت انتظــار دارند وضعیت 
نابسامان اقتصادی کشــور را حل کند. مشکل اینجاست 
که در برخی حوزه ها دست دولت خالی است. اطلاعات، 
دسترســی و اختیار کافی نــدارد و قوه قضائیــه هم با او 
همکاری نمی کند. شــما بهتر می دانید که شروع کسب 
و کارها معمولاً با ثبت شــرکت یا ثبت رسمی معاملات و 
مالکیت معنوی همراه است. تمام این وظایف در اختیار 

سازمان ثبت و به بیان دیگر در دست قوه قضائیه است.
تأثیر این سازمان بر اقتصاد و جامعه تا حدی است که اگر 
می بینیم مردم ترجیح می دهند به صــورت قولنامه ای 
و ســند عادی اموال و دارایی های خــود را جابجا کنند و 
ریسک این کار را بپذیرند، به دلیل بروکراسی های فشل 
سازمان ثبت است. همین مسئله باعث شده اطلاعات از 
دست حکومت خارج شود و مالیات ســتانی و کنترل بر 
روی معاملات وجود نداشته باشد. البته دود آن به چشم 
خود قوه قضائیه هم رفته است. انبوه پرونده های مربوط 
به جعل ســند، معامــلات معارض و مشــکلات مربوط 
به معامله با ســند عادی به قوه قضائیه و دادگاه ها سرریز 
می شود اما متضرر اصلی مردم هستند. مالکیت فکری و 
معنوی هم لازمه ورود سرمایه گذار خارجی و تجارت در 
ایران اســت. تا زمانی که تاجر اعتماد کافی به حمایت ما 
از برند و مالکیت معنوی او نداشــته باشد، ریسک کار در 

کشور را نمی پذیرد.
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هلال احمر اعلام کرد
 اعزام تیم های امدادی از ۵ استان 

به سیستان و بلوچستان
جمعیت هلال احمــر در اطلاعیه ای، ضمن تشــریح آخرین جزییات 
و آمار خدمات رسانی به مردم سیل زده سیســتان و بلوچستان شماره 

حساب این جمعیت جهت دریافت کمک های مردمی را اعلام کرد.
متــن اطلاعیــه جمعیــت هلال احمــر در خصــوص آخریــن آمار 
خدمات رسانی به ســیل زدگان در سیستان و بلوچســتان و همچنین 

راه های کمک به هم وطنان سیل زده به شرح زیر است:
از روز هفتم اسفندماه بارش ها در سیســتان و بلوچستان آغاز شد و به 
مرور شــدت گرفت و بارش ها منجر به وقوع آب گرفتگی و ســیلاب در 
۱۴ شهرستان استان، ۳۴۷ روســتا و همچنین آسیب به پل ها، راه های 

ارتباطی و آب گرفتگی منازل در جنوب سیستان و بلوچستان شد.
علاوه بر نیروهای جمعیت هلال احمر اســتان سیستان و بلوچستان، 
نیروهای هلال احمر استان های خراسان جنوبی و کرمان، بوشهر، یزد، 

خراسان شمالی برای کمک به سیل زدگان اعزام شده اند.
۲ فروند بالگرد جمعیت هلال احمر در حال کمک رسانی و توزیع اقلام 
غذایی و امدادی در مناطقی هستند که بر اثر ســیل، دسترسی به آنها 

ممکن نیست.
در حال حاضر ۱۴۰۷ نیروی عملیاتی در قالب ۲۸۹ تیم و با اســتفاده 
از ۲۲۹ دســتگاه خودرو امدادی در حال خدمات رسانی به سیل زدگان 

هستند.
در این مدت ۱۰ هزار بسته غذایی میان سیل زدگان توزیع شده است.

۴۶۵ دســتگاه چادر امدادی، ۱۲۲۹ تخته موکــت، ۲۵۴۴ تخته پتو، 
۴۲۹۳ کیلوگرم نایلون و تعدادی کنســرو و بسته های بهداشتی توزیع 

شده است.
ارائه خدمات امدادی در جنوب سیســتان و بلوچستان همچنان ادامه 

دارد.
عمــوم هموطنــان نوع دوســت می تواننــد کمک های نقــدی خود 
بــه مــردم ســیل زده اســتان سیســتان و بلوچســتان را از طریق 
شــماره گیری کد دســتوری #۱*۱۱۲* و یا واریز به شــماره کارت 
۶۳۶۷۹۵۷۰۸۳۶۶۶۲۳۵ و شماره حساب ۴۱۰۱۰۳۴۷۴۱۶۶۶۶۶۲ 
به شــبای IR۹۴۰۱۰۰۰۰۴۱۰۱۰۳۴۷۴۱۶۶۶۶۶۲ به نام جمعیت 

هلال احمر جمهوری اسلامی ایران، واریز کنند.

قول تامین اجتماعی برای پیوستن به سامانه 
یکپارچه بیمه سلامت

مدیرعامل ســازمان بیمه ســلامت ایران گفت: مقرر شــده است که 
سازمان تامین اجتماعی با فراهم کردن زیرساخت های لازم به سامانه 

یکپارچه بیمه سلامت بپیوندد.
محمدمهــدی ناصحــی، مدیرعامل ســازمان بیمه ســلامت ایران 
گفت: طی جلساتی که بین ســازمان بیمه ســلامت  با سازمان تامین 
اجتماعی برگزار شده اند، مقرر شده است که این سازمان با فراهم کردن 
زیرساخت های لازم به سامانه یکپارچه بیمه سلامت بپیوندد. سازمان 
تامین اجتماعی قول مساعد داده اســت تا این امر هرچه زودتر محقق 

شود.

وی بیان کرد: آخرین پرداختی های بخش دولتی و دانشــگاهی تا مهر 
در حال واریز  هستند و بخش ســرپایی نیز تا آبان پرداخت شده است. 
منتظر پرداختی های آذر خواهیم بود. در داروخانه ها نیز سهم سازمان  
در دی در حال پرداخت است.مدیرعامل ســازمان بیمه سلامت ایران 
تاکید کرد: هزینه بیماران ســرطانی و صعب العلاج تا ۷۰ درصد تحت 

پوشش بیمه سلامت ذیل صندوق بیماران خاص قرار گرفته است.
ناصحی  بیان کرد: مراقبت های اولیه و پیشگیری از اقدامات اولویت دار 
محســوب می شــوند. امیدواریم مصرف غیر منطقی دارو بــا برنامه 

ریزی های انجام شده کاهش پیداکند.
مدیرعامل ســازمان بیمه ســلامت ایــران اضافه کرد: درمــان اتباع 
خارجی که دارای کارت اقامت هستند٬ رایگان است و در این خصوص 
دانشــگاه های علوم پزشــکی در هنــگام درمان بیماران بســتری در 

بیمارستان ها  همکاری لازم را داشته اند.

نتایج اعتراض دانش آموزان به نمرات آزمون 
نهایی دی ماه ۱۴۰۲ اعلام شد

طبق اظهارات رئیــس اداره آزمون هــای مرکز ارزشــیابی و تضمین 
کیفیت نظــام آموزش و پــرورش، نتایج »اعتــراض« دانش آموزان به 

نمرات آزمون نهایی دوره دی ماه ۱۴۰۲ اعلام شد.
فرخ طبــری، با بیــان اینکه نتایــج اعتــراض نمرات آزمــون نهایی 
دوره دی مــاه ۱۴۰۲ دانش آمــوزان اعــلام شــد افــزود: نتایــج در 
ســامانه my.medu.ir نمایــش داده می شــود.وی در ادامــه از 
دانش آموزان خواســت بــرای مشــاهده نتیجــه اعتراض خــود با 
 ورود بــه پنجــره خدمــات یکپارچــه وزارت آمــوزش و پــرورش

 )my.medu.ir( وارد بخــش »ورود دانــش آموزان« شــده، گزینه 
»خدمات آموزشــی دانش آموزان« را انتخاب و ســپس »نتایج آزمون 

نهایی« را مشاهده کنند.
لازم به ذکر اســت نتایج آزمون های نهایی نوبت دی ماه ۱۴۰۲ حدودا 
اواسط بهمن ماه اعلام و به شرکت کنندگان در آزمون ها فرصت بررسی 
مجدد پاســخ برگ با انتخاب گزینه »ثبت اعتراض«، داده شد که امروز 

نتایج اعتراضات اعلام شد.

مشاهده پلنگ ایرانی در پارک ملی گلستان
پلنگ ایرانی به عنوان یکی از گونه های شــاخص پارک ملی گلســتان 
هنگام خرامیدن در این زیست بوم، چشم در چشم »داود دست افشان« 

همیار محیط زیست انداخت.
پارک ملی گلســتان بزرگ تریــن و قدیمی ترین پارک ملی کشــور با 
مســاحت ۹۱ هزار و ۸۹۵ هکتار در شهرستان گالیکش در شرق استان 
گلستان و غرب استان خراسان شمالی واقع اســت و بخش ناچیزی از 

پارک ملی گلستان در سرزمین استان سمنان قرار دارد.
گونه های جانوری این پارک شامل آهو، پلنگ، تشی، خرس قهوه ایی، 
خرگوش، حشــره خورها، راســو، روباه، روباه ترکمنی، رودک، سمور 
جنگلی، سیه گوش، شــوکا، شــنگ، قوچ و میش، کل و بز، گراز، گربه 
پالاس، گرگ، مرال، ســمندر، قورباغه جنگلی، وزغ ســبز، لاک پشت 
چهار چنگالــی، مارمولک بی پا، مار آبی، مار قیطانــی، گرزه مار و افعی 
قفقازی است.این پارک دارای سه نوع آب و هوای متفاوت خشک، نیمه 
خشــک و نیمه مرطوب اســت که همین ویژگی باعث شده این پارک 

دارای پوشش گیاهی متنوع از استپ خشک تا جنگل انبوه باشد.

دیوار

مســجدی با بیان اینکه در نظر داریــم ژنتیک افراد با 
مشاغل پرخطر را جمع آوری کنیم، گفت: افراد دارای 
مشــاغل پرخطر مانند خبرنگاران و آتش نشــانان از 

گروه های هدف این طرح هستند.
عباس مســجدی؛ رئیس سازمان پزشــکی قانونی 
کشــور اظهار کرد: سازمان پزشــکی قانونی در نظر 
دارد تا ژنتیک افراد با مشــاغل پرخطر را جمع آوری 

کند.
وی با بیان اینکــه قرار اســت تا ایــن کار به صورت 
گســترده در کل کشــور انجام شــود، تصریح کرد: 
بنابراین مقامات عالی رتبه کشــوری، افــراد دارای 

مشاغل پرخطر، چون آتش نشــانان، کادر 
پــرواز، نیرو هــای مســلح، جنگل بانان، 
کارگران معادن، خبرنگاران و افرادی که در 
صحنه های پرخطر حضور دارند از گروه های 

هدف این طرح هستند.
رئیس سازمان پزشکی قانونی کشور با بیان 
اینکه نمونه گیری از کادر پروازی کشور آغاز 

شده اســت، تصریح کرد: از طرف ما به عنوان سازمان 
پزشــکی قانونی مشــکلی برای جمــع آوری ژنتیک 
خبرنگاران وجود ندارد چراکه تجهیزات آزمایشــی و 

کیت های مورد نیاز را در اختیار داریم.

مســجدی خاطرنشــان کرد: امــا تاکنون 
سازمان هایی که باید لیست خبرنگاران را در 
اختیار سازمان پزشکی قانونی قرار دهند پای 
کار نیامده اند؛ جمع آوری بانک ژنتیک افراد 
با مشاغل حســاس در اکثر کشــور ها انجام 

می شود و یک ضرورت است.
رئیس سازمان پزشــکی قانونی کشور تاکید 
کرد: هم اکنــون ۱۰ آزمایشــگاه ژنتیــک قانونی در 
راستای تهیه پروفایل های ژنتیکی مورد نیاز در سطح 
کشــور با بانک هویت ژنتیک ایران همکاری دارند و در 
این چهارچوب پروفایل های ژنتیکی پس از بررســی و 

صحت سنجی در سامانه جامع بانک ژنتیک بارگذاری 
می شود.

مســجدی گفت: بانک اطلاعات هویت ژنتیک ایران، 
یک پروژه ارزشمند ملی است که با کشف علمی جرم، 
موجبات آرامــش و ارتقای امنیــت عمومی در جامعه 
را فراهــم می کند و این مهم ترین دســتاورد این بانک 
اطلاعاتی برای کشور اســت؛ بنابراین همکاری هرچه 
بیشــتر نهاد ها و دستگاه های مســئول در امر کشف و 
پیشگیری از وقوع جرم، بانک اطلاعات هویت ژنتیک 
ایران را در رســیدن بــه هدف نهایی خود مســاعدت 

خواهد کرد.

نماینده مردم تهران در مجلس شورای اسلامی با بیان 
اینکه هنگام تصمیم گیری بین منفعت مردم و منفعت 
خودروساز ها، قاعدتا باید به نفع مردم تصمیم گیری و 
حرکت کنیــم، گفت: حتی یک ســاعت فوت وقت در 
زمینه نجات مردم از شرایط فعلی حمل و نقل عمومی، 

جایز نیست!
محســن پیرهادی، درباره خرید تاکســی، اتوبوس و 
موتورســیکلت های برقی برای حمــل و نقل عمومی 
تهران اظهار کــرد: بنده جوز موافقان جــدی تولید و 
واردات اتوبوس  و تاکســی های برقــی و هیبریدی به 

کشــور هســتم چراکه هم با ناترازی ســوخت مواجه 
هستیم و هم شهروندان از آلودگی  هوا رنج می برند. 

وی با بیان اینکه اولویت ما حقوق و منفعت مردم است 
تا خودروســازان ادامه داد: هنــگام تصمیم گیری بین 
منفعت مــردم و منفعت خودروســاز ها، قاعدتاً باید به 

نفع مردم تصمیم گیری و حرکت کنیــم بنابراین اگر 
دیدیم هنوز شرایط به شکل مناســب فراهم نیست و 
خودروســاز داخلی نمی تواند خودروی مناسب برای 
حمل و نقل عمومی را تولید و عرضه کند باید به فوریت 

نسبت به واردات آن اقدام کنیم.

ژنتیک

مجلس

خریدار   وزیر بهداشــت، درمان و آموزش 
پزشــکی با بیان اینکه هر ایرانــی از طریق 
کدملی خود یــک مراقب ســلامت دارد، 
گفت: طرح ســلامت خانواده در ۱۹۵ شهر 
در حال اجراســت و ســال آینده این طرح 

سراسری می شود
 بهرام عین اللهی روز یکشــنبه در نشست 
خبری برگزاری همایش بین المللی سلامت 
خانواده که در ستاد وزارت بهداشت برگزار 
شد، افزود: دســتاوردهای ایران در زمینه 
اجرای طرح ســلامت خانواده در همایش 
بین المللی ســلامت خانواده کــه با حضور 
وزرای بهداشت سایر کشورها روزهای ۱۵و 
۱۶ اسفندماه برگزار می شود، معرفی خواهد 

شد.
وی اظهار داشــت: یکی از مولفه های اصلی 
کشور ارتقای ســلامت مردم است که بر دو 
اصل درمان محور و پیشگیری محور استوار 
بوده و ســعی کردیم برنامه های مختلفی را 
در این جهت در قالب پویــش و غربالگری 

بیماری ها اجرایی کنیم.
عین اللهی بــا بیان اینکــه، در پویش ملی 
ســلامت ۴۶ میلیون نفر تحــت غربالگری 
قــرار گرفتند، تصریح کرد: ســبک زندگی 
ســالم مهمترین اصل خودمراقبتی است و 
کم تحرکی آفت اصلی ابتلا به بیماری ها به 
شمار می رود و باید اطلاع رسانی و آموزش 
به مردم برای ترویج ارتقای سلامت خانواده 

و نحوه زندگی سالم انجام شود.
وزیر بهداشت رویکرد اجرای طرح سلامت 
خانواده را ترویج ســلامت خانواده دانست و 
گفت: در این طرح هر فردی با کدملی خود 
دارای مراقبت ســلامت بوده و مشکلات و 
اختــلالات در اعضای بدن مورد بررســی 

قرار می گیرد.عیــن اللهی با اعــلام اینکه 
۱۸.۵ هزار میلیارد تومان برای اجرای طرح 
سلامت خانواده تخصیص یافته است، اظهار 
داشــت:  از طریق پرونده الکترونیک تمامی 
اطلاعات افراد ثبت می شود و افرادی که از 
این طریق به مراکز درمانی معرفی شــوند ، 

بصورت رایگان درمان می شوند.

برگزاری اجلاس بین المللی سلامت 
برای توسعه دیپلماسی سلامت

عین اللهی در پاســخ به پرســش خبرنگار 
مبنی بر تاثیر برگــزاری اجلاس بین المللی 
ســلامت خانــواده در ارتقای دیپلماســی 
سلامت گفت: صحبت ها در حوزه سلامت 

چندان سیاسی نیست و در زمینه بهداشت، 
درمان اســت.وزیر بهداشــت با اشــاره به 
تعاملات پزشــکی و ســلامت محور ایران 
با سایر کشــورها اظهار داشــت: تبادلات با 
سایر کشــورها در این اجلاس تاثیر بسزایی 
در همکاری هــای در زمینه دارو، تجهیزات 

پزشکی و نظایر آن دارد.
وی خاطر نشــان کــرد: امــروز جمهوری 
اســلامی ایران ارتباطات خوبــی در زمینه 
دیپلماسی سلامت با کشورهای مختلف از 

جمله عربستان، روسیه و ترکیه دارد.
عین اللهی با یــادآوری اینکــه در دیدارها 
و ســفرها، محصــولات ســلامت محــور 
شــرکت های دانش بنیان بــه عنوان هدیه 

داده می شــود، افزود: برگزاری این اجلاس 
زمینه ســاز و پیشران گســترش و توسعه 

دیپلماسی سلامت است.
از  نمایشــگاهی  کــرد:  تصریــح  وی 
دستاوردهای ایران در بحث دارو، تجهیزات 
پزشکی و گردشگری ســلامت در حاشیه 
این همایش بین المللی برگزار می شــود و 
با وزرای بهداشت یا نمایندگان سایر کشور 

بحث و تبادل نظر می کنیم.

جایگاه ویژه ایران در کنترل 
بیماریهای غیرواگیر

عیــن اللهی اظهار داشــت: ایــران جایگاه 
ویــژه ای در منطقــه در خصــوص کنترل 

بیماری های واگیر داشــته و اکنون تمامی 
درمان های تخصصی و فــوق تخصصی در 
داخل انجام می شــود که توانایــی ما را در 

عرصه پزشکی نشان می دهد.
وی با بیــان اینکه ایــن جایــگاه می تواند 
بستری برای تبادل برای همکاری در حوزه 
دارو، اســتاد و دانشجو با کشــورهای دیگر 
باشــد، تاکید کرد: امروزه سلامت متکی به 
مسایل اقتصادی نیست، افرادی که توانایی 
مالی دارند فشــارخون بالا، دیابت به دلیل 
تغذیه ناسالم و بی تحرکی دارند و رسانه ها 
در زمینه اطلاع رسانی به آنها نقش موثری 

دارند.
وی با تاکید بر تعهد خانواده گفت: بسیاری 
از خودکشی ها، مشــکلات روانی و غیره به 
دلیل وجود عادات غلط در خانواده اســت و 
باید خانواده دوســتی و خانــواده محوری 

بیشتر مورد توجه قرار گیرد .
وزیر بهداشت با اشاره به تولید ۹۹ درصدی 
دارو در کشور از ایجاد تمهیدات برای تامین 
دارو و برطرف کردن مشــکلات آنان برای 
ســال آینده خبر داد و گفت: بــا همکاری 
شــرکت های دانش بنیان برای سال آینده 
بــرای برطرف کــردن مشــکلات دارویی 

کشور، اقدامات مهمی در دستور کار است.

تصویب درمان کودکان زیر هفت سال
وی از اجرای درمــان کــودکان زیر هفت 
سال کشــور از هفته آینده خبر داد و گفت: 
بسیاری از بیماری ها در ســنین زیر هفت 
سال رخ می دهد و تشــخیص و درمان آنها 
بسیار مهم اســت، به همین دلیل این طرح 
در هیات دولت تصویب شده و از هفته آینده 

در بیمارستان های دولتی اجرایی می شود.

خریدار  واژه حیات وحش بیشتر ما را یاد 
گونه هایی مانند شیر، ببر و پلنگ می اندازد، 
در حالی که حیات  وحش به تمام جانداران 
از قبیل پســتانداران، پرندگان، خزندگان و 
دوزیســتان و گیاهانی گفته می شــود که 
به صورت وحشی و طبیعی بدون دخالت یا 
کمک انســان روی کره زمین زندگی و آب 
و خوراک شــان را خود تأمیــن می کنند. با 
توجه به اهمیــت بهره گیری از نوآوری های 
دیجیتال برای حفاظت از حیات وحش، به 
گفته معاون محیط زیست طبیعی سازمان 
حفاظت محیط زیست، این سازمان به طور 
خاص روی حفاظت مناطــق چهارگانه در 
قالب سیســتم های تصویری تمرکز کرده و 
به دنبال اســتفاده از هوش مصنوعی برای 

تفکیک گونه هاست.
 ۳ مارس ســال ۱۹۷۳کنوانسیون تجارت 
بین المللــی گونه های جانــوران و گیاهان 
وحشــی در خطر انقراض )CITES( امضا 
شــد. در ۲۰ دســامبر ۲۰۱۳ در شصت و 
هشتمین نشســت مجمع عمومی سازمان 
ملل متحــد )UNGA(، ۳ مارس به عنوان 
روز جهانی حیات وحش سازمان ملل متحد 
)WWD( اعلام شــد و پس از آن هر سال 
روز جهانی حیات وحش با شــعاری خاص 
گرامی داشته می شود. شــعار سال ۲۰۲۴ 
»ارتباط مردم و ســیاره: کاوش در نوآوری 
دیجیتــال در حفاظت از حیــات وحش« 
است و بر این نکته تاکید می کند که چگونه 
فناوری هــا و خدمات حفاظتــی دیجیتال 
می توانند حفاظت از حیات وحش، تجارت 
پایدار و قانونی حیات وحش، و همزیســتی 

انسان و حیات وحش را هدایت کنند.
در ایران ســازمان حفاظت از محیط زیست 
که نقش مهمی در حفاظت از حیات وحش 
دارد، اقداماتــی را در جهــت بهره گیری از 
نوآوری های دیجیتال در حفاظت از حیات 
وحــش انجام داده اســت. حســن اکبری 
- معاون محیط زیســت طبیعی ســازمان 
حفاظت محیط زیست - به ایسنا می گوید: 
نوآوری در حفاظت از حیات وحش به چند 
گروه قابل تقسیم بندی اســت. نوآوری در 
حوزه فرهنگســازی و آمــوزش همگانی و 
اطلاع رســانی، در حوزه حراست و صیانت 
از طبیعــت و اراضــی و در حــوزه مقابله با 
تهدیدات مانند آتش ســوزی، خشکسالی و 
... قابل استفاده است بنابراین در بخش های 
مختلف حیات وحش می تــوان از آن بهره 

برد.
وی بــا بیــان اینکــه یکــی از مهم ترین 
کاربردهــای اســتفاده از نوآوری هــا در 
»حفاظت از محیط زیســت« است، تاکید 
می کند: بیش از نیم قرن است که در کشور 
ما از حیــات وحش حفاظت می شــود ولی 
روش حفاظت کماکان به شــیوه ســنتی 
است. گرچه همین روش حفاظت توانسته 
اســت به حفــظ ذخایر ژنــی خیلی خوب 
کمک و مناطق چهارگانه را تا حدود زیادی 
حفظ کند اما زمان آن فرا رســیده است تا 
روش حفاظــت را با اســتفاده از فناوری ها 
و نوآوری هــای مبتنــی بــر روش هــای 

دانش بنیان تغییر دهیم.
اکبری اضافــه می کند: ســاده ترین مثال 
سیستم های تصویری است که تحت عنوان 

دوربین هــای مداربســته بــرای مدیریت 
فضاهای کوچک بــه کار می رود. در مناطق 
چهارگانــه و حیات وحش به علت وســعت 
عرصه هــا نمی توانیم تمام مســاحت این 
مناطق را به سیســتم تصویری مجهز کنیم 
پس بایــد گلوگاه هــا و نقاط خــاص برای 
حفاظت یا پایش حیات وحــش انتخاب و 
دوربین گذاری در این مکان ها انجام شــود. 
این کار از ســال های قبل در بخش هایی از 
مناطــق چهارگانه به صورت مــوردی آغاز 
شده است و نمونه هایی در کشور وجود دارد 
که پایش تصویری انجام می شــود، یعنی به 
جای اینکه مامور در مناطــق چهارگانه در 
حال گشت باشد با استفاده از سیستم پایش 

تصویری حفاظت و پایش را انجام می دهد.
 تلاش برای استفاده از هوش مصنوعی برای 

تشخیص گونه های حیات وحش
او بر لزوم اســتفاده از هــوش مصنوعی در 
حفاظت از حیات وحش تاکیــد می کند و 
می گوید: اســتفاده از این شــیوه می تواند 
نقطه عطفــی در حوزه حفاظــت و پایش 
حیات وحــش باشــد. هــوش مصنوعی 
می تواند بسیار کارگشا باشــد و به بسیاری 
از پرسش های ما در حوزه حفاظت از حیات 
وحش پاســخ  دهد و بســیاری از گره ها را 

بادقت باز کند.
او با بیان اینکه در ســایر کشــورها نیز برای 
حفاظت از حیات وحش از هوش مصنوعی 
اســتفاده می شــود، می گوید: ما هم باید از 
این قابلیت اســتفاده کنیم و آن را توســعه 
دهیم. این کار هم باعــث حفاطت موثرتر و 
هم موجب کاهش هزینه ها می شــود و هم 

از  دقت بیشــتری برخوردار اســت.اکبری 
با اشــاره به اینکه هوش مصنوعی می تواند 
در تشــخیص و تفکیک گونه ها و مشخص 
کردن تهدیدی مانند شــکارچی غیرمجاز 
به ما کمک کنــد، اظهار می کنــد: بیش از 
یک سال است که برای بهره گیری از هوش 
مصنوعی به منظور حفاظت از حیات وحش 
اقداماتی را آغاز کرده ایم، یعنی فراخوان به 
شرکت های دانش بنیان اعلام کرده ایم و با 
شــرکت هایی که برای همکاری ابراز تمایل 
کردند،  جلســاتی برگزار کردیم ولی هنوز 
به نقطه ای نرســیده ایم که بتوانیم از هوش 
مصنوعی برای تشخیص گونه ها بهره ببریم.

او یادآورشــد: پــروژه ای دانش بنیان  برای 
یافتن مکان هــای زادآوری گونه میش مرغ 
تعریف شــد ولی در مرحله تشخیص گونه 
میش مرغ از ســایر گونه ها از طریق تصاویر 
پهپادی مشــکلی پیــش آمد و شــرکت 
دانش بنیانی که مسوول انجام این کار بود، 
نتوانست آن را به ســرانجام برساند بنابراین 
در حال رایزنــی با مجموعه هــای دیگری 

هستیم.
معــاون محیط زیســت طبیعی ســازمان 
حفاظت محیط زیســت با اشــاره به سایر 
کاربردهــای هوش مصنوعــی در حفاظت 
از حیات وحش می گویــد: در حوزه مقابله 
بــا تصرفات اراضــی که به نوعــی حفاظت 
زیســتگاه اســت و هشــدار آتش سوزی و 
پیش آگاهی آتش ســوزی ایــن نوآوری ها 
می تواند موثر باشد و اقداماتی در این زمینه 

انجام شده است.
او تاکید می کند: رفع تصرفات اراضی بیشتر 

در حــوزه وظایف وزارت جهاد کشــاورزی 
است و با اســتفاده از تصاویر دریافت شده از 
پهپاد و با کیفیت بالا تصرفاتی که در اراضی 
انجام می شــود خیلی ســریع مشــخص و 
اطلاع داده می شود واقدامات لازم برای رفع 

تصرف صورت می گیرد.
معاون محیط زیست طبیعی سازمان حفاظت 
محیط زیســت درباره اقدامات این سازمان 
برای استفاده از نوآوری ها به منظور تشخیص 
آتش ســوزی عرصه های طبیعی می گوید: ما 
در پارک ملی گلستان سنسورهای تشخیص 
آتش ســوزی از روی دما را نصــب کرده ایم 
البته چون آتش سوزی در سطح وسیع اتفاق 
می اقتد و اجــرای این پروژه هــا هزینه های 
سنگینی دارد، به نظر می رسد وقتی بودجه ها 
و وقت صرف تهیه و بــه کارگیری تجهیزات و 
روش های مشارکت عمومی برای پیشگیری 
و مهار آتش ســوزی می شــود، نتایــج قابل 
قبول تری دارد.با توجه بــه اهمیت حفاظت 
از حیات وحش کشــور و گونه های در معرض 
انقراض انتظار می رود که ســازمان حفاظت 
محیط زیســت و سایر دســتگاه های متولی 
بیش از پیش از نوآوری هــای دیجیتال برای 
حفاظت از عرصه هــای طبیعی و گونه ها بهره 
ببرند تا شــاهد تخریب کمتر ایــن گنجینه 

ارزشمند باشیم.

ژنتیک افراد با مشاغل پرخطر مانند خبرنگاران و آتش نشانان جمع آوری می شود!

مردم تعلل و عدم حمایت دولت برای واردات اتوبوس  و تاکسی های برقی را تحمل نمی کنند
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از شهرزاد و یاغی تا پوست شیر و گناه فرشته
جذابیت به چه قیمت؟

محمد کیاسالار  دود ســیگار شما فقط به چشــم خودتان نمی رود. 
مخصوصا اگر شــهرت و محبوبیتی داشته باشــید. و باز مخصوصا اگر 

شهرت و محبوبیت تان در میان نوجوانان باشد.
پژوهشــی که در کشــورمان روی دانش آموزان ۱۲ تا ۱۷ســاله انجام 
شده، نشان داده اســت که تقریبا ۴۹درصد از آنها )۴۶درصد از پسران 
و ۵۱درصد از دختران( ســیگار کشیدنشــان تحت تاثیــر چهره های 
مشــهوری بوده که در فیلم ها و نقش های جذاب، سیگار می کشیدند. 
در آمریکا نیز یک مطالعه بلندمدت نشان داده است دانش آموزان ۱۱ تا 
۱۴ساله ای که صحنه های سیگار کشیدن در فیلم ها را زیاد دیده اند، در 

دوران نوجوانی ۳برابر همسالان خود جذب سیگار شده اند.
جذب نوجوانان به ۴ دلیل برای صنعت دخانیات، اهمیت اســتراتژیک 

دارد:
*    اول اینکه بسیاری از ســیگاری های بزرگســال پس از ابتلا به یک 

بیماری صعب العلاج سیگار را ترک می کنند؛
*    دوم اینکه حدود ۵۰درصد از بزرگســالانی که ســال های متمادی 
ســیگار کشــیده اند، متعاقب ابتلا به بیماری های ناشــی از دخانیات 
می میرند و نیمــی از ایــن مرگ ها در ســال های میانه عمــر )۴۵ تا 

۵۴سالگی( اتفاق می افتد؛
*    ســوم اینکه نوجوانان خطرپذیرترند و بیشــتر از بزرگسالان تحت 

تأثیر تبلیغات قرار می گیرند؛ و
*    چهارم اینکه ۹۰درصد ســیگاری های قهار قبل از ۱۸سالگی شروع 

به سیگار کشیدن می کنند.
برای همین است که صنعت دخانیات همیشه روی نوجوانان به عنوان 
ســیگاری های جایگزین و مشــتری های بلندمدت ســرمایه گذاری 
می کند و برای دســتیابی به این بــازار از انواع راهبردهــای بازاریابی 

استفاده می کند.
مصرف دخانیــات به طــور میانگین ۸ تا ۱۰ســال از طــول عمر کم 
می کند ولی داستان ســیگار به مرگ زودرس ختم نمی شود. بسیاری 
از سیگاری ها دچار بیماری هایی می شــوند که کیفیت زندگی شان را 
به شدت کاهش می دهد. دخانیات عامل بروز ۹۰درصد از سرطان های 
ریه، ۸۰درصد از برونشیت های مزمن و ۲۵درصد از سایر بیماری های 
ریوی اســت. غم انگیزتر اینکه دود ســیگار فقط به چشم سیگاری ها 
نمی رود. از ۶میلیون نفری که سالانه قربانی دخانیات می شوند، حدود 
۶۰۰هزار نفرشان غیرسیگاری هایی هســتند که ناخواسته در معرض 

دود سیگار قرار می گیرند.
قصه فقط قصه ایران نیست. ســازمان بهداشت جهانی، نمایش جذاب 
ســیگار در فیلم ها را »یک مشــکل جهانی« می داند که »هم مشــوق 
سیگار کشــیدن نوجوانان اســت، هم تقویت کننده بازار دخانیات«؛ 
بازاری که اگرچه یک ونیم میلیارد مشــتری در سراسر جهان دارد اما 
۸۴درصد مشتریان مستمرش- که مصرف روزانه دارند- در کشورهای 
درحال توســعه زندگی می کنند. به همین دلیل پیش بینی می شــود 
این صنعت تا سال ۲۰۳۰ میلادی، ســالانه ۸میلیون قربانی بگیرد که 
۸۰درصدشان ساکن کشــورهای درحال توســعه اند. در ایران سالانه 
۵۵میلیارد نخ سیگار دود می شــود و ۳۰هزار میلیارد تومان به واسطه 

بیماری های ناشی از دخانیات به نظام سلامت تحمیل می شود.
این آمار و ارقــام تکان دهنده را بعــد از دیدن دو قســمت اول »گناه 
فرشته« فهرســت کردم که بگویم متاســفانه این دوستان هم دارند به 
همان راهی می روند که »شــهرزاد« و »یاغی« و »پوست شیر« رفتند. 
خوب ها را مثال می زنم چون جذابیت و مخاطبشــان بیشــتر است. و 

خطرشان هم. مخصوصا برای نوجوانانمان.
کاش فیلمنامه نویســان و بازیگرانمان قبل از نوشــتن ســناریوهای 
سیگارآلود یا بازی در صحنه های »ســیگار به مثابه جذابیت«، یک بار 
این آمار و ارقام را از ذهن بگذرانند و از خودشــان بپرسند: »جذابیت به 

چه قیمت؟!«

»سریع و خشن ۱۰« را از شبکه تهران ببینید
فیلم سینمایی »سریع و خشــن ۱۰« با گویندگی ۲۵ نفر از گویندگان 
گفتار فیلم در واحد دوبلاژ اداره کل تامین و رســانه بین الملل ســیما 

دوبله شد.

فیلم سینمایی »ســریع و خشن ۱۰« در گونه اکشــن، ماجراجویی و 
جنایی محصول آمریکا در سال ۲۰۲۳ قرار است از شبکه تهران پخش 

شود.
مدیر دوبله این ســینمایی زهره شکوفنده اســت. مهناز آبادیان، رضا 
الماســی، دانیال الیاســی، آرزو امیربدری، علیرضا باشــکندی، علی 
بیگ محمدی، ژرژ پطرســی، محمد تنهایی، علی جلیلی باله، شیرین 
روســتایی، منوچهر زنده دل، افشــین زی نوری، شــایان شامبیاتی، 
مینا شــجاع، پریا شــفیعیان، محمد صادقیان، میلاد فتوحی، شروین 
قطعه ای، نسرین کوچک خانی، ســعید مظفری، ملیکا ملک نیا، علی 
همت مومیوند، بهمن هاشــمی، مونــا همایی پور و زهره شــکوفنده 

صداپیشه های این اثر بوده اند.
در این فیلــم خواهیم دیــد: دومینیــک توره تو هــدف انتقام گیری 
سردســته ی خلافکاران، دانته قــرار می گیــرد، و بایــد از خانواده و 

دوستانش در برابر او محافظت کند.
این فیلم آخرین فیلم از مجموعه فیلم های »ســریع و خشن« است که 
سراســر حادثه و تعقیب و گریز اســت و عمده ی جذابیت آن به خاطر 
همین و جلوه های ویژه ی آن اســت. فیلم برای دوســتداران سینمای 
حادثه ای می تواند در نوع خود جذاب باشد. فیلم یکی از پرفروش ترین 
فیلم های ســال ۲۰۲۳ بــوده و برنده و نامــزد بیــش از ۱۴ جایزه از 

جشنواره ها و جوایز سینمایی مختلف شده است.
واحد جستجوی اداره کل تامین و رســانه بین الملل و شبکه ی تهران، 
مسئولیت رصد این اثر را بر عهده داشــته و پس از طی شدن روند های 
ترجمه، ویراستاری و سپس دوبله، قرار اســت از شبکه ی تهران، برای 

مخاطبان پخش شود.

محمد دلاوری مجری برنامه افطار شبکه یک شد
تهیه کننده برنامــه گفت: برنامه افطار شــبکه یک بــا اجرای محمد 

دلاوری روی آنتن می رود .
مجید ظریف، تهیه کننده، درباره برنامه افطار شــبکه یک گفت: شبکه 

یک، ویژه برنامه افطار با نام هلال را برای مخاطبان تدارک دیده است.
وی ادامه داد: اجرای این برنامه به عهده محمد دلاوری است و از اول ماه 

رمضان روی آنتن می رود.
این تهیه کننــده عنوان کــرد: در برنامه هلال مســلمانان ملیت های 

مختلف با شعار ما به هم ربط داریم حضور خواهند داشت.

یادداشت

قاب

آروین موذن زاده  سرپرســت بخش رندر 
و نورپردازی انیمیشن »شمشیر و اندوه« از 
این که انیمیشن ها در این دوره از جشنواره 
فیلم فجــر مورد توجه داوران قــرار نگرفته 

اند، گلایه کرد.
 چهل و دومین جشنواره فیلم فجر امسال در 
حالی به کار خود پایان داد که در این دوره از 
جشنواره چهار انیمیشن حاضر بودند و این 
تعداد انیمیشن به نسبت سال های گذشته 
افزایش داشته اســت البته این همه ماجرا 
نیســت و همین بخش کوچک جشنواره با 
تعداد محدودی اثر، چالش ها و گلایه هایی 
را به دنبال داشت. بی توجهی و دیده نشدن 
انیمیشــن ها در این دوره و جــا نگرفتن در 
ترکیب داوری ها جزو مواردی بود که خاطر 
تولیدکنندگان و تهیه کنندگان این صنعت 

را آزرده کرد.
یکــی از انیمیشــن هایی کــه در این دوره 
از جشــنواره حضور داشــت »شمشــیر و 
اندوه« بود کــه یک انیمیشــن هایپررئال 
برای مخاطــب نوجوان و جوان محســوب 
می شــود و این اولین بار اســت که در ایران 
یک انیمیشن بلند با چنین تکنیکی ساخته 
می شــود به همیــن بهانــه گفت وگویی با 
بهداد باقــری سرپرســت بخــش رندر و 
نورپردازی انیمیشــن »شمشــیر و اندوه« 
داشتیم و درباره فرایند تولید این انیمیشن و 
گلایه هایی که انیمیشن سازان در این دوره 
از جشنواره داشــتند صحبت کردیم که در 

ادامه می خوانید.
بهداد باقری درباره حضور چند انیمیشن در 
این دوره از جشــنواره فیلم فجر به خبرنگار 
مهر گفت: در چهــل و دومین جشــنواره 
فیلم فجر امســال چهار انیمیشــن در کنار 
فیلم های ســینمایی حضور داشــتند که 
انیمیشــن »شمشــیر و اندوه« یکی از این 
چهار انیمیشــن بود. پیــش از هرچیز باید 
بگویم که یکی از اتفاقات خوب جشــنواره 
امســال افزایش تعداد انیمیشن های حاضر 
در جشنواره بود به شــکلی که در سال های 
گذشــته حداکثر یک یا دو انیمیشن حضور 
داشــت و این افزایش تعداد، نشان می دهد 
که این صنعت هم طرفــداران خود را دارد و 

در حال رونق گرفتن است.
وی افزود: با وجود ایــن اتفاق خوب و ایجاد 
فضــای رقابتی به هیــچ کدام از ایــن آثار، 
ســیمرغ بلورین اهدا نشــد ایــن در حالی 
است که در ســال های قبل بخش انیمیشن 
جشــنواره شامل دریافت ســیمرغ بلورین 
می شد. انیمیشن »شمشیر و اندوه« با وجود 
ویژگی های بارز و ممتازی که در بخش های 
مختلف مخصوصاً موســیقی دارد در هیچ 
رشــته ای نامزد نشــد و اینگونــه رفتارها 
برای کســانی که وقت و هزینــه زیاد برای 

ســاخت چنین انیمیشــن های می گذارند 
دلســردکننده اســت. صاحبان فیلم های 
انیمیشن حاضر در جشــنواره ضمن گلایه 
از حذف شــدن اعطای ســیمرغ بلورین به 
این بخش و اکتفا کــردن به اهدای یک لوح 
تقدیر، از این که بخش انیمیشن عملًا مورد 
بی توجهی واقع شــده و جدی گرفته نشده 

است، ناراحت هستند.
باقــری ادامه داد: البته اینکه در جشــنواره 
فیلم فجر، بخش انیمیشن وجود دارد و مثل 
تمام جشنواره های بین المللی و معتبر دنیا 
این ژانر هم در کنار سایر ژانرها حضور دارد، 
نشــان می دهد که این ســبک هم دغدغه 
مندان خــودش را دارد ولی چیزی که دیده 
نمی شود زحمتی اســت که برای ساختن 
فیلم های انیمیشــن کشــیده می شــود. 
فرآیند ســاخت یک انیمیشــن سینمایی 
بلند پروســه ای زمان بر برای تولید دارد به 
طوری که حتی برخی از انیمیشن هایی که 
در این ســال ها ساخته شــدند، تولیدشان 
بین ۵ تا ۷ ســال زمان بردند و تعداد زیادی 
نیرو به صورت مستمر روی پروژه کار کردند 
ولی معمولاً در معرفــی، ارزیابی و حتی نقد 
انیمیشــن ها در ایران، به این موضوع کمتر 
توجه می شــود. پروژه ســاخت انیمیشن 
»شمشیر و اندوه« حدو دو سال و نیم زمان 
برد و بیش از ۲۰۰ نفر نیروی متخصص روی 

آن کار کردند.
عضو انجمن انیمیشــن ایران اضافه کرد: در 
۲ ســال گذشــته اتفاقات خوبی در صنعت 
انیمیشــن در ایران افتاده و شــرکت های 
متعددی در حال ورود به این بازار هســتند 
که همگی نشــان دهنده رونق این صنعت 
است. همچنین آمار بالای فروش فیلم هایی 

مثل »بچه زرنگ«، »پســر دلفینی« نشان 
می دهد که این صنعت طرفــداران خود را 
دارد ولی باید از تولیدکنندگان این صنعت 
حمایت بیشــتری صورت بگیرد و حتی این 
صنعت بیشــتر و بهتر هم معرفی شــود تا 
کسانی که در این حوزه فعالیت نمی کنند و 
این حوزه را نمی شناسند هم راغب به ورود 

به این حوزه و صنعت شوند.
وی درباره ویژگی های انیمیشن »شمشیر 
و اندوه« گفت: انیمیشن »شمشیر و اندوه« 
یک انیمیشــن هایپررئال است که تا پیش 
از این اثری با این ســبک ســاخته نشــده 
بود به ایــن دلیل که تولیــد آن دغدغه ها و 
سختی هایی دارد و تولیدکنندگان معمولاً 
سراغ آن نمی روند. این شــیوه هم از لحاظ 
تکنیکی هم از لحاظ هنری پیچیدگی های 
خاص خودش را دارد و از لحاظ هزینه های 
مالی جــزو کارهای پرهزینه اســت. ضمن 
اینکه کسانی که قرار است چنین انیمیشنی 
بســازند هم باید دانش متفاوت تری نسبت 

به کارهای معمول انیمیشنی داشته باشند.

تولید »شمشیر و اندوه« در یک موتور 
بازی سازی

باقری گفت: بیشــتر انیمیشن های ساخته 
شــده معمول در نرم افزار سه بعدی ساخته 
می شود اما ما علاوه بر اســتفاده از این نرم 
افزارها انیمیشن »شمشــیر و اندوه« را در 
 )Unreal Engine( یک موتور بازی سازی
 )MetaHuman( و با تکنولوژی متاهیومن
که چند وقتی است وارد صنعت بازی سازی 
شده ساختیم و با چالش های زیادی مواجه 
شــدیم چون با توجه به جدید بــودن این 
فناوری و تکنولوژی، مستندات و تجربیات 

کمتری از آن در دســترس اســت و عملًا 
باید بخــش تحقیق و توســعه این بخش را 

خودمان انجام می دادیم.
نویسنده کتاب »هزارتوی انیمیشن« ادامه 
داد: یک نکته قابل تأمل در مورد اســتفاده 
از این تکنولوژی این اســت که درچند سال 
اخیر کمپانی های معروف دنیا مثل ســونی 
Un�  پیکچرز و نتفلیکــس از آنریل انجین

real Engine بــه عنوان یک ابــزار مؤثر و 
مفید اســتفاده کردند و آثــار معروفی مثل 
»جنــگ برای ســیاره میمــون«، »جنگ 
ستارگان«، »فورد در برابر فراری« و برخی 
از قســمت های مجموعه انیمیشــن های 
کوتاه »عشق مرگ و ربات ها« همگی ثمره 
اســتفاده از این تکنولوژی است که ما هم از 
آن اســتفاده کردیم اما زمانی که تصمیم به 
ساخت این انیمیشــن با این سبک گرفتیم 
انتقادات زیادی به ما شــد چــون در ایران 
معمولاً برای اســتفاده از یــک تکنولوژی 
جدید گاردهای زیادی گرفته می شــود اما 
ما این جســارت را کردیم و پا به این عرصه 
بکر و تازه گذاشــتیم، البته با توجه به سابقه 
طولانی مدت شــرکت رسانه شــکوه کویر 
در تولید بازی های کامپیوتری و اســتفاده 
از این موتور بازی ســازی، مشکلات مراحل 

تولید کمتر شد.
وی در مورد فضای محیطی انیمیشن گفت: 
محیطــی که ایــن انیمیشــن در آن اتفاق 
می افتد خاورمیانه اســت و به همین جهت 
هماهنگ کــردن کاراکترهای متاهیومن با 
کاراکترهایی با لباس ها و فرم های شــرقی 
سختی های بسیاری داشت چون نمونه این 
کار در دنیا کمتر دیده شده بود. البته روحیه 
تیمی گــروه هم در چنیــن موقعیت هایی 

خیلی مهم است و خوشبختانه روحیه تیمی 
ما خیلی خــوب بود و با انجــام چالش های 
جدید مخالفتــی صــورت نمی گرفت و با 
هم توانســتیم به خوبی از پــس چالش ها 

بربیاییم.

فیلمی که قابل رقابت با خیلی
 از انیمیشن های بین المللی است

باقری درباره زبان انیمیشــن »شمشــیر و 
اندوه« توضیــح داد: این انیمیشــن چون 
از ابتدا با هــدف نمایــش در بازارهای بین 
المللــی ســاخته شــده، زبــان اصلی آن 
انگلیســی اســت و اتفاقاً خیلی هــا به لب 
خوانی یا همان لیپ ســینک کار نقد کردند 
که دیالوگ ها با حرکت صورت تفاوت هایی 
دارد ولی دلیــل این ناهمخوانــی نکته ای 
است که اشــاره کردم. با این حال نسخه ای 
که از فیلم در جشــنواره نمایش داده شد، 
نسخه جشــنواره ای بود نه نهایی و اگر قرار 
باشــد این انیمیشــن اکران عمومی شود 

حتماً این نکته اصلاح می شود.
 البتــه برخی هم نقدهایــی درباره طراحی 
کاراکترها داشتند که من آنها را نمی پذیرم 
چون جزئیات کاراکترهای این انیمیشــن 
یکــی از جذابترین طراحی هایــی بوده که 
تاکنون در یک انیمیشــن در ایران صورت 
گرفته اســت و به دلیل همین جزئیات هم 
به جرأت می توانم بگویم قابل رقابت با خیلی 
از انیمیشــن های بین المللی اســت چون 
کیفیت طراحی محیــط و کاراکترها خیلی 
بالا است و چیزی از انیمیشن های خارجی 

کم ندارد.
وی در پایان بیان کرد: ۲ ویژگی برجســته 
این انیمیشــن که توجه بیشــتری به خود 
می طلبد یکی محیط شرقی انیمیشن است 
که حتماً برای خارجی ها هم جذاب خواهد 
بود و دیگری ویژگــی هایپررئال بودن آن؛ 
چون بیشــتر انیمیشن های ســاخته شده 
در دنیا به ســبک فانتزی است. در پایان هم 
بگویم که اقدامات لازم برای اکران عمومی 
در حال انجام است اما زمان دقیق آن هنوز 

مشخص نشده است.
»انیمیشــن شمشــیر و اندوه« اثری ۹۲ 
دقیقه ای بــه کارگردانی مشــترک عماد 
رحمانی و مهرداد محرابی و تهیه کنندگی 
مهدی جعفری است که برهه تاریخی بعد 
از شهادت امام حســن مجتبی )ع( تا ورود 
امام حسین )ع( به کربلا را روایت می کند. 
روایت ایــن اثــر از زاویه دید یــک ایرانی 
اســت که در شــهر مدائن زندگی می کند 
و اتفاقاتی منجــر به پیوســتنش به قافله 
امام حســین )ع( می شــود. مخاطب این 
انیمیشن گروه ســنی نوجوان و جوان در 

نظر گرفته شده است.

معاون فرهنگی وزارت فرهنگ و ارشاد می گوید با بهره 
گیــری از کارخانه کاغذ زاگرس کــه در بهار ۱۴۰۳ به 
بهره برداری خواهد رسید بخشی از نیاز کشور به کاغذ 

مرغوب تأمین می شود.
یاسر احمدوند معاون فرهنگی وزارت فرهنگ و ارشاد 
اســلامی، درباره پیگیری مســاله تولید کاغذ و به ثمر 
رسیدن وعده خودکفایی وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی 
گفت: پیگیری تولید کاغــذ در داخل به صورت جدی 
و مســتمر انجام می شــود. تقریباً به صــورت هفتگی 
گزارشی را خدمت معاون اول ریاست جمهوری درباره 
آخرین وضعیت تولید کاغــذ ارائه می کنیم. همچنین 
هر هفته هم چند جلســه و نامه و پیگیــری درباره این 

موضوع داریم.
وی افزود: به تازگی نیز جلســه ای در دفتر معاون اول 
ریاســت جمهوری با حضــور نماینده دســتگاه های 
مختلف داشــتیم که در آن بخشی از مصوبات جلسات 

مربوط به تولیــد کاغذ را پیگیــری کردیم، 
جلســه دیگری نیز با مدیرعامــل کارخانه 
زاگرس شیراز داشتیم. تقریباً می توان گفت 
روزانه حداقل یک موضوعــی را درباره کاغذ 
پیگیری می کنیم و امیدواریم ســال آینده با 
بهره گیری از کارخانه کاغــذ زاگرس که در 
بهار ۱۴۰۳ بــه بهره برداری خواهد رســید 

بخشی از نیاز کشور به کاغذ مرغوب تأمین شود.
معاون فرهنگی وزارت فرهنگ و ارشــاد اســلامی در 
ادامه گفت: همان طــور که می دانید ایــن کارخانه از 
بازیافت تولید می شود و نیازمند منابع چوب نیست به 
همین دلیل متناســب با اقلیم ایران است و فعال بودن 
ان اتفاق بزرگی اســت بنابراین امیدواریــم با توجه به 
تجهیزات و ماشــین آلات به روز ایــن کارخانه کاغذ با 
کیفیت در داخل کشور تولید شــود و ما شاهد افزایش 
تولید کارخانــه مازندران نیز باشــیم بــه این ترتیب 

بخشــی از نیــاز حداکثری در حــوزه کاغذ 
تأمین می شود.

احمدونــد در شــهریورماه و بازدیــد از 
خبرگزاری مهر از راه اندازی سامانه ای برای 
مقابله با ناشــران پخته خوار و کوتاه شــدن 

دست آنان از بازار کتاب خبر داده بود.
وی در این بــاره گفت: ناشــران محترم زین 
پس اگر کتابی را برای اخذ مجوز بارگذاری کنند حتماً 
باید شماره ملی مترجم و نویسنده را در آن درج کنند، 
به این ترتیب با اتصال به ثبت احوال هویت واقعی افراد 
مشخص می شــود. همچنین اتفاقاتی که برای روشن 
شدن روابط بین ناشران و پدیدآورندگان الزامی است 

به صورت قائده و قانون اجرایی می شود.
احمدوند درباره اقدامات این سامانه و مقابله با ناشران 
پخته خوار گفت: مقابله با این ناشران یا به نوعی تنظیم 
جریان تولید این ناشران و هدایت آنان به سمت تولید 

کتاب های عمومی و قابل اســتفاده برای همه یکی از 
راهبردهای وزارت فرهنگ و ارشــاد اســلامی است. 
قدم اول در این مســیر محدود کردن امکان کپی آثار 
دیگران با نرم افــزار جدید اداره کتاب اســت که این 
امکان از بین می رود و ناشران نمی توانند آثار دیگری را 

در این سامانه بارگذاری کنند.
معاون فرهنگی وزیر ارشــاد در پایان گفت: با توجه به 
نرم افزار و اســتفاده از هوش مصنوعی در این ســامانه 
تشخیص داده می شود که این محتوا قبلًا مجوز گرفته 
است و چه مقدار آن مشترک است و همینطور این نرم 
افزار امکان معرفی مترجمــان را دارد و مترجمان باید 
مشخصات قابل شناســایی شــأن را در آن بارگذاری 
کننــد، مجموعــه این اقدامــات کمــک می کند که 
مترجمان افراد حقیقی و واقعی باشــند نــه افراد غیر 
واقعی بنابرایــن در این راه فراینــدی داریم که امکان 

کارهای مشترک و بی فایده را محدود کنیم.

کاغذ

نیاز کاغذ با بهره برداری از کارخانه زاگرس تامین  می شود

در تالار وحدت برگزار می شود

جزییات آخرین کنسرت ارکستر ملی در سال ۱۴۰۲
خریدار  ارکســتر ملی ایــران از مجموعه 
های تحت پوشــش بنیــاد فرهنگی هنری 
رودکی روز پنجشنبه بیست و چهارم اسفند 
ماه تازه ترین کنسرت خود را در تالا روحدت 

تهران برگزار می کند.
 آخرین کنســرت ارکســتر ملی ایــران از 
مجموعه های تحت پوشش بنیاد فرهنگی 
هنری رودکی در سال ۱۴۰۲ ساعت ۲۱:۳۰ 
روز پنجشنبه بیست و چهارم اسفند ماه در 

تالار وحدت تهران برگزار خواهد شد.
در این کنســرت که بــا رهبــری مهمان 
مازیار ظهیرالدینی از نوازندگان با ســابقه 
ویولن پیش روی مخاطبــان قرار می گیرد، 
بخش هایــی از آلبــوم »دیورتیمنتو« اثر 
احمــد پژمان آهنگســاز و موســیقی دان 
پیشــگام کشــورمان و چند آهنگ خاطره 
انگیز از مهران روحانی آهنگســاز نوگرای 

موسیقی کلاســیک پیش روی مخاطبان 
قرار می گیرد.

آلبــوم »دیوِرتیمِنتــو« جدیدتریــن اثر 
کلاسیک احمد پژمان است که خصوصیات 
سبکی آن به مانند ســایر آثار این هنرمند 
اســت. دیورتیمنتو یک کلمه ایتالیایی به 
معنای تفریح و سرگرمی است. این اصطلاح 
از قرن بیستم توسط آهنگسازان کلاسیک 
برای کارهای نه چندان جدی به کار می رود. 
نام این آلبوم خود نوعی شوخی است زیرا که 
موسیقی در این آلبوم نه ساده، بلکه در حد 
خود پیچیدگی دارد و مخاطب خاص خود 
را می طلبد. این آلبوم شامل چندین قطعه 
برای کوینتت زهی اســت که ملودی غالب 

قطعات آن بر اساس موسیقی ایرانی است.
»نوســتالژیا - دلتنگی ها« به آهنگســازی 
مهران روحانی نیز قطعه ای در سه موومان 

است؛ موومان اول با نام »قرمز و رنگ عشق« 
بر اساس تم مشهور الهه ناز اثر اکبر محسنی 
نوشته شده اســت. موومان دوم با نام »رنگ 
سفید« بر اساس تم مشــهور »سنگ خارا 
)دشتی(«  از علی تجویدی پرداخته شده و 
موومان نهایی »رنگ سبز پرچم« بر اساس 

تم مشهور بهار دلنشــین اثر روح الله خالقی 
ساخته شده است.

پژمان با اینکه بیشــتر با نام آهنگساز فیلم 
شناخته می شــود در حقیقت آهنگسازی 
کلاسیک است. در موسیقی او فضای غالب 
موســیقی رمانتیک با سازبندی غربی است 
کــه ملودی هــای ایرانی و بعضاً ســازهای 

شرقی در جای جای آثار او یافت می شوند.
مهران روحانــی نیز از جمله آهنگســازان 
پیشــگام موســیقی کشــورمان است که 
تحصیــلات خــود را در مقطــع دکترای 
آهنگسازی از کشــور انگلســتان به پایان 
رســانده اســت. ایــن درحالی اســت که 
یادگیری موســیقی نزد هنرمندانی چون 
هرمز فرهت، محمدتقی مسعودیه، علیرضا 
مشایخی و توماس کریستیان داوید بخشی 
از پیشــینه روحانی را در عرصه موســیقی 

تشکیل می دهد.
وی از جملــه هنرمندانــی اســت کــه اثر 
»ســرناد جوانی« را در ۱۷ ســالگی با الهام 
از »سرناتانوتورنا« اثر موتسارت اما در مایه 

شوشتری ایرانی تصنیف کرد.
این هنرمند در ســال ۱۳۵۱ پــس از اخذ 
مدرک لیسانس از دانشــکده هنرهای زیبا 
برای ادامه تحصیل به انگلســتان رفت. پس 
از بازگشت ارکســتر بزرگی به وجود آورد و 
تهیه برنامه »موســیقی کلاسیک« رادیو را 
به عهده گرفت. او با ســاخت چندین قطعه 
پیانویــی همچون »ســوئیت خانوادگی«، 
»مونولوگ«، »دیالوگ«، »ســوئیت آینه 
ها«، واریاســیون روی تم صبــا، مجموعه 
»استیل ها«، »انوانسیون های دوصدایی«، 
»شــوپینیانا« و آثار مجلسی و ارکسترال از 

آهنگسازان نوگرا است.



جوانگرایی از ریشه خراب است!

دغدغه تیم ملی چگونه باید برطرف شود
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میدان

سرپرست فدراســیون دوومیدانی از برکناری مسئول 
امور بین الملل این فدراســیون به دلیل ســهل انگاری 
در ماجرای اعزام فصیحی به رقابت های داخل ســالن 

قهرمانی جهان خبر داد.
 مسابقات دوومیدانی داخل ســالن قهرمانی جهان در 
حالی به میزبانی اســکاتلند در حال برگزاری است که 
ایران نماینــده ای در این رویداد بزرگ نــدارد. این در 
حالی است که جهت شرکت در مســابقه دوی ۶۰ متر  
برای فرزانه فصیحی دعوت نامه آمده بود، اما او موفق به 
شرکت در این رقابت ها نشد. همین موضوع سبب شد 
فصیحی در صفحه شــخصی اش نسبت به این موضوع 

انتقاد و گلایه کند.
مهدی مبینی سرپرســت فدراســیون دوومیدانی در 

این باره به خبرنگار ورزشــی تســنیم گفت: 
اســتارت کار از دو ماه قبل خورد که ما چهار 
نفر بــه نام های مهــدی صابــری، حمیده 
اســماعیل نژاد، فرزانــه فصیحی و حســن 
تفتیان را بــرای دریافت ویــزا معرفی کرده 
بودیم، اما اعلام شــد که بــدون دعوت نامه 
حضور در مســابقات نمی توانیم اقدام کنیم. 

روز ۲۲ بهمن از ما خواســتند یک نفر را معرفی کنیم 
که این حق فصیحــی بود و ما نیــز او را معرفی کردیم. 
دو روز بعد یعنی ۲۴ بهمن دعوت نامه آمد و مســئول 
امور بین الملل فدراسیون کارهای مربوطه را انجام داد. 
روز ۲۹ بهمن که مســابقه فصیحی هم در ایران تمام 
شده بود، او در لیست نهایی مسابقات جهانی اسکاتلند 

حضور داشــت. مســئول امور بین الملل هم 
اقدام برای ثبت نــام را انجام داد، اما برای ویزا 

خبر دادند که حداقل یک ماه طول می کشد.
وی ادامه داد: امور بین الملل فدراسیون باید 
در همان روز ۱۳ فوریه یعنــی ۲۴ بهمن به 
وزارت امــور خارجه نامه مــی زد و پیگیری 
می کرد و به ما اطلاع مــی داد که احتمالش 
خیلی ضعیف است این اتفاق بیفتد. این تعلل از سوی 
امور بین الملل بــوده و به نوعی یــک کوتاهی صورت 
گرفته؛ چون اگــر زودتر اعلام کرده بــود ویزا در ایران 
صادر نمی شود، اقدام دیگری می کردیم و فصیحی را به 
صربستان می فرستادیم تا از طریق آنجا ویزا بگیرد و به 
اسکاتلند برود. سهل انگاری اتفاق افتاده که این اتفاق 

هزینه دارد و منجر به برکناری مسئول امور بین الملل 
شده است.

مبینی عنوان کرد: اینکه فصیحــی گفته هیچ اقدامی 
نشــده، بی انصافی اســت. در واقع فدراسیون اقدامات 
برای ویزا را انجام داد، اما تعلل و ســهل انگاری صورت 
گرفــت. اگر به مــن می گفتند که از ایران نمی شــود، 
خودم تدبیر می کردم فصیحی به صربســتان برود و از 

آنجا ویزا بگیرد.
سرپرســت فدراســیون درباره گلایه حســن تفتیان 
دیگر ملی پوش ایران که او هم مدعی اعزام نشــدن به 
مسابقات جهانی شــده، به تســنیم گفت: نام تفتیان 
در لیســت نهایی که ۳۰ بهمن دادند، قرار نداشــت و 

دعوت نامه برای او نیامده بود.

یکی از رسانه های ورزشــی در ژاپن انتقال شهاب زاهدی به 
لیگ فوتبال این کشور را هیجان انگیز توصیف کرد.شهاب 
زاهدی در ابتدای فصل و بــه طور قرضی از باشــگاه زوریا 
لوهانسک اوکراین راهی پرســپولیس شد و طبق اعلام این 

باشــگاه قرارداد این بازیکن به مدت یک فصل بود. زاهدی 
در یک نیم فصل حضور در پرســپولیس توانست ۶ گل برای 
تیمش به ثمر برساند و بهترین گلزن سرخ ها شد.اما در پایان 
نیم فصل با پیشــنهاد باشــگاه فوکوکا از »جِی لیگ« ژاپن 

مواجه شد و طی چند جلسه با مدیران پرسپولیس تصمیم 
به جدایی از این تیم گرفت تا بــه عنوان اولین بازیکن ایرانی 
راهی لیگ این کشور شود.سایت »sakanowa« ژاپن در 
مورد انتقال زاهدی به باشگاه فوکوکا نوشت: این بازیکن ۲۸ 

ساله توانایی بازی در هر دو جناح چپ و راست را دارد. او در 
فصل جاری برای پرسپولیس ۶ گل به ثمر رسانده و در لیگ 
قهرمانان آسیا هم توانست یک بار دروازه حریفان را باز کند 

و همچنین یک پاس گل هم به نام خود به ثبت رساند.

دو

لژیونر

خریدار  »جوانگرایی«یکی از اصلی ترین 
درخواســت های اهالی فوتبــال از مربیان 
باشگاهی و ســرمربی تیم ملی است تا این 
رشــته بتوانــد با»بنزین ســبز«خود را به 
اســتانداردهای روز دنیا نزدیک کند اماکار 
از ریشه خراب اســت.تیم ملی فوتبال ایران 
با هدایت امیر قلعه نویی در مســابقات جام 
ملت های ۲۰۲۳ آســیا شــرکت کــرد و تا 
مرحله نیمــه نهایی پیش رفــت اما در این 
مرحله با قبول شکســت ۳ بر ۲ برابر قطر از 
صعود به دیدار پایانی بازمانــد تا همچنان 
فوتبال ایران در حســرت صعود به فینال و 

کسب عنوان قهرمانی باقی بماند.

انتظار از سرمربی تیم ملی
یکی از اصلی ترین انتقادهایی که به ســمت 
تیم ملی ایران مطرح می شد، میانگین سنی 
بالای تیم ملی بــود که اکثر کارشناســان 
معتقد بودند با توجه بــه در پیش بودن جام 
جهانی ۲۰۲۶ و شــرایطی که صعود ایران 
را به این دوره از مســابقات راحت تر خواهد 
کرد، ســرمربی تیم ملی بایــد از بازیکنان 
جوان بیشتری در ترکیب تیم ملی استفاده 
می کرد تا این بازیکنان تجربه بیشتری پیدا 

می کردند.

دو جوان در فهرست 2۶ نفره
قلعه نویی در لیســت بازیکنان دعوت شده 
خود به جام ملت های آســیا آریا یوسفی و 
ســامان فلاح را به تیم ملی دعوت کرد که 
فقط این ۲ بازیکن زیر ۲۳ سال سن داشتند 
اما ســرمربی تیم ملی یک دقیقه هم به این 
نفرات بازی نداد تا میانگین سنی بازیکنان 
ترکیب ایــران در هر دیدار بالاتر از شــروع 
مســابقات باشــد. او پیش از حضور در قطر 
بر روی نــام تعــدادی از جوانــان از جمله 
محمدجواد حسین نژاد که جزو پدیده های 

فوتبال ایران بود خط قرمز کشید.

انتقادات اوج گرفت
قلعــه نویی با عــدم نتیجه گیــری در جام 
ملت های آســیا باعث شــد تا موج دیگری 

از انتقادهــا بــه ســوی او و کادرش بابت 
عدم اســتفاده از بازیکنان جــوان افزایش 
یابد و از همین رو ســرمربی تیــم ملی در 
اولین نشســتی که با اعضای هیأت رئیسه 
فدراسیون فوتبال داشت در برنامه ای روند 
به کارگیری از بازیکنان جوان در تیم ملی را 
تشــریح کرد که هنوز از جزئیات دقیق آن 

خبری منتشر نشده است.

نداشتن زیر ساخت برای
 پرورش جوانان

یکی از راه هایی که بایــد بازیکنان جوان در 
آن پرورش پیدا کنند و به مرور وارد تیم های 
بزرگســال شــوند، حضور در تیم های پایه 
اســت. اکثر باشــگاه های لیگ برتر دارای 
تیم های پایه هســتند اما به دلیل عدم زیر 
ســاخت و برنامه ریزی مناســب مدیران و 
مسؤولان فوتبال کشورمان توجه ای به آن 
نمی کنند و بیشــتر به دنبال نتیجه گیری 
تیم های بزرگسال خود هستند. سرمربیان 
تیم های لیــگ برتــری نیز خیلــی کم از 
بازیکنان جــوان در ترکیب خود اســتفاده 

می کنند و آنها هــم رویه قلعــه نویی را در 
پیش گرفته اند.

مربیانی که به جوانگرایی بها دادند
ژوزه مورایــس در ســپاهان، ایگناســیو 
مارتیــز در فولاد و یحیــی گل محمدی در 
پرســپولیس از جمله مربیانی بودند که به 
بازیکنان جــوان فرصت حضــور در زمین 
بازی را می دادند که از بین این ۳ مربی، تنها 
مورایس به کار خود در ســپاهان ادامه داد و 
دو مربی دیگر از تیم های خود جدا شــدند. 
باشــگاه تراکتور هم در یکی، دو سال اخیر 
پیشرفت خوبی در تیم های پایه داشته است 
و پاکو خمز سرمربی اسپانیایی تراکتور نیز 
در برهه هایی تعــدادی از بازیکنان جوان را 
به تمرینات بزرگســالان دعوت کرد تا آنها 

انگیزه بیشتری پیدا کنند.

مربیان ریسک نمی کنند
اســتفاده از بازیکنان جوان در تیم های لیگ 
برتری باعث خواهد شد تا کادر فنی تیم ملی 
فرصت بیشتری برای تماشای این بازیکنان 

داشــته باشــند اما به دلیل رویکــرد نتیجه 
گرایــی در باشــگاه های ایران، ســرمربیان 
تیم ها ریســک بازی دادن به بازیکنان جوان 
را نمی پذیرند و همچنان اصــرار دارند که از 
بازیکنان باتجربه و پا به سن گذاشته استفاده 
کنند تا با کســب نتایج مورد تأیید مدیریت 

باشگاه همچنان روی صندلی بمانند.

جوانانی که به مهره های اصلی
 تبدیل شدند

سعید سحرخیران، محمدجواد حسین نژاد، 
آریا یوسفی، میلاد ســورگی و محمد عمری 
از جمله بازیکنان زیر ۲۳ ســال هستند که 
در یکی، دو فصل اخیر توانسته اند با عملکرد 
خود رضایت ســرمربیان خود را برای حضور 
در ترکیــب تیم های بزرگســال جلب کنند 
و هرکدام از آنها تبدیل بــه یکی از مهره های 
تأثیرگذار شــده اند اما با توجــه به میانگین 
ســنی بالای تیم ملی، فوتبال ایران نیازمند 
حضور بازیکنان جوان بیشتری در باشگاه ها 
اســت تا در ســال های آینده از این لحاظ به 

مشکل نخورد.

ضعفی که در باشگاه ها وجود دارد
پــرورش بازیکنان جوان به عهــده مربیان 
تیم هــای پایه و اســتفاده از آنهــا بر عهده 
مربیــان تیم های بزرگســال اســت اما در 
فوتبال ایران خیلی کم مربیان رو به استفاده 
از آینده هــای فوتبال ایــران می آورند و در 
این زمینه مدیران بالا دســتی فوتبال باید 
تدبیر کنند تا مربیانی کــه در رده های پایه 
کار می کنند با آرامش و اطمینان به بازیکن 
سازی بپردازند. هر چند که ضعف مدیریت 
در فوتبال ایران این فرصــت را هیچگاه به 

مربیان سازنده نداده است.

بازیکنان پولی در تیم های پایه
در این بین برخی دلال ها که نام مدیر برنامه 
روی خود گذاشته اند با نفوذ به باشگاه های 
لیگ برتــری، بازیکنان مد نظــر خود را به 
مربیان و مدیــران تحمیل می کنند و برخی 
از بازیکنان در تیم هــای پایه هم با پرداخت 
مبلغی به باشــگاه مربوطه در دیدارها به کار 

گرفته می شوند.
 بازی دادن بــه بازیکنان »پولــی« یا حتی 
روی نیمکت قرار دادن آنهــا به خاطر پولی 
که پرداخت کرده اند، فرصــت را از آنهایی 
که اســتعداد دارند اما پول ندارند می گیرد 
و در این شرایط روند استعدادیابی و بازیکن 

سازی با مشکل مواجه می شود.

وظیفه باشگاه ها در مورد تیم های پایه
اگــر باشــگاه ها بتوانند بودجــه لازم را در 
اختیار تیم هــای پایه قرار دهند و شــرایط 
را به گونه ای فراهم کننــد که مربیان بدون 
دغدغه مالی تنها به دنبال ساختن بازیکنان 
و پیدا کردن استعدادها باشند، شاید بتوان 
امیدوار شــد که ایــن چرخه معیــوب و به 
نوعی فاسد تا حدودی تغییر کند و اتفاقات 
مثبتی در آن رخ دهد. هر چند با روند کنونی 
و پولی تر شدن مربیان و بســیاری از اهالی 
فوتبــال پایه، نمی تــوان خیلی بــه تغییر 
امیدوار بود اما انتظار از فدراســیون فوتبال 
و هیأت های اســتانی این اســت که به این 

وضعیت رسیدگی کنند.

برکناری مسئول امور بین الملل فدراسیون دوومیدانی به دلیل سهل انگاری در اعزام فصیحی

بازتاب انتقال مهاجم پرسپولیس در ژاپن

کیومرث هاشمی:

بانوان ظرفیت خوبی در تیراندازی دارند 
خریدار  پــس از رشــته های کشــتی، 
وزنه بــرداری و تکواندو جلســه تخصصی 
رشــته تیراندازی در فاصله شش ماه تا آغاز 

بازی های المپیک برگزار شد.
به نقــل از پایــگاه خبــری وزارت ورزش و 
جوانــان، کیومرث هاشــمی، در جلســه 
تخصصــی وزارت  ورزش و جوانــان بــا 
فدراســیون تیراندازی به منظور بررســی 
این رشــته المپیکی گفت: طی توافقی که 
با کمیته ملی المپیک داشــتیم، جلســات 
مشترکی را با فدراســیون های المپیکی تا 
بازی های المپیک برگزار می کنیم که پس از 
کشتی، وزنه برداری و تکواندو امروز جلسه 
بررسی وضعیت تیراندازی برگزار می شود. 
موضوع این جلسات المپیک ۲۰۲۴ پاریس 
است و ما در این نشســت ها بیشتر شنونده 
هســتیم و نکات و دغدغه های فدراسیون 

برای المپیک را می شنویم.
او ادامه داد: الان تیراندازی چهار ســهمیه 
کسب کرده اســت و امیدواریم این سهمیه 
افزایش پیدا کند، ضمن اینکه بانوان در این 
رشته ورزشــی از ظرفیت خوبی برخوردار 
هســتند. وزارت ورزش و جوانان به عنوان 

پشــتیبان فدراســیون ها کمک می کند تا 
اتفاقــات خوبی رقم بخورد. تمام کشــورها 
بــرای المپیک پاریــس ســرمایه گذاری 
می کنند و رکوردها مشــخص اســت و این 
تلاش دوستان را می طلبد که در این زمینه  

کارهای لازم را انجام دهند.
وزیــر ورزش و جوانان با اشــاره به ظرفیت 
جوان رشته تیراندازی گفت: برای اولین بار 
ورزشکار ۱۶ ســاله ما در این رشته ورزشی 
توانست کسب ســهمیه کند و تلاش های 
خوبی در فدراســیون در این زمینه صورت 
گرفته و اقدامات خوبی در مســیر پیش رو 
انجام شده اســت و ما هم کمک می کنیم تا 
مســیری که تا المپیک طی می شود، بدون 
مشکل و مســاله خاصی باشد و امیدوارم در 
آینده این ورزشکاران نقش آفرینی موثری 

داشته باشند و دل مردم عزیز را شاد کنند.
وزیــر ورزش جوانان افزود: کار پشــتیبانی 
بر عهده فدراسیون اســت و وزارت ورزش 
و کمیته ملی المپیک هــم حمایت  لازم را 
برای بازی های المپیک خواهند داشت. یک 
تفاهم  سه جانبه بین ما، کمیته ملی المپیک 
و فدراسیون های المپیکی صورت می گیرد 

تا برنامه هــای در نظر گرفته شــده در هر 
رشته با نظم خاصی پیش برود و اعتبارات و 

کمک ها باعث اثربخشی بیشتری شود.
او افزود: اولویت بازی های المپیک اســت و 
تلاش بر این است که رشــته های مدال آور 
المپیک بتوانند اعتبارات خوبی را کســب 
کننــد. اعتباراتــی کــه در نظــر خواهیم 
گرفت، نبایــد صرف هزینه های پرســنلی 
شــود. در داخل این تفاهم نامه ســه جانبه، 
به روزرســانی تجهیزات را در نظر گرفته ایم 
و تلاش می کنیم تا درخواســت ها را لحاظ 
کنیــم و اولویــت  بــرای ایــن تجهیزات 

بازی های المپیک است.
همچنین مرتضی قربانی رییس فدراسیون 
تیراندازی ضمن ارائه گزارشــی از وضعیت 
رشــته تیراندازی در فاصله شش ماه تا آغاز 
بازی های المپیــک گفت: برگــزاری این 
جلســات باعث دلگرمی است و من به سهم 
خودم از برگــزاری این جلســات قدردانی 
می کنم. در گذشته تیم های ملی ما محدود 
به چند نفر بودند اما در حــال حاضر تعداد 
نفرات در تیم های ملی بیشــتر شده است. 
کســانی که ســهمیه المپیــک آورده اند، 

بســیار جوان هســتند و ما به ایــن نتیجه 
رســیدیم که باید در مقطع ۱۲ تا ۱۸ سال 
تمرکز خوبی داشته باشــیم. در این زمینه 
امکانات و شرایط خوبی برای استان ها فعال 
کردیم. آقای اسبقیان زحمت کشیدند و در 
مجموعه ما حضور پیدا کردند و شــرایط را 
دیده اند.در این جلسه محمود خسروی وفا 
رییــس کمیته ملی المپیک، ســید محمد 

شروین اســبقیان معاون ورزش حرفه ای و 
قهرمانی، مریم کاظمی پــور معاون ورزش 
بانــوان، محمد معانــی سرپرســت دفتر 
برنامه ریزی و نظارت ورزش قهرمانی، زهرا 
تســلیمی سرپرســت دفتر سیاستگذاری 
و توســعه ورزش بانوان و مســئولان فنی 
تیم های ملی و دبیر فدراســیون تیراندازی 

نیز حضور داشتند.

 هادی چوپان قهرمان مسابقات 
آرنولد کلاسیک شد

عنوان قهرمانی مســابقات پــرورش اندام آرنولد کلاســیک به هادی 
چوپان ورزشکار پرافتخار ایران رسید.

هادی چوپان ســتاره پرورش اندام ایران در فینــال رقابت های آرنولد 
کلاسیک موفق شــد در رقابت با حریفان خود به برتری برسد و عنوان 
قهرمانی را به دســت بیاورد.چوپان یکی از ســتاره های ایرانی پرورش 
اندام جهان به پنجمیــن پرورش اندام تاریخ پــس از رونی کلمن، جی 
کاتلر، دکستر جکسون و برندون کوری تبدیل شد که سابقه قهرمانی در 
هر دو مسابقه معتبر مسترالمپیا و آرنولد کلاسیک را در کارنامه دارند.

او همچنین پس کوین لورون، فلکــس ویلر و ویلیام بوناک به چهارمین 
پرورش اندام تبدیل شــد که در اولین حضور خود در آرنولدکلاسیک، 

قهرمانی را تجربه کرده است.

ونده نقل و انتقالاتی استقلال بسته شد پر
تیم فوتبال استقلال تهران بازیکن جدید دیگری جذب نخواهد کرد.

پنجره نقل و انتقالاتی فوتبال ایران در حالی بســته شــده که برخی از 
تیم های لیگ برتــری از این فرصت هــم برای تقویت خود اســتفاده 
نکرده اند تا بهترین فرصت به این منظور در نیم فصل رقابت ها از دست 
رفته باشد. در این بین استقلال نیز به خاطر شکاف ایجادشده بین علی 
خطیر و جواد نکونام و اختلافات عمیقی که از گذشــته وجود داشــت، 
هرگز نتوانست بر اســاس خواســته های کادرفنی به اهداف تاکتیکی 

خود برسد تا آبی ها برای نیم فصل دوم به ۳ بازیکن بسنده کنند. 
نکته قابل توجه این که با بسته شــدن پنجره نقل و انتقالاتی حالا دیگر 
می توانند بازیکنان آزاد به خدمت بگیرند که با توجه به پر بودن لیست 
بزرگسالان استقلال، این آپشــن نیز برای تیم نکونام در نیم فصل دوم 
رقابت ها غیرفعال خواهد بود.بر همین اســاس، امــا طی روز های اخیر 
برخی اخبار حکایت از آن داشت که چند بازیکن زیر ۲۳ سال داخلی و 
خارجی مورد توجه قرار گرفته اند با این توضیح که مدیریت و کادرفنی، 
گزینه های یکدیگر را قبول نداشــته و تنها روی گزینه های خود برای 

پیوستن به استقلال اصرار دارند. 
این در صورتی است که پرونده نقل و انتقالاتی استقلال همزمان با بسته 
شدن پنجره نقل و انتقالاتی بسته شده و بعید است در این مقطع زمانی 
بازیکن دیگری برای لیســت زیر ۲۳ مورد توجه کادرفنی قرار داشــته 

باشد.

موافقت با پیشنهاد ایران
تغییر تاریخ مسابقات والیبال قهرمانی 

باشگاه های آسیا
طرح پیشــنهادی ایران مبنی بر انتقال تقویم مســابقات باشگاه های 
آسیا از اردیبهشت به شــهریور ماه در جلســه مرادی با والیبال ورلد و 

کنفدراسیون آسیا مورد موافقت قرار گرفت.
 بر اســاس تقویم کنفدراسیون والیبال آسیا بیســت و چهارمین دوره 
مسابقات والیبال قهرمانی باشگاه های آسیا در دو بخش مردان و زنان، 
قرار بود اواخر فروردین و اوایل اردیبهشــت ماه ۱۴۰۳ برگزار شــود و 
ایران به عنوان یکی از نامزدهای میزبانــی این رقابت ها آمادگی خود را 

اعلام کرد.

با توجه به اینکه طبق اعلام کنفدراســیون والیبال آسیا از سال ۲۰۲۴ 
کلیه رویدادهای رده ســنی بزرگســالان زیر نظر والیبال ورلد برگزار 
خواهد شد، مرادی سرپرست فدراســیون والیبال در جلسه ارائه طرح 
میزبانی ایران در رقابت های والیبال قهرمانی باشــگاه های مردان آسیا 
ضمن ارائه طــرح میزبانی ایران پیشــنهادی را مبنی بــر تغییر تاریخ 

برگزاری این رقابت ها به مسئولین والیبال ورلد ارائه داد.
پس از ارائه این پیشــنهاد، طرح ایران مبنی انتقال تقویمی مســابقات 
باشگاه های آسیا از انتهای فصل جاری باشــگاهی به ابتدای فصل بعد 
)ســپتامبر – پس از المپیک( مورد موافقت قرار گرفت تا به این ترتیب، 
قهرمان این فصل ایران به دور از شــتابزدگی و بــدون تداخل تقویمی 
بین برنامه های ملی و باشگاهی، با خیالی آســوده و فرصت چند ماهه 
با ترکیب جدید و کاملی که برای یک حضور آسیایی و جهانی موفق در 
فصل آینده مدنظر دارد، به قصد کسب افتخارات بین المللی آماده شود. 
همچنین مرادی میزبانی کشورمان با شرکت دو تیم از ایران را به عنوان 
قهرمان لیگ و میزبــان این رقابت ها علی رغم کاهــش تعداد تیم های 

شرکت کننده به هشت تیم به تصویب رساند.
پس از ایــن والیبال ورلد طی ایمیلی ضمن پذیرفتــن طرح ایران برای 
باشگاه های آســیا اعلام کرد، ایران می تواند در دو سال متوالی ۲۰۲۴ و 
۲۰۲۵ میزبانی این رقابت ها را با پذیرفتن شرایط جدید این مسابقات بر 
عهده گیرد که مقرر شد مرادی سرپرست فدراسیون والیبال ایران طی 
روزهای آینده با بررسی شــرایط، تصمیم فدراسیون والیبال ایران را در 

این خصوص اعلام کند.
در همین راستا فدراسیون والیبال آســیا طی ایمیلی به صوت رسمی 
اعلام کرد که بــا توجه به اینکــه تقویم فصلی لیگ به طور رســمی از 
۳۰ آگوســت آغاز می شــود، زمان بندی مســابقات والیبال قهرمانی 
باشــگاه های زنان و مردان آســیا ۲۰۲۴ از آوریل به ســپتامبر پس از 
بازی های المپیک موکول شــد. رقابت های مرحله مقدماتی مسابقات 
قهرمانــی باشــگاهی FIVB ۲۰۲۴ هــم در دســامبر ۲۰۲۴ برگزار 
می شود و تیم قهرمان مسابقات قهرمانی باشگاه های آسیا به مسابقات 

باشگاه های جهان صعود خواهد کرد.

موضوع آگهی آگهی اختصاصی موضوع ماده ۳ قانون و ماده 
۱۳ آئین نامه اجرائی قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی 

و ساختمانهای فاقد سند رسمی
شناسه آگهی: 1661716

برابر رأی شماره 140260312008004281 تاریخ 1402/10/28 هیأت موضوع قانون تعیین 
تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی شهرستان 
آق قلا پرونده کلاسه 1402114412008000032 تصرفات مالکانه و بلا معارض متقاضی خانم 
ارنق گل تازش فرزند اتا به شماره شناسنامه 9506 و شماره ملی 2030094749 صادره از گنبد 
کاووس در ششدانگ یک قطعه زمین با بنای احداثی به مساحت 212/46 متر مربع مفروز و 
مجزی شده از باقیمانده ششدانگ پلاک شماره 174 فرعی از یک اصلی واقع در اراضی آق قلا 
بخش 7 حوزه ثبت ملک آق قلا از سهمی بنیاد مستضعفان انقلاب اسلامی تائید گردیده است؛ لذا 
به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی میشود در صورتی که اشخاص 
نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی 
به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ 
تسلیم اعتراض، دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند؛ بدیهی است در صورت انقضای 

مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.
تاریخ انتشار نوبت اول: روز دوشنبه 1402/11/28

تاریخ انتشار نوبت دوم: روز چهارشنبه 1402/12/14
مهناز جهانفر 
سرپرسترست اداره ثبت اسناد و املاک آق قلا



استان

کرمانشــاه- حســنا فخــارزاده   سرپرســت اداره کل 
راهــداری و حمــل و نقــل جــاده ای اســتان کرمانشــاه 
گفــت: طــی ۱۱ مــاه ســال جاری بیــش از ۱۹ هــزار کارت 
هوشــمند رانندگان حوزه حمــل و نقل کالا تمدید شــده 
اســت. بســید شــهرام کهریزی اظهــار داشــت: از ابتدای 
ســال جاری تــا پایــان بهمــن مــاه ۱۹ هــزار و ۷۷۶ کارت 
هوشــمند رانندگان حمل و نقل کالای استان کرمانشاه 
تمدیــد شــده اســت. وی با بیــان اینکــه کارت هوشــمند 
برای راننــدگان ناوگان باری و مســافری به عنــوان مدرک 
شناســایی راننــدگان در بخــش حمــل و نقــل جــاده ای 
محسوب می شود گفت: کارت هوشمند ضریب امنیتی 
بالایــی دارد. کهریزی گفــت: در ۱۱ مــاه ســال جاری ۱ هزار 
و ۱۴۲ کارت هوشــمند بــرای راننــدگان حمــل و نقــل کالا 
و ۱ هــزار و ۱۰۰ کارت هوشــمند بــرای نــاوگان بــاری صــادر 
شــده اســت. وی بــا بیــان اینکه بــه منظــور ســاماندهی 
و ایجــاد نظــم در نحــوه بهــره بــرداری و تــردد وانــت بار ها 
در جاده هــای بــرون شــهری و ارتقــای ســطح ایمنــی در 
محورهــای مواصلاتــی کشــور یــاد آور شــد: بــرای ۷۳۶ 

دســتگاه ناوگان وانت باری کارت هوشــمند صادر شــده 
اســت. کهریزی عنوان کــرد: بــرای ۱۱۶ راننــده وانت باری 
کارت هوشــمند صــادر و ۴۷۶ کارت هوشــمند راننــده 
وانــت بــاری تمدیــد شــده اســت. وی بــا اشــاره بــه اینکه 
امکان شناســایی دقیق راننــدگان، تشــخیص رانندگان 
فعال از غیرفعــال، جلوگیری از صــدور کارت های تکراری 
یــا تقلبــی، ایجــاد گــردش کار و ثبــت تخلفــات راننــده از 
جملــه مزیت های کارت های هوشــمند رانندگان اســت 
افزود: براساس دســتورالعمل ســازمان راهداری و حمل 
 و نقــل جــاده ای بــه منظــور جلوگیــری از شــیوع ویروس 
کرونــا کارت هوشــمند راننــدگان حمــل  و نقــل جــاده ای 
هم اینک به صورت غیرحضوری تمدید می شــود. ســید 
شــهرام کهریزی در پایان از رانندگان، شــرکت های حمل 
و نقل کالا و همشــهریان خواســت؛ شــکایات و نارضایتی 
خود را از طریق ســامانه ۱۴۱ مرکز مدیریت راه هــا، به اداره 
کل راهــداری و حمــل و نقــل جاده ای اســتان کرمانشــاه 
 اطــلاع دهنــد تــا در کمیســیون های مربوطــه بــه تخلف 

رسیدگی شود.

سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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اردبیل-افســون جبــارزاده   علیرضا دلداده مقدم، ســخنگوی شــرکت 
ملی پخــش فــرآورده هــای نفتــی منطقــه اردبیــل ضمــن اعلام خبــر فوق 
گفت: عرضه هــر نــوع افزودنــی و مکمل ســوخت در جایــگاه های سراســر 
کشــور غیر مجاز بوده و مــورد تایید شــرکت ملی پخش فــرآورده های نفتی 

نمی باشد.
به گــزارش روابط عمومی شــرکت ملــی پخش فــرآورده های نفتــی منطقه 
اردبیــل، علیرضــا دلــداده مقــدم، ســخنگوی شــرکت گفــت: عرضــه انواع 
افزودنی و مکمل ســوخت در جایگاه های سراســر کشــور غیر مجاز بوده و 

مورد تایید شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی ایران نمی باشد.
دلداده افــزود: وظیفه جایــگاه ها، عرضه ســوخت به صاحبــان خودروها 
کز  و وســایط نقلیه بــوده و هــر گونه پیشــنهاد و فــروش مکمــل در ایــن مرا

غیرقانونی و ممنوع است.
دلــداده یــادآور شــد: شــهروندان محتــرم در صــورت مشــاهده هــر گونــه 
تخلــف، مــی تواننــد طــی تمــاس بــا ســامانه شــرکت ملــی پخــش فــرآورده 
های نفتی به شــماره ۰۹۶۲۷  نســبت به ارائــه نقطه نظرات، پیشــنهادات 

وشکایات خود اقدام نمایند.

 برگزاری کارگاه آموزشی "نگارش جامع مددکاری 
و بوم شناختی" در بهزیستی مازندران

ســاری-امیری فــر   بــا حضــور حســین زاده معــاون امــور اجتماعــی 
کارگاه آموزشــی نــگارش جامــع مــددکاری و بــوم  بهزیســتی مازنــدران، 
و  زنــان و خانــواده  توانمندســازی  کارشناســان دفتــر  ویــژه  شــناختی 
مــددکاران اورژانــس اجتماعی بهزیســتی مازنــدران در مجتمــع فرهنگی 

ورزشی شهید عظیمی بابلسر برگزار شد.
معاون امــور اجتماعــی مازنــدران با اشــاره بــه اهمیت گــزارش نویســی در 
مددکاری اجتماعی گفت: مددکاری اجتماعی به عنوان شــغلی حساس 
در حــوزه پیشــگیری و رفــع آســیب هــای اجتماعــی فعالیــت مــی نمایــد. 
شناســایی مشــکلات مددجویان در ایــن حوزه بوســیله گزارش نویســی، 
تحلیل و دسته بندی می شود و گزارش نویســی در مددکاری اجتماعی از 

جایگاه ویژه ای برخوردار است.
وی افــزود: در راســتای آمــوزش رویکردهــای مفیــد در  تصویــر ســازی 
کلیــه  پیچیدگــی هــای زندگــی خانوادگــی بانــوان سرپرســت خانــوار و 
گروههای هدف، دفتر امور زنان و خانواده بهزیســتی مازنــدران با برگزاری 
کارگاه یــک روزه به آمــوزش مفاهیمی چون گــزارش مــددکاری، گونه های 
گــی هــای یــک گــزارش خــوب، سیســتم هــای اصلی  گــزارش نویســی، ویژ
")نگاره ی نســلها( و  مددکاری اجتماعی، شــجره ی خانوادگی"نســل نگار

رویکردهای اصلی بوم شناختی پرداخت.
معاون امور اجتماعی بهزیستی اســتان تصریح کرد: در این دوره آموزشی 
با انجام کار گروهی در خصوص یک کیس انتزاعی با ترســیم شــجره نامه- 
خط ســیر زمانی خانواده و نقشه بوم شناختی، شــرکت کنندگان مباحث 

مربوطه را آموزش دیدند.

 قدردانی رئیس ستاد انتخابات گلستان 
از حضور پرشور مردم در انتخابات

 گرگان-مهناز محمدزمانی   ســیدعلی مهاجر معاون سیاســی، امنیتی 
و اجتماعی اســتاندار و رئیس ســتاد انتخابات اســتان گلســتان در پیامی 
از حضور پرشــور و حماســی مردم اســتان در انتخابات ۱۱ اســفند تشــکر و 
گاهانه  قدردانی کــرد؛ در متــن این پیام آمده اســت: حضــور چشــم گیر و آ
ملت ســرافراز ایــران به ویــژه مردم ولایت مــدار و بصیر اســتان گلســتان در 
انتخابــات دوازدهمیــن دوره مجلــس شــورای اســلامی و ششــمین دوره 
خبــرگان رهبری، لبیــک به ندای مقــام معظــم رهبری و حماســه ای دیگر 
بود که شکوه ماندگاری را خلق کرد.علی رغم سایه سنگین فشار تبلیغاتی 
و رســانه ای دشــمن بر جامعه، مردم همیشــه در صحنه اســتان گلستان 
هم پای ســایر هم وطنــان با مشــارکت پرشــور و شــعور خــود در انتخابات 
عشــق و علاقه وافــر خــود را بــه آرمان هــای بلند نظــام مقــدس جمهوری 
اســلامی به نمایــش گذاشــتند.ضمن ادای احتــرام به ارواح مطهر شــهدا 
و امــام راحــل، از حضور گســترده مــردم متعهد و انقلابی اســتان گلســتان 
قدردانی نمــوده و از تلاش های خالصانه تمامی دســت اندرکاران برگزاری 
انتخابات اعــم از فرمانــداران، بخشــداران ،هیئت های اجرایــی، نظارت، 
بازرســی، عوامل امنیتی، قضایی، نیروهای نظامی و انتظامی و همچنین 
صدا و ســیمای مرکز اســتان و اصحاب رسانه و همه کســانی که در برگزاری 

موفق انتخابات به یاری ما آمدند تقدیر و تشکر می نماییم.

مدیرعامل شرکت آبفای البرز:

وگاه منتظرقائم حدود 12 میلیون مترمکعب  نیر
آب مصرف می کند

-ترنم مظفری   مدیرعامل شــرکت آبفای البــرز در خصوص مصرف  البرز
آب توســط نیــروگاه منتظرقائم گفت: با اختصاص پســاب به ایــن نیروگاه، 
سالانه نزدیک به ۱۱ میلیون و ۸۰۰ هزار مترمکعب آب صرفه جویی خواهد 

شد.
حمیدرضا نامــداری در نشســت خبــری با اصحــاب رســانه با بیــان اینکه 
کوسیســتم جمعیت  کرج طی ۳۰ ســال گذشــته با بارگذاری بیــش از توان ا
مواجه بــوده اســت؛ گفــت: در حــال حاضر آبفــا به بیــش از یــک میلیون و 
۳۲۰ هــزار واحد ارائــه خدمت می کند کــه این تعــداد حدوداً معــادل چهار 

میلیون نفر جمعیت می شود.
نامــداری با بیان اینکــه افق آبرســانی کرج بــرای ۷۰۰ هزار نفر تدوین شــده 
بود اما امــروز جمعیــت کــرج بــه دو میلیــون و ۷۰۰ هزار نفر رســیده اســت؛ 
گفــت: ســرعت رشــد جمعیــت بســیار بیشــتر از ایجــاد زیرســاخت ها و 
امکانات بوده اســت بنابرایــن در این شــرایط باید نوع نــگاه و برخوردمان 
بــا آب را تغییر دهیم. مــا قائل به کم مصرف کردن نیســتیم بلکــه به دنبال 
مصرف بهینه هســتیم. وی ادامه داد: با توجه به معضلاتی که در گذشته 
در بخش آب شــرب وجود داشــته اســت؛ طی این مدت پروژه های بزرگی 
را شــروع کردیم تا معضــلات را کاهش دهیــم. یکــی از این اقدامــات ایجاد 
زیرســاخت های لازم از جمله تصفیه خانه شماره ســه کرج با ظرفیت ۵۷۰ 
لیتر بر ثانیه برای اســتفاده کامل از تخصیص آب های سطحی)ســدهای 
کــرج و طالقان( اســت کــه در خــرداد ســال آینــده و پیــش از پیــک مصرف 

تابستان این موضوع عملی خواهد شد.
نامــداری بــا بیــان اینکــه مــا همیشــه در تأمیــن آب شــرب ســناریوی 
بدبینانــه را لحــاظ می کنیم؛ گفــت: به عنــوان نمونــه طبق پیــش بینی 
هواشناســی قرار بــود پاییز امســال بارش های فرانرمال داشــته باشــیم 
امــا ایــن موضــوع محقــق نشــد و ما هــم بــر مبنــای محقــق نشــدن این 
پیش بینــی برنامه ریزی کــرده بودیم. وی ادامــه داد: امســال ۱۲۰ حلقه 
چــاه جدید حفــر و هــزار حلقه چــاه احیــا و بازســازی شــد. علاوه بــر این 
ظرفیت تصفیــه خانــه شــماره دو ۲۰ درصــد افزایــش یافت و برداشــت از 
تصفیــه خانه شــماره یک نیــز با اصلاحــات صــورت گرفتــه از ۱۶۵ لیتر در 

ثانیه به ۴۳۰ لیتر در ثانیه هم رسید.
مدیرعامل شــرکت آبفــای البــرز در خصــوص تأمیــن آب شهرســتان های 
غربــی اســتان البرز هــم گفت: بــا احــداث تصفیــه خانــه در غرب اســتان و 
تخصیــص ۲۵ میلیــون مترمکعب از آب هــای ســطحی و اتصــال نظرآباد و 

اشتهارد به سد طالقان، مشکلات گذشته برطرف خواهد شد.

کرمانشاه-حسنا فخارزاده   مشــاور مدیرعامل شرکت نفت مناطق 
مرکزی ایــران در امور بانــوان و خانــواده در نشســت با بانوان شــاغل در 
گــرس جنوبــی بــر تقویــت و افزایــش  شــرکت بهــره بــرداری نفــت و گاز زا

کید کرد.  توانمندیها و مهارت های زنان شاغل تا
کید بــر حمایت هــای مهنــدس مهدی   مهنــدس ســمیه کلانتری بــا تا
حیدری مدیرعامل شــرکت نفــت مناطق مرکزی ایــران، حفظ منزلت و 
شان زنان شــاغل بر اســاس معیارهای اسلامی و شایسته ســالاری را در 
تصدی مشــاغل مهم حائــز اهمیت عنوان کــرد و افزود: زنان شــاغل در 
صنعت نفت ایــن توانایی را دارنــد تا دوشــادوش مردان برای پیشــبرد 

اهداف و استمرار تولید فعالیت کنند. 
وی کســب مهــارت، شــناخت و رفع مشــکلات زنــان، مشــارکت بانوان، 
را  افزایــی  دانــش  و  کارایــی  ســطح  بالابــردن  و  توانمنــدی  افزایــش 
کلیــدی بــرای بانــوان شــاغل حائــز اهمیــت   در احــراز ســمت هــای 

بیان کرد. 

کلانتــری ارتبــاط مســتمر بــا شــبکه مشــاوران مدیــران عامــل در امــور 
بانــوان و خانــواده نفــت مناطــق مرکــزی ایــران را در حــل چالــش هــا و 
ارائــه راهکارهــای مناســب مهم عنــوان کــرد و گفــت: برگزاری جلســات 
مختلف و مســتمر با حضور مشــاوران امور بانوان شــرکت هــای تابعه با 
موضوعات مختلف فرهنگی و اجتماعی برنامه ریزی و اجرایی شده که 

دستاوردهای ارزشمندی را بدنبال داشته است. 
در ادامــه ایــن نشســت بانــوان شــاغل در شــرکت بهــره بــرداری نفــت 
مشــکلات  و  نظــرات  هــا،  دیــدگاه  بیــان  بــه  جنوبــی  گــرس  زا گاز   و 

خود پرداختند.
در پایان مشــاور مدیرعامل شــرکت نفت مناطق مرکزی ایــران از تلاش 
هــا و حمایت هــای مهنــدس علــی منتصــری مدیرعامــل شــرکت بهره 
گرس جنوبی جنوبــی و خانم رقیه فقیه احمدی در  برداری نفت و گاز زا
پیگیری و حل چالــش های بانوان شــاغل و خانــواده هــای کارکنان در 

ستاد و مناطق عملیاتی این شرکت قدردانی کرد.

کرمانشاه

مشاور مدیرعامل شرکت نفت مناطق مرکزی ایران:

دانش افزایی و کسب مهارت بانوان شاغل صنعت نفت نقش بی بدیلی در استمرار تولید نفت و گاز دارد

خوزستان اصفهان

وابط عمومی سرآمد ونشان ویژه  ۶ ستاره ر تندیس زرین 
شد اعطا  اصفهان  وپالایش  پتر هلدینگ  به  تعالیگرارتباطی 

اصفهــان -مریــم مومنــی   بــرای نخســتین بــار 
روابــط عمومــی ســرآمد  زریــن ۶ ســتاره  تندیــس 
براساس مدل QMPR  ونشان ویژه تعالیگر ارتباطی 
در دهمیــن دوره آئیــن تقدیــر از ســرآمدان روابــط 
عمومــی ایــران بــه هلدینــگ پتروپالایــش اصفهــان 

اختصاص یافت.
مراســم پایانی دهمین دوره آیین تقدیر از سرآمدان 
روابــط  عمومی ایران، بــا حضور دکتــر محمدمهدی 
بــرادران معــاون صنایــع عمومــی وزارت صنعــت، 
ســاروخانی،  باقــر  پروفســور  تجــارت،  و  معــدن 
مدیــران عامــل ســازمان ها و صنایــع و شــماری از 
فعــالان ارتباطــی و نیــز قرائــت پیــام رئیــس انجمــن 
ســالن  در   ،)IPRA( عمومــی  روابــط  بین المللــی 
 اصلــی مرکــز همایش هــای بین المللی صداوســیما، 

برگزار شد.

هلدینــگ  الملــل  بیــن  و  عمومــی  مدیرروابــط 
پتروپالایــش اصفهــان، در گفتگــو بــا روابــط عمومی 
و بیــن الملــل هلدینــگ پتروپالایــش اصفهــان بــا 
اشــاره بــه اینکــه در دهمیــن دوره “آییــن معرفــی 
ســرآمدان روابــط عمومــی ایران” کــه ۱۲ اســفند ماه 
درمرکزهمایــش های صــداو ســیما برگزارشــد روابط 
عمومی و بین الملل هلدینگ پترو پالایش اصفهان 
موفق به کســب تندیس ســرآمدی به عنــوان روابط 
عمومــی هــای ممتــاز و ســرآمد گردیــد افزود:دراین 
هلدینــگ  مدیرعامــل  بــه  همچنیــن  مراســم 
پتروپالایش اصفهان”نشــان ویژه تعالیگر ارتباطی” 
بــه عنــوان حامــی ســرآمدی روابــط عمومــی اعطاء 

شد.
محمــد ده بیدیــان افــزود: “نشــان تعالــی روابــط 
عمومی” به روابط عمومی های پیشــرو که توانسته 
انــد بــه میانــه مســیر ســرآمدی برســند اعطــا شــده 

است.
گفتنی اســت تقدیر از یک عمر دستاوردهای علمی 
پروفســور باقر ســاروخانی، پدر علم جامعه شناسی 
ایــن  دیگــر  بخش هــای  از  نیــز  ایــران  ارتباطــات 
مراســم بود کــه توســط خانــه روابــط عمومــی ایران 
ازپروفسورساروخانی به دلیل ۶۰ ســال فعالیت موثر 
در زمینــه ارتباطــات تجلیل شــد و توســط هلدینگ 
پتروپالایــش اصفهان نیــز هدیه ای به ایشــان اهداء 

گردید.

در 11 ماه گذشته صورت گرفت؛

 تولید بیش از 
41 هزارگیگاوات ساعت برق در خوزستان

اهــواز -محمــد مجــدم   مدیرعامــل شــرکت بــرق 
منطقه ای خوزستان با بیان اینکه در ۱۱ ماه گذشته 
از ســال جــاری ۴۱ هــزار و ۶۲۹ گیگاوات ســاعت برق 
در خوزســتان تولیــد شــده، گفــت: ایــن میــزان برق 
تولیدی نســبت به ســال قبل ۱۴ درصد رشد داشته 

است.
 علی اسدی بیان کرد: کل تولید برق استان در یازده 
ماهــه ســال ۱۴۰۲، ۴۱ هــزار و ۶۲۹ گیــگاوات ســاعت 
بوده که در مقایســه با مدت مشــابه ســال ۱۴۰۱ رشد 

۱۴ درصدی را نشان می دهد.
وی افزود: انــرژی مصرفی در یــازده ماهه ســال ۱۴۰۲ 
برابــر بــا ۴۱ هــزار و ۴۳۰ گیــگاوات ســاعت بــوده کــه 
نشــان دهنده حدود ۴ درصد افزایش مصرف انرژی 

نسبت به مدت مشابه در سال قبل است.
مدیرعامــل شــرکت بــرق منطقــه ای خوزســتان بــا 
بیان اینکــه در بهمن ماه نیز ۲ هــزار و ۵۵۵ گیگاوات 
ســاعت بــرق در خوزســتان تولید شــده، ادامــه داد: 
از مقــدار بــرق تولیدی در بهمــن مــاه ۱۴.۶ درصد در 
نیروگاه هــای برق آبــی، ۸۵.۱ درصــد در نیروگاه های 
حرارتــی و ســیکل ترکیبــی و حــدود ۰.۳ درصــد در 

کنده بوده است. نیروگاه های تولید پرا
اســدی تصریح کرد: از ۲ هزار و ۱۷۴ گیگاوات ساعت 
نیروگاه هــای حرارتــی و ســیکل  تولیــدی در  بــرق 
ترکیبــی در بهمــن مــاه، ۴۹ درصــد توســط بخــش 
 ، خصوصــی )نیروگاههــای زرگان، آبــادان، خرمشــهر

( و ۵۱ درصــد توســط  بهبهــان، غــرب کارون و فجــر
بخــش دولتــی )نیروگاه هــای رامیــن ، ماهشــهر و دو 

کوهه( تولید و به شبکه تحویل شده است.
وی اظهار کــرد: در این بازه زمانی انــرژی مصرفی با ۲ 
هزار و ۱۰۲ گیگاوات ســاعت ۱ درصد نســبت به مدت 
مشــابه در ســال قبل افزایش داشــته و پیک مصرف 
در بهمن مــاه ۱۴۰۲ با مصــرف ۳ هــزار و ۸۷۴ مگاوات 
نســبت به پیک بار بهمن ماه ســال قبــل، ۰.۲ درصد 

افزایش داشته است.
بر اساس این گزارش، ظرفیت منصوبه تولید نیروی 
برق استان خوزســتان در بخش انتقال و فوق توزیع 
برابــر بــا ۱۶ هــزار و ۹۴ مگاوات شــده اســت کــه از این 
میزان ظرفیــت منصوبه در بخش آبی برابر با هشــت 
هــزار و ۱۹۴ مــگاوات و در بخش حرارتی هفــت هزار و 

۵۵۸ مگاوات است. 

کردستان

ســنندج-فاطمه ملایــی   رئیــس کمیســیون حاشــیه شــهر و نواحــی 
کم برخوردار شورای شهر ســنندج گفت:عدم برنامه ریزی صحیح در دوره 
های گذشــته و اجرای دقیق آن موجب رشــد لجام گســیخته و بی قواره ی 

شهری شده است. 
شــیدا حیدریــان در برگــزاری جلســه کمیســیون حاشــیه شــهر و نواحــی 
کم برخوردار شــورای شهر که در اســتمرار بررسی مشــکلات نواحی منفصل 
شــهری بویژه ایجاد معبر شــریانی ناحیه منفصل شــهری نایسر اختصاص 
گی های  داشت،خاطرنشــان کرد:مســأله محوری و نگاه به اولویت ها و ویژ

اصلی هستند که باید بیش از پیش مورد توجه قرار گیرد.
رئیــس کمیســیون حاشــیه شــهر و نقــاط کــم برخوردار شــورای شــهر شــهر 
ســنندج گفت:حواشــی و نواحــی کــم برخــوردار شــهر ســنندج بــه انــدازه 
وســعتش مســأله دارد،ضروری اســت احصاء مســائل ایجــاد و بروزرســانی 

شود. حیدریان با بیان اینکه توجه به طراحی های شهری الگوی رفتاری را 
در پی خواهد داشــت،یادآور شــد:با نگاهی نو در تغییر نگرش هــا و پرهیز از 

اشتباهات توسعه همه جانبه و متوازن را رقم خواهد زد.
رئیس کمیسیون حاشــیه شهر و نواحی کم برخوردار شــورای شهر سنندج 
بــه اهمیت ایجــاد معابر شــریانی در نواحی منفصل شــهری نایســر اشــاره و 
تصریــح کرد:اتصالات در یک شــهر که در واقــع می توان گفــت تقریبا همان 
معابر شهری هســتند نقش عمده و تضمین کننده ای در طراحی یک شهر 
ایفاد می کنند به گونه ای که می توان با طراحی مناســب معابر در یک شهر 

کنان آن شهر القا نمود. احساس امنیت و راحتی را به سا
کاری در وهلــه  حیدریــان در پایــان یــادآور شــد:به پایــان رســاندن هــر 
بودجــه  تخصیــص  میــزان  و  جمعی،پشــتکار  خــرد  بــه  بســتگی  اول 
کنــار مجموعــه مدیریــت شــهری  دارد و اعضــای شــورای شــهر هــم در 
خدمتگــذاری  راســتای  در  را  خــود  همــکاری  مســؤولین  ســایر   و 

هرچه بهتر اعلام می کنند.

  عضو شورای شهر سنندج:

توسعه و رشد مطلوب شهری در سایه برنامه ریزی شهری و اجرای دقیق آن میسر می شود 

طی ۱۱ ماه سال جاری انجام شد؛

تمدید بیش از 1۹ هزار کارت هوشمند رانندگان حمل و نقل کالا
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در ادامه فعالیت های بیمه پارسیان در ساخت مدرسه در مناطق محروم
هشتمین مدرسه بیمه پارسیان در استان 

خوزستان افتتاح شد
بیمه پارســیان با هدف ایجاد امکان تحصیل برای دانــش آموزان در 
مناطق محروم کشور، هشتمین مدرسه خود در روستای ثدین از توابع 
بخش باوی، شهرســتان اهواز را افتتاح کرد.به گــزارش روابط عمومی 
بیمه پارســیان، این شــرکت درادامه فعالیت های خداپســندانه و در 
راستای ایفای مســئولیت اجتماعی خود و همچنین با هدف تسهیل و 
بهبود وضعیت آموزشــی برای دانش آموزان مناطق محروم، هشتمین 
مدرسه خود را در روستای ثدین، از توابع بخش باوی شهرستان اهواز، 
استان خوزستان افتتاح کرد.این مدرسه با هدف تحصیل دانش آموزان 
مستعد و پرتلاش این منطقه احداث شده و شامل جدیدترین امکانات 

آموزشی و فضایی مناسب برای یادگیری است.
افتتاح این مدرســه نشــان از تعهد بیمه پارسیان به توســعه پایدار و 
آینده سازی برای ایران دارد. این شرکت با فعالیت خیرخواهانه در حوزه 
آموزش و پرورش، به دنبال ایجاد فرصت های برابر تحصیلی برای همه 

دانش آموزان در سراسر کشور است.

 مجمع عمومی فوق العاده بیمه ملت 
به حد نصاب نرسید

مجمع عمومی فوق العاده شــرکت بیمه ملت که  بــه منظور تغییرات 
اساســنامه این شــرکت دعوت شــده بود، به دلیل عدم حضور کافی 
ســهامداران به حد نصاب نرســید و به تعویق افتاد.به گــزارش روابط 
عمومی بیمه ملت، این مجمع قرار بود در محل سالن همایش های این 
شرکت برگزار شود، اما با توجه به حدنصاب نرسیدن درصد سهامداران 
لغو گردید.مشــارکت ســهامداران در این مجمع حــدود ۴۰ درصد 

)۳۹.۳۳۵٪( بوده است.
تاریخ جدید برگزاری این مجمــع با هماهنگی ســهامداران محترم، 
متعاقبــاً از طریــق روزنامه کثیرالانتشــار و ســایر مراجــع قانونی 

اطلاع رسانی خواهد شد.

دکتر علی استادهاشمی در جمع اصحاب رسانه استان آذربایجان شرقی:
ونیکی سازی تمامی فعالیت های  بستر الکتر

بیمه گری فراهم شده است
فعالان صنعت بیمه برای ادامه مســیر بیمه گری باید خود را به آخرین 

فناوری های روز و ابزارهای الکترونیکی مجهز کنند.
به گــزارش اداره کل روابط عمومــی و امور بین الملــل بیمه مرکزی، 
دکتر علی استادهاشــمی که در نشســت خبری اصحاب رسانه استان 
آذربایجان شرقی ســخن می گفت با اعلام این مطلب افزود: پرداخت 
خسارات به صورت الکترونیک یک عملیات تســهیلگرانه به شمار می 
آید و بی تردید در جلــب اعتماد مردم و افزایــش ضریب رضایت بیمه 
گذاران، تاثیر چشمگیری خواهد داشت.رئیس کل بیمه مرکزی، صدور 
کد یکتا برای تمامی بیمه نامه های صادرشده را زیرساخت الکترونیکی 
ســازی تمامی فعالیت های بیمه ای دانســت و خاطرنشان کرد: بیمه 
گرانی که قصد دارند در بازار رقابتی حضور داشته باشند باید ابزار کافی 
را در حوزه های مختلف فناوری فراهم کننــد.وی با قدردانی از تلاش 
های بیمه گران استان آذربایجان از رســانه های گروهی خواست تا با 
تمرکز بیشــتر بر اخبار و رویدادهای صنعت بیمه بــه فرایند همگانی 

سازی محصولات و خدمات بیمه ای کمک کنند.
شایان ذکر اســت که رییس کل بیمه مرکزی، دبیرکل سندیکای بیمه 
گران ایران و هیات همراه در این ســفر با نماینده ولی فقیه، اســتاندار، 
رئیس اتاق بازرگانی، اعضای شورای هماهنگی استاد و سایر مقامات و 

تشکل ها دیدار و گفتگو کردند.
گفتنی اســت در این سفر ســاختمان مرکزی سرپرستی شرکت بیمه 

تعاون افتتاح شد و هم اکنون آماده خدمت رسانی به مردم استان است.

مجمع بیمه سینا به تنفس خورد
مجمع عمومی فوق العاده بیمه سینا با توجه به اعلام تنفس، در روز ۲۲ 

اسفندماه برگزار خواهد شد.
به گزارش روابط عمومی بیمه ســینا؛ مجمع عمومــی فوق العاده بیمه 
سینا با حضور ۶۹.۶۸ درصد از سهامداران به منظور تصویب اساسنامه 

نمونه ابلاغی بیمه مرکزی در ساختمان شهید بهشتی تشکیل شد.
در این مجمع که ریاست آن را امیر محمد رحیمی به نمایندگی از بنیاد 
علوی بر عهده داشت، با توجه به عدم تصمیم گیری در خصوص برخی 
از مواد اساسنامه نمونه ابلاغی بیمه مرکزی مجمع، اعلام تنفس کرد و 
مقرر شد جلسه بعدی در روز ۲۲ اسفندماه ساعت ۸:۳۰ در همان محل 

برگزار گردد.

 امضای تفاهم نامه مشترک بین بانک مسکن 
و شرکت صنایع ملی مس ایران

مدیران عامل بانک مســکن و شــرکت صنایع ملی مس ایران با هدف 
اســتفاده حداکثری از ظرفیت ها و توانمندی های یکدیگر، تفاهم نامه 

همکاری مشترک ۵ ساله امضا کردند.
به گــزارش پایگاه خبــری بانک مســکن -هیبنا ، دکتر ســید عباس 
حسینی مدیرعامل بانک مســکن پس از امضای این تفاهم نامه گفت: 
با توسعه زیرساخت های اعتباری و اســتفاده از تمامی ظرفیت های در 
اختیار بانک مسکن، امروز این آمادگی وجود دارد تا با توانی مضاعف از 
فعالیت های بخش های مختلف اقتصادی کشور به ویژه در حوزه ارزی 
حمایت کنیم و این ظرفیت های ارزشــمند را هم جهت با شعار سال در 

خدمت فعالان اقتصادی و شرکت های بزرگ قرار دهیم.
دکتر حســینی افزود: حجم فعالیت ها و پروژه های شرکت ملی صنایع 
مس، قابل توجه اســت و انجام این مهم جز با وجود یــک تیم کارآمد، 
منسجم و حرفه ای میسر نیست. بی شک، این حجم از فعالیت ها حاکی 
از توانمندی بالای شرکت ملی صنایع مس در زمینه های مختلف است.

وی همچنین با ارائه گزارشــی از جدیدترین برنامه های اجرایی بانک 
مســکن افزود: به لطف حضرت حق و به پشتوانه تلاش و همت تک تک 
همکاران ارزشــمند خود، شاهد ســرعت بی نظیر بانک مسکن در طی 

کردن مسیر رشد و توسعه هستیم.
وی گفت: در واقع بانک ها به عنوان واســطه گران مالی، پول خرد مردم 
جامعه را به ســمت اقتصاد مولد در کشــور هدایت می کنند و آن را در 
اختیار فعالان واقعی اقتصادی قرار می دهند. بانک مســکن نیز از این 
قاعده مستثنی نیست و همواره در این زمینه پیشرو بوده است. علاوه بر 
این، بانک مسکن دارای شرکت های زیر مجموعه فعال در حوزه ساخت 
مسکن است که ضمن توجه جدی به اجرای پروژه های متعدد ساخت 
و ساز و مسکن ســازی، با ورود به شهرسازی، در سطح تمدن سازی هم 

مطرح شده است.
امیر خرمی شــاد مدیرعامل شــرکت ملی صنایع مس نیز در مراســم 
امضای این تفاهم نامه ابراز امیدواری کرد که همکاری های مشــترک 
بانک مســکن با شــرکت ملی مس برای مردم منفعت و برکت داشته 
باشــد.وی ادامه داد: شــرکت ملی صنایع مس ایران مصمم به اجرای 
پروژه های بزرگ در زمان بندی خاص خود اســت و بــرای این مهم به 
همراهی سیستم بانکی کشور نیازمند است.خرمی شاد تصریح  کرد: با 
برگزاری جلسات کارشناسی متعدد با مجموعه بانک مسکن به عنوان 
بزرگ ترین بانک تخصصی کشــور، امروز تفاهمنامه ۵ ساله ای را با این 

بانک به امضا می رسانیم.

و نیست آب جار
 مجدد فصل خانه تکانی از راه رســید و میزان مصــرف آب دوباره روند 
افزایشی دارد که با توجه به کاهش بارش ها در سال آبی جاری )ابتدای 
مهر ۱۴۰۲ تا پایان شــهریور ۱۴۰۳( بایــد در آب صرفه جویی کنیم و 

نباید از آب به عنوان جارو استفاده شود.
 اسفند ماه که می رسد بسیاری از مردم برای تمیزی و به اصطلاح خانه 

تکانی دست به کار می شوند.
شست و شــوی منازل و فرش های منزل و خلاصه اســتفاده از آب به 
شــدت برای خانه تکانی رونق می گیرد به نحوی کــه برخی مواقع این 
استفاده بی رویه از آب این معنی را می رساند که انگار آب تبدیل به جارو 

می شود.
برای این طور اســتفاده از آب باید دانست که مجموع بارش های امسال 

نسبت به دوره بلندمدت ۴۰ درصد کاهش یافته است.
همین چند روز پیش بود که مدیرعامل شرکت مهندسی آب و فاضلاب 
کشور با اعلام اینکه ۱۸ استان کشور شاهد ناترازی تولید و مصرف آب 

هستند، گفت: کشور چهارمین سال خشکسالی متوالی را می گذراند.
هاشــم امینی مدیرعامــل آبفای کشــوری در گفت وگو بــا خبرنگار 
اقتصادی ایرنا افزود: شــرایط اقلیمی و بارش ها حاکی از آن است که ما 
چهارمین سال خشکسالی را داریم می گذرانیم و در روندهای ۵۶ساله 

بارش های کشور به لحاظ کم بارشی رتبه ۵۴ را داریم.
وی ادامه داد: تفاوت این رتبه این اســت که اســتمرار چهار سال پشت 
سر هم خشکسالی را شاهد هســتیم و قطعاً این شرایط بر میزان منابع 
آب شرب تأثیر گذاشته و خواهد گذاشت و یک ناترازی را در بخش آب 

شرب بر اساس رصد و پایشی که انجام شد خواهیم داشت.
به گفته مدیرعامل آبفای اســتان تهران، تهرانی هــا ایام خانه تکانی در 
هر ثانیه ۵۵ هزار لیتر آب مصرف می کنند. محسن اردکانی مدیرعامل 
شرکت آب و فاضلاب استان تهران گفته: پیک مصرف آب در تهران در 
اسفندماه برای سنت حســنه خانه تکانی و در اواسط تابستان است و در 

این دو برهه مصرف به ۵۵ هزار لیتر در ثانیه می رسد.
قیمت متوســط ۱۰۰۰ لیتــر آب خانگی در اســتان تهــران قریب به 
یک هزار و ۵۰۰ تومان می باشــد و نهایتاً وقتی ایــن مبلغ با قیمت آب 
غیرخانگی جمع می شــود به میانگین حدود ۳ هزار تومان می رسد، در 
صورتی که قیمت یک آب معدنی الان چیزی بالغ بر ۵ هزار تومان است.

سید رســول باقری معاون امور مشــترکان آب و فاضلاب استان تهران 
گفت: مشترکان بد مصرف رعایت نکنند باید منتظر قطع آب باشند.

مجری طرح احداث نیروگاه های خود تأمین صنایع:
هزار مگاوات برق صنایع تابستان آینده وارد 

مدار می شود
 مجری طرح احــداث نیروگاه های خــود تأمین صنایــع از احداث و 
بهره برداری از ۵ واحد نیروگاهی از سوی صنایع کشور به ظرفیت ۸۷۱ 
مگاوات تا کنون خبر داد و گفت: این میزان تا تابســتان آینده به ۱۷۰۰ 

مگاوات خواهد رسید.
 

سید زمان حســینی با اشــاره به ناترازی قابل ملاحظه تأمین برق در 
ابتدای دولت ســیزدهم و امضای تفاهم نامه وزارت نیرو و وزارت صمت 
در مهر ۱۴۰۰ مبنی بر احداث حداقل ۱۰ هزار مــگاوات نیروگاه خود 
تأمین از ســوی صنایع افزود: این تفاهم نامه شــامل احداث حداقل ۹ 
هزار مگاوات نیروگاه حرارتی و هزار مگاوات نیروگاه تجدیدپذیر است 
که در ماده ۴ قانون مانع زدایی از صنعت برق از ســوی مجلس شورای 
اسلامی به تصویب رسید.وی ادامه داد: آیین نامه اجرایی این تفاهم نامه 
تدوین شده و تاکنون موافقت اصولی برای ۴۳ شرکت متقاضی احداث 
نیروگاه به ظرفیت حــدود ۱۷ هزار و ۵۰۰ مگاوات صادر شــده که در 

مراحل اولیه و اجرا قرار دارند.

ورود ۶ هزار مگاوات نیروگاه صنایع به مرحله اجرایی
مجری طرح نیروگاه های خود تأمین صنایع، نیروگاه های حرارتی ذکر 
شــده را از نوع چرخه ترکیبی و با راندمان حداقل ۵۵ درصد دانست که 

در ۱۵ استان احداث می شوند.
حسینی با اشــاره به سرعت عمل ۱۱ شــرکت متقاضی، از ورود ۶ هزار 

مگاوات نیروگاه صنایع به مرحله اجرایی خبر داد.
وی گفت: از این میزان تاکنــون عملیات اجرایــی ۵ واحد نیروگاهی 
شرکت های فولاد مبارکه، چادرملو، آلومینیوم المهدی، شهید باکری 
سمنان و فولاد غرب آسیا در مجموع به ظرفیت حدود ۸۷۱ مگاوات به 

اتمام رسیده و به شبکه برق کشور متصل شده است.
مجری طرح نیروگاه هــای خود تأمین صنایع ادامــه داد: که باتوجه به 
پیشــرفت عملیات اجرایی آنها، ۷ واحد نیروگاهی صنایع، تا تابستان 
۱۴۰۳ ظرفیت متصل شــده به شبکه سراســری نیروگاه های صنایع 
به ۱۷۰۰ مگاوات خواهد رسید.حســینی در خصوص صنایع پیشــرو 
در احداث نیــروگاه ادامه داد: فولاد مبارکه ۱۶۰۰ مــگاوات نیروگاه را 
در دســت احداث دارد که ۶۰۰ مگاوات خورشــیدی و هــزار مگاوات 
حرارتی اســت و از این میزان یک واحد گازی به ظرفیت ۳۰۷ مگاوات 
به بهره برداری رســیده و ۳۰۷ مگاوات دیگر نیز طــی روزهای آینده 
به شــبکه سراســری برق متصل خواهد شــد.وی خاطرنشــان کرد: 
شــرکت های چادرملو یزد، گل گهر ســیرجان و آلومینیــوم المهدی 
هرکدام ۵۴۶ مگاوات نیروگاه ســیکل ترکیبی در دست اجرا دارند که 
دو واحد گازی چادرملو و گل گهر سیرجان و یک واحد گازی آلومینیوم 

المهدی در تابستان ۱۴۰۳ به بهره برداری می رسند.
این مقام مســئول گفت: برخی دیگر از صنایع نیز مانند پارسیان، فولاد 
شــادگان، فولاد کاوه، جاجرم، جنوب کیش و فولاد هرمزگان در حال 
برگزاری مناقصه و اخذ مجوز سوخت هستند که امیدواریم تا تابستان 

۱۴۰۴، واحدهای گازی این نیروگاه ها نیز به مدار بیاید.
مجری احداث نیروگاه های خــود تأمین صنایــع، هزینه احداث یک 
نیــروگاه ۵۰۰ مگاواتی چرخه ترکیبی، مشــتمل بــر ۲ واحد گازی و 
یک واحد بخار را حدود ۲۵۰ میلیون یــورو اعلام کرد که باتوجه به ارائه 

بسته های حمایتی از صرفه اقتصادی مطلوبی برخوردار است.
حســینی خاطرنشــان کرد: صنایع می توانند برق مازاد نیاز خود را به 
قیمت توافقی به ســایر صنایع و یا از طریق بازار بــرق و بورس انرژی به 
فروش برســانند.وی همچنین از احداث حدود ۶۰۰ مگاوات نیروگاه 
تجدیدپذیر از ســوی صنایع خبر داد و گفت: که تاکنون عملیاتی شده 
و عمدتاً نیروگاه های بادی و خورشیدی را شامل می شود.مجری طرح 
احداث نیروگاه های خــود تأمین صنایع افزود: شــرکت فولاد مبارکه 
احداث ۶۰۰ مگاوات نیروگاه خورشــیدی را پیگیــری می کند که ۴۰ 
مگاوات آن تا تابســتان ۱۴۰۳ به مدار می آیــد همچنین ۳۰ مگاوات 
نیروگاه خورشــیدی نیز از سوی شــرکت ملی مس در تابستان آینده 
بهره برداری می شــود و باقی نیروگاه های مذکور تا سقف هزار مگاوات 

در مرحله برگزاری مناقصه قرار دارد.
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تجارت آزاد کلید می خورد

 احداث بانک مشترک ایران و سوریه در ۱۴۰۳

ســمیرا ربیع  مدیرکل غرب آســیای سازمان 
توسعه تجارت از احداث بانک مشــترک ایران و 
سوریه در ســال آینده خبر داد و گفت: توافق نامه 
تجارت آزاد بین دو کشور سال ۱۴۰۳ صد در صد 

اجرا می شود.
 عبدالامیر ربیهاوی در حاشیه همایش بازسازی 
ســوریه اظهار کرد: حجم تجارت جهانی سوریه 
حدود ۶ میلیارد دلار است که ۵ میلیارد دلار سهم 

واردات و یک میلیارد دلار سهم صادرات است.
مدیرکل غرب آســیای ســازمان توسعه تجارت 
ایران افزود: حجم تجارت ایران با ســوریه بسیار 
کم است. ســال ۱۴۰۲ حدود ۲۴۵ میلیون دلار 
بود. در ۱۰ ماهه امســال نیز حدود ۱۲۰ میلیون 
دلار صادرات و ۳۴ میلیون دلار واردات داشــتیم. 

این حجم قابل قبول نیست.
وی ادامه داد: مهم ترین دلیل افــت تجارت بین 
دو کشــور، اتفاقات منطقه اســت ولی برای سال 
آینده با توجه به برنامــه ریزی های صورت گرفته 
و کمیسیون مشــترکی که در آذرماه برگزار شد و 
البته سفر ریاست جمهوری ایران در اردیبهشت 
ماه به این کشــور، امیدواریم کــه اتفاقات خوبی 

برای سال بعد رقم بخورد.
ربیهاوی افزود: برنامه ریزی تجارت ۵۰۰ میلیون 

دلاری برای سال آینده در دستور کار قرار دارد.
وی گفــت: تحریم هــای ظالمانه علیــه ایران و 
سوریه بر تجارت دو کشــور تأثیر می گذارد اما ما 
دســت برنمی داریم و این سیاســتها را پشت سر 
می گذاریم. برنامه توســعه تجارت به ســوریه را 
دنبال می کنیم و از اردیبهشــت ها حضور شرکت 
های ایرانی در نمایشــگاه های ســوریه را دنبال 

می کنیم و مجوزها را هم گرفته ایم.
ربیهــاوی در مورد احــداث بانک مشــترک دو 
کشور، تصریح کرد: بحث های اولیه احداث بانک 
مشترک بین ایران و سوریه انجام شده است. این 
بانک به دور از تحریم هــای بین المللی علیه ایران 

و سوریه عمل خواهد کرد. آذرماه اجلاس کمیته 
عالی مشترک دو کشور برگزار شد و در حال طی 
کردن فرایند اولیه اســت و امیدواریم سال آینده 

بانک بازگشایی شود.
مدیرکل غرب آســیای ســازمان توسعه تجارت 
ایران درباره سهم ایران در بازسازی سوریه گفت: 
مناسبات سیاسی خوبی با سوریه داریم که انتظار 
است مناســبات اقتصادی نیز در این سطح رشد 
کند. شــرکت های ایرانی از پروژه هــای متنوع 
سوریه سهم خواهی می خواهند. مذاکره می کنیم 
پروژه هایی که خارج از تشریفات مناقصه ای است 

را به شرکت های ایرانی بدهیم.
ربیهاوی اظهار کرد: ســهم صادرات پایین است 
اما ســهم صادرات خدمــات فنی و مهندســی 
مناسب بوده است. از سال ۲۰۱۷ به این سو تعداد 
شرکت های ایرانی حاضر در پروژه های سوریه در 

حال افزایش است.
این مقام مسؤول همچنین تصریح کرد: توافق سه 
جانبه بین ایران، سوریه و عراق راجع به راه و حمل 
و نقل انجام شده تا تسهیلات بهتری را در اختیار 
صادرکنندگان قرار دهیم. ضمن اینکه مشکلات 
ترانزیت با عراق حل شده اســت و در حال حاضر 
کامیون هــای ســوری، کالاهــا را از مرزهــای 
جمهوری اسلامی به ســمت بوکمال عراق حمل 

و از آنجا به سوریه وارد می شود.
وی در مورد توافق نامه تجــارت آزاد بین ایران و 
ســوریه گفت: این توافقنامه سال ۸۹ امضا و سال 
۹۱ هم اجرایی شد اما پروتکل الحاقی توافق نامه 
مشــکل داشــت که در نهایت آذر ماه امسال این 
پروتکل به امضا رســید که وزارت صمت مسؤول 
اجرای آن است و صد در صد ســال آینده اجرایی 

خواهد شد.
ربیهاوی همچنیــن در این همایــش نیز اظهار 
کرد: دولت هــای دوازدهم و ســیزدهم توجه با 
کشورهای همسایه را در اولویت قرار داده اند و در 

کنار این ۱۵ کشور همســایه توجه به کشورهای 
هند و چین نیز از اولویت های اقتصادی و تجاری 

ایران به شمار می روند.
مدیر کل دفتر غرب آسیا سازمان توسعه تجارت 
ایران افزود: ســوریه در جنــگ تحمیلی یکی از 
کشــورهای همگام و همیار جمهوری اســلامی 
ایران بوده اســت و همچنین دو کشــور به لحاظ 

دینی و مذهبی اعتقادات مشترک دارند.
وی گفت: در زمینه از بین بردن داعش در سوریه 
نیز ایران همکاری داشته و لذا همگی این عوامل 
موجب شــده اســت تــا توســعه همکاری های 
اقتصادی را با جمهوری عربی ســوریه را بیش از 

پیش مورد توجه قرار دهیم.
مدیر کل دفتر غرب آسیا سازمان توسعه تجارت 
ایران اظهــار کــرد: رئیس جمهور کشــورمان 
در اردیبهشــت امســال با یک هیــأت بلندپایه 
اقتصادی ســفر به سوریه داشــتند و همچنین 
نخســت وزیر ســوریه و هیأت همراه در آذرماه 
۱۴۰۲ سفری به ایران داشــتند که این دو سفر 
زمینه توســعه همکاری های اقتصــادی را برای 
تجار و صادرکنندگان هر دو کشــور فراهم کرده 

است.
ربیهاوی بیان کرد: یکــی از مهمترین روش های 
ورود به بازار سوریه حضور در نمایشگاه های بین 
المللی اســت زیرا از این طریق می توان کالاهای 

ایرانی را به بازار این کشور معرفی کرد.
وی افــزود: تجارت ســوریه با جهــان ۶ میلیارد 
دلار اســت که ۵ میلیــارد دلار آن واردات و یک 
میلیارد دلار آن صادرات اســت لذا این کشور یک 
بازار ۵ میلیارد دلاری دارد که ایــران می تواند از 

فرصت های آن استفاده کند.
ربیهاوی بیان کرد: برنامه تجارت با شــرکت های 
سوری باید به گونه ای باشــد که تجارت برد-برد 
باشد و سازمان توســعه تجارت ایران نیز هرگونه 
همکاری لازم را با تجارت دو کشور انجام می دهد.

 خریدار  رییس میز ســوریه وزارت امور خارجه 
گفت: در ۹ ماهه امســال حجم روابط تجاری دو 
کشــور ۱۰۰ میلیــون دلار بوده اســت که جای 

تأسف دارد.
 شاه حسینی رئیس میز سوریه وزارت امور خارجه 
در نشست همایش بازســازی سوریه، اظهار کرد: 
این همایش فرصت خوبی بــرای برقراری تبادل 
نظر جهت بازسازی سوریه و فرصت های موجود و 

سهم شرکت های ایرانی است.
وی افزود: روابط ایران و ســوریه راهبردی است 
و در بعد نظامی و سیاســی در اوج قــرار دارد اما 

مســؤولین ایرانی و ســوری از پایین بودن سطح 
روابط اقتصادی گلایه می کنند. ســوال مهم این 
اســت که چرا ســطح روابط اقتصادی به سطح 

روابط راهبردی نمی رسد.
شــاه حســینی ادامه داد: وزارت امور خارجه به 
دنبال تســهیل روابط اقتصادی ایران و ســوریه 
است. علاوه بر ســفارت، سرکنسولگری در حلب 

سوریه داریم.
وی اضافه کــرد: در ۹ ماهه امســال حجم روابط 
تجاری دو کشور ۱۰۰ میلیون دلار بوده است که 

جای تأسف دارد.
شاه حســینی ادامه داد: مرکز تجاری در سوریه 
داریم امــا اقدامی در این مرکز انجام نمی شــود. 
باید در این مرکز جلسات متعددی بین مسؤولان 

ایرانی و سوری برگزار شود.
 مرکز علمــی و فنــاوری در ســوریه داریم ولی 
اســتفاده خاصــی از آن نمی شــود در حالی که 
می توان در ایــن مراکز از ظرفیت شــرکت های 

دانش بنیان بهره برد.
وی اضافه کرد: روابط بانکی دو کشور رو به بهبود 
اســت و بخش حمل و نقل نیز در دست پیگیری 

قرار دارد تــا با کمک عراق، حلقــه وصل را برقرار 
کنیم.رئیس میز سوریه وزارت امور خارجه افزود: 
قانون سرمایه گذاری قانون به روزی است بنابراین 
می توان با اســتفاده از این قانون، راه های سرمایه 

گذاری را بررسی و توسعه دهیم.
وی ادامه داد: همچنیــن الحاقیه تجارت آزاد بین 
دو کشور امضا شده و فقط بحث مصوبات مجلس 
مانده اســت. در صورت اجرایی شدن تجارت آزاد 

دیگر مشکلی نخواهیم داشت.
شــاه حســینی با بیان اینکه منطقه آزاد تجاری 
ارس هم معرفی شده است، گفت: توافقنامه های 
بیمه ای امضا شــده و موافقت نامه های مربوط به 
مبادله بر اساس تهاتر و ارزهای ملی هم امضا شده 

اما بلااستفاده مانده است.
وی اظهــار کرد: اگــر در حال حاضر کــه رقبای 
سختی در ســوریه نداریم به این کشور نرویم در 
آینده توســعه روابط اقتصادی دو کشور سخت تر 
می شــود. هم اکنون زمان ســرمایه گــذاری در 
سوریه و تجارت با این کشــور است. طرف سوری 
تمایل به انجام برنامه ها و شرکت های مشترک با 

ایران دارد.

مهر

مدیرعامل بانک قرض الحســنه 
مهر ایران گفت: کارمزد وام های 
زیر ۲۰ میلیــون تومان این بانک 
از اول دی مــاه صفر شــده و رقم 
وام های با کارمــزد صفر درصد از 

سال آینده پله پله بالاتر می رود.
به گزارش پایگاه اطلاع رســانی 
قرض الحســنه به نقل از ایســنا، 
دکتر »ســید احسان خاندوزی« 
چنــدی پیــش اعلام کــرد که 
امســال میــزان برخــورداری 
مــردم از تســهیلات در بانــک 

مهــر  قرض الحســنه 
ایــران افزایــش یافته 
و تا پایان ســال تعداد 
تســهیلات گیرندگان 
از ایــن بانــک به بیش 
از ســه میلیون و ۳۰۰ 
نفر می رسد.وزیر  هزار 

امور اقتصادی و دارایی همچنین 
خاطرنشان کرد: کارمزد وام های 
خرد نیــز از دی ماه صفر شــده و 
برای ســال آینده تلاش می شود 
که به  مرور برای وام های متوسط 

و با ســطوح بالاتر نیز 
ســطح کارمزد از چهار 
درصــد به تدریج کمتر 
ســعید  شــود.دکتر 
شمسی نژاد مدیرعامل 
بانک قرض الحسنه مهر 
ایران در ایــن رابطه به 
ایســنا گفت: کارمزد وام های زیر 
۲۰ میلیون تومان این بانک از اول 
دی ماه صفر شده و رقم وام های با 
کارمزد صفر درصد از سال آینده 
پله پله بالاتر می رود.به گفته وی، 

الزاماتی هم نــزد بانک مرکزی و 
دستورالعمل ها وجود دارد که اگر 
انجام شود، این افزایش سریع تر 
اعمــال می شــود و محدودیتی 
درباره وام های خرد وجود ندارد.

بانک قرض الحســنه مهر ایران، 
وام  دیگــری نیــز تحــت عنوان 
کالاکارت دارد که سقف آن ۱۵۰ 
میلیون تومان اســت و مشتریان 
خرید کالا و خدمــات می توانند 
برای افزایــش قدرت خرید خود، 

از آن استفاده کنند.

وام قرض الحسنه با کارمزد صفر درصد
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